
v aprilu bomo začeli z gradbenimi deli 
za spomenik narodnoosvobodilne borbe 

Detajl prve reliefne strani bodočega 
spomenika v Celju, ki io je izdelal 

akademski kipar Savinšek. 

Priprave za spomenik narodnoosvo-
bodilne borbe v Celju so se zaradi ob-
jektivnih težav precej zavlekle. V zad-
njem. letu pa se je delo okrog tega SJK)-
m e n k a široko razmahnilo, kar je brez 
dvoma velika zasluga tovariša Edvarda 
Golca, ki je kot predsednik komisije 

za postavitev spomenika in kot dober 
organizator zastavil vse sile, da se je 
delo premaknilo z mr tve točke. 

Spomenik bo stal na Slandrovem 
trgu in bo zavzemal ves zeleni griček. 
Reliefi na n jem bodo na eni strani 
predstavljal i vojno in veličino naše na-
rodnoosvobodilne borbe in l judske re-
volucije (relief Tončke Cečeve, selitev 
iz Krškega polja, obešenci v Franko-
lovem, prihod XIV. divizije, borba in 
zmaga), druga s t ran pa bo predstav-
ljala mir in obdelavo po zmagi — gra-
ditev industrije, vsa povojna umetnost 
in veselje v svotoodi,. Spominski reliefi 
pa no bodo zajemali samo ožjega celj-
skega področja, temveč ves teren, k j e r 
so se kretale edinice IV. operativne 
cone. V sklopu tega spomenika bo tudi 
grobnica narodnih herojev. 

Spomenik bo napravl jen iz zelenega 
pohorskega granita po načrtih inženir-
ja arhi tekta Emila Navinška iz L jub-
ljane, reliefe pa je napravil akademski 
kipar Jakob Savinjšek. Granit že ob-
delujejo v Oplotnici, reliefi so gotovi 
in »Cementnina« Celje bo začela s 
prvimi gradbenimi deli aprila, čim bo 
nastopilo ugodno vreme. Vsa gradbena 
dela bodo izvršena še v letošnjem letu 
— odkri t je spomenika pa ne bo 29. no-
vembra t. L kot je bilo predvideno, 
ker zagrebška livarna ne bo mogla do 
tega časa odliti reliefov. Zato se bo 
delo nekoliko zavleklo. Vsekakor pa so 
izgledi, da bomo spomenik narodno-
osvobodilne borbe v Celju odkrili v za-
četku leta 1956. 

Nekako ob istem času bo Celje do-
bilo tudi kip ranjenega partizana, k i 
ga bo napravil naš priznani š tajerski 
umetnik, kipar Napotnik iz Šoštanja. 

Spomenik narodnoosvobodilne borbe 
bo stal približno 20 milijonov dinarjev. 
Večja celjska podje t ja so prispevala 
visoke zneske za ta spomenik, pa tudi 
manjša podje t ja so se lepo izkazala in 
do sedaj še ni bilo v Celju primera, 
da kakšno podje t je (i>a še tako majhno) 
ne bi razumelo veličino te akcije in je 
ne bi f inančno podprlo. Tako je do se-
da j zbranega že 13 milijonov dinarjev. 

Spomenik, ki ga bo Celje postavilo 
z nemajhnimi žrtvami, bo veličasten, 
kot je bila veličastna naša narodno-
osvobodilna borba — in bo stal padlim 
v zahvalo, nam v čast m ponos, našim 
zanamcem pa v bodrilo in opomin. 

Z LETNE KONFERENCE OKRAJNEGA SINDIKALNEGA SVETA CELJE 

Sindikalne organizacije 
morajo v podjetjih opraviti važno politično nalogo 

VSEBINSKO BOGATO POROCiLO PREDSEDNIKA OSS, TOV. MED-
VEDA, JE ODRAZ BOLJŠEGA DELA SINDIKALNIH ORGANIZACIJ. — 
ŽIVAHNA RAZPRAVA O NOVEM PLACNEM SISTEMU. — VEC POZOR-
NOSTI VZGOJI MLADINE IN MLADIH KADROV. — IZVOLJEN JE NOV 
PLENUM, NADZORNI ODBOR IN 14 DELEGATOV ZA REPUBL. KONFE-
RENCO. — SINDIKALNE PODRUŽNICE BODO TEKMOVALE V POČASTI-
TEV DNEVA REPUBLIKE. 

Po uspešno zaključenih občnih zborih sindikalnih organizacij, KSS 
in strokovnih združenj v okraju, je bila v nedeljo sklicana redna letna 
konferenca Okrajnega sindikalnega sveta. Izmed 151 povabljenih dele-
gatov se je v dvorani »Betona« zbralo 121 udeležencev in razmeroma 
malo gostov, čeprav bi jih na taki konferenci pričakovali več. Med gosti 
so bMi sekretar OK ZKS Celje tov. FRANC SIMONIC, član GO ZSS tov. 
ROMAN POTOČNIK, predsednik OLO Celje tov. RIKO JERMAN, se-
kretar MOSZDL tov. CVETO PELKO, delegacija OSS iz Tuzle in še 
nekateri drugi. 

Pred začetkom konference je moški pevski zbor celjske »Svobode« 
zapel pod vodstvom prof. FERLINCA nekaj delavskih in narodnih pesmi. 

Po izvolitvi predsedstva, ki ga je vodil rudar DIACCI iz Laškega, 
so izvolili vse potrebne komisije, nakar je predsednik OSS tov. ALBIN 
MEDVED podal poročilo. 

V DESETIH LETIH SO SINDIKALNE ORGANIZACIJE ZABELEŽILE 
VELIKE USPEHE, KI SO VZGLED DELAVSKIM GIBANJEM PO SVETU 

Prvi del svojega poročila je tovariš 
Medved posvetil splošnemu političnemu 
dogajanju v svetu v preteklem letu in 
vse te dogodke povezal z zunanje po-
litičnimi uspehi naše države, ki je po-
stala najuglednejša pobdrnica resnič-
nega miru in sodelovanja med naredi 
v svetu. S tem v zvezi je omenil tudi 
naš no t ran je politični položaj, dotaknil 
se je zlasti naših razrednih sovražni-
kov, ko je ugotovil, da jim naša ne-
omaiana pot v socializem in velik 
ugled Jugoslavije v" svetu vedno bolj 

spodbijata' tla pod nogami. 
V nadal jevanju je tc-v. Medved govo-

ril o velikih uspehih delavskih sindi-
katov Jugoslavije v desetih letih po 
osvoboditvi, ki so takoj postavili osnov-
na načela, čim so utihnili topovi. Njih 
naloga je bila, da za vsako ceno čuvajo 
pridobitve l judske revolucije, da kre-
pijo in u t r ju j e jo l judsko oblast, gojijo 
in razvi ja jo bratstvo in enotnost na-
rodov Jugoslavije in na teh temeljih 
gradijo sožitje med delovnimi l judmi 
Jugoslavije. 

V PRIHODNJE ŠE VEC POLITICNE IN STROKOVNE 
DELOVNIH LJUDI 

VZGOJE NAŠIH 

V preteklem letu so naše sindikalne 
organizacije uspešno izpolnjevale na-
ročilo maršala Tita na VI. kongresu 
ZKJ, ko je dejal, da je dolžnost sindi-
katov vzgajat i delovne ljudi v politično 
ideološko ter strokovno sposobne člane 
družbe. 

Posebno skrb so organizacije p>osve-
čale ekonomski vzgoji članstva. V ta 
namen je bilo v okra ju izvedenih 816 

POGOVOR S PREDSEDNIKOM OKRAJNE ZADRUŽNE ZVEZE V CELJU TOV. FRANCEM LUBEJEM 

Poslovanje zadrug je bilo lani holjse kot prejšnja leta 
Ker so pred dnevi po naših zo.drugah začeli z občnimi zbori, je 

urednik lista zaprosil predsednika OZZ Celje tov. Franca Lubeja,, da 
je odgovoril na nekaj vprašanj v zvezi z občnimi zbori. Odgovoril bodo 
gotovo zanimali naše bralce, posebno pa še naše zadružnike, ki bodo 
v njih našli koristne napotke za uspešno delo. 

1. Ker so pred dnevi po zadrugah 
že začeli z občnimi zbori, bi nas zani-
malo, kako potekajo in v čem je 
težišče razprav na občnih zborih? 

V letošnjem le tu so zadruge z občni-
mi zbori sicer nekoliko zakasnile, to pa 
iz razloga, ker smo uredbo o zaključnih 
računih prejel i šele v začetku tega me-
seca. Tako ni bilo mogoče pravočasno 
sestaviti zaključnih računov in pr ipra-
viti vse potrebno za občne zbore. Ta 
zakasnitev pa ima tudi svojo dobro 
stran, ker so bile pr iprave za letošnje 
občne zbore nekoliko drugačne kot v 
preteklih letih. Kot je znano, smo te-
žišče delovanja zadružnih organizacij 
v letošnjem letu usmerili na vprašanje 
kmetijske proizvodnje. Zato smo v za-
drugah izvršila temelj i te predpriprave 
,2a letošnje občne zbore. Treba je bUo 
odločnejših in energičnejših ukrepov v 
sami organizaciji v zadrugah. Tako 
imenovani pospeševalni odseki v zadru-
gah niso v celoti našld pravilnih oblik 
^ svoje delo. Dostikrat in mars ik je so 
bili le na papir ju . Zaradi tega smo pred 
občnimi zbori skoraj v vseh zadrugah 
•lašega okraja izvedli sestanke EK)si>eše-
^alnih odsekov oziiroma odborov, katere 
So obiskali kmet je — člani zadrug. Pre -
cej dobro smo uspeli z utrditvijo živi-
^'^'rejskih, sadjarsko-vinogradniških in 
^'fn.eljarskih odsekov. Ni dovolj, če ima-

v zadrugah odseke, temveč jim je 
^'•eba dati določeno organizacijsko obli-

in naloge, ki naj bi jih v tem letu 

izvajali. Zato so se v okviru kmetijskih 
zadrug zbrali na sestanku živinorejske-
ga odseka vsi živinorejci — člani zadru-
ge ter temelji to obravnavali s tanje v 
živinoreji na območju njihove zadruge. 

O čem so razpravljali? Razpravljali 
so o krmnih pogojih, selekciji živine, 
številu in s tanju plemenjakov, odkupu 
mleka, organizaciji službe umetnega 
osemenjevanja, možnostih za nabavo 
plemenske živine, razširitvi mreže re j -
skih središč š tajerske kokoši pri kmetih, 
novih rejskih središč za plemenske 
svinje, organizaciji pašništva, gradnj i 
silosov in gnojničnih jam, načinu upo-
rabe umetnih gnojil na travnikih in 
pašnikih in še o vrst i drugih važnih 
problemov v živinoreji. Iz tega vidimo, 
da je področje dela živinorejskega od-
seka ogromno. 

V zadrugi mora torej biti nekdo, ki 
ta vprašanja konkretno rešuje. To je 
živinorejski odsek, katerega tvori jo vsi 
zainteresirani živinorejci —člani zadru-
ge, ki izvolijo tudi svoj živinorejski od-
bor. Ta uresničuje sklepe -odseka in 
predlaga upravnemu odboru zadruge 
različne ukreE>e, predvsem, kadar gre 
za materialna in f inančna vprašanja . 
Ne gre torej za neko novo zadružno or-
ganizacijo, temveč za utrditev enega 
dela zadružne organizacije, to je odse-
kov v tem smislu, da se prične s svo-
jim odborom baviti z vprašanji za na-
predek dotične kmetijske panoge. Član 
odseka je lahko vsak, k i j e član zadru-
ge, ki spoštuje zadružna pravila in ki 

je plačal polni določeni delež. Ne gre 
torej za nobeno novo članstvo v odseku, 
temveč za organizacijo kmetijstva po 
različnih panogah kmetijstva v okviru 
zadruge. Kakor živinorejski odseki, so 
imeli v zadrugah sestanke tudi sad jar -
sko-vinogradniški, hmeljarski in delo-
ma tudi poljedelski odseki. S tem obli-
kujemo zadrugo v tem smislu, da s p ra -
vilno organizacijo omogočamo prožnejšo 
obliko sodelovanja kmeta znotraj kme-
tijske zadruge po posameznih kmeti j -
skih panogah. Cilj tega je zelo jasen; 
dvig kmetijske proizvodnje po posa-
meznih panogah je osnovna naloga 
zadrug in to lahko izvedejo preko 
dobro organiziranih odsekov in njenih 
odborov. Na tem, torej na konkretnej-
šem delu za dvig kmetijske proizvodnje, 
je bilo težišče dela zadružnih organi-
zacij v predpripravah za občne zbore. 
Rezultati tega so precejšnji , saj pr iha-
jamo letos na občne zbore s stvarnimi 
programi dela posameznih odsekov v 
letošnjem letu. 

2. Ker letošnji družbeni načrti da-
jejo precejšen poudarek kmetijstvu, 
nas zanima, kakšna bo letos pomoč 
kmetijstvu v okraju in kam bodo 
kmetijske zadruge pretežno usmerile 
svoj dohodek? 

Z ozirom na večji poudarek, ki ga 
daje jo letošnji družbeni načrti za kme-
tijstvo, tudi zadruge daje jo večji del 
svojih v lanskem letu doseženih do-
hodkov za investicije v kmetijstvu in 
za pospeševanje kmetijstva. Skoraj vse 
zadruge so se odločile, dati vsa sred-
stva v te namene. Doslej je izvršilo 
občne zbore od 68 15 kmetijskih zadrug. 
Razveseljivo je dejstvo, da so zadružni 

(Nadaljevanje na "5. strani) 

predavanj , ki j ih je obiskalo nad 20.(K10 
članov. Od teh predavanj je bilo 390 
takih, ki so dvigala splošno izobra-
ženost, 221 predavanj pa je imelo čisto 
ekonomsko izobraževalno vsebino. Na j -
bolj so se pri tem izobraževalnem delu 
izkazali naslednji kolektivi: Železarna 
Štore, Tovarna kovanega orodja Zreče, 
Tovarna emajlirane posode, Cinkarna, 
Toper, Volna, Laško, Tovarna nogavic 
Polzela, Steklarna v Rogaški Slatini, 
Lesno industrijsko podjetje Mestinje, 
Tovarna tehnic v Celju, Kovinsko pod-
jetje Celje, Celjska tiskarna, celjska 
pošta. Beton Celje, celjski železničarji, 
podružnica državnih ustanov itd. — 
Nekoliko slabše, m a n j zainteresirane pa 
so bile podružnice v naslednjih kolekti-
vih: Avtoobnova, Cementnine, Stavbe-
nik v Celju, Kmeti jska šola Šentjur , 
Rudnik Pečovnik, Rudnik Huda jama, 
podružnice obrtne, trgovske in komu-
nalne stroke itd. Te podružnice se niso 

brigale- za vzgojo vkl jub vsestranski 
pomoči, ka r je dokaz, da tam ni za-
interesiranosti med odborniki pa tud'" 
med komunisti ne dovolj. 

V preteklem letu je "bilo še vedno 
precej primerov absolutizma in dikta-
torstva v podjet j ih. Le-tam bodo mo-
rale podružnice temelj i teje poglabljati 
politično delo in razvijati socialistično 
demokracijo. Kar je v zvezi s tem pro-
blemom še bolj žalostno, je to, da ne-
kateri vodilni tov. na OLO in LOMO 
ter Trgovinski gostinski zbornici p re j 
scitijo take ljudi, namesto da bi sode-
lovali v borbi za demokratične odnose 
v podjet j ih. 

PROČ S ŠOVINIZMOM — UPRAVNI 
ODBORI SO SAMO IZVRŠNI ORGAN 

DELAVSKIH SVETpV 
Tov. Medved je ostro gra ja l šovini-

stične izpade posameznikov, ki hočejo 
prikazati nekako »izkoriščanje Sloveni-
je« in s tem sovražno deluje jo proti 
našim social. principom ter brats tvu 
naših narodov. 

Nadalje je govoril o družb, uprav-
l j an ju našega gospodarstva in omenil 
vrsto pomanjklj ivost i in namernih na -
pak, ki jih, počenjajo v naših gospodar-
skih organizacijah. Napačno in nede-
mokratično je, da ponekod rešujejo na -
loge delavskih svetov upravni odbori, 
ki so vendar le izvršni organ delavskih 
svetov in da so dolžni le-t i o vsem po-
ročati temu širšemu forumu. 

V svojem poročilu je govoril tudi o 
vse večji vlogi žena v delavskem samo-
upravl jan ju in o vse večji udeležbi žena 
pri naporih za zgraditev n^še boljše 
bodočnosti. 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Prva redna konferenca SZDL 
savinjske komune v Žalcu 

V nedeljo je bila v Žalcu komunska 
konferenca SZDL, katere se je udele-
žilo veliko število delegatov in zastop-
nikov vaških ter 'občinskih odborov iz 
področja bodoče savinjske komune. Kot 
gosta sta bila navzoča sekretar Okra j -
nega odbora SZDL Celje, tov. Jakob Žen 
in predsednik Mestnega odbora SZDL 
tov. Olga Vrabičeva. 

Obširno i>oročilo je podal predsednik 
iniciativnega odbora tov. Ivan Kovač, 
ki je v n jem zajel p>olitično in gospo-
darsko dejavnost na področju savinj-
ske komune. Po poročilu se je oglasil 
k besedi tov. Žen ter poudaril potrebo 
o razpravl janju o ustanovitvi dveh ko-
mun v Savinjski dolini. Pozval je na-
vzoče n a j iznese jo mnenja večine čla-
nov SZDL, ki jih zastopajo, da ne bo 
potem očitkov posameznih volivcev, da 
je bUa komuna prisilno formirana. Pr i -
pomnil je, da se dopušča ustanovitev 
samostojne komune le v tistih krajih, 
k je r je težnja večjega dela prebival-
stva in če so za to dani vsi ekonomski 
pogoji. 

Nato se je razvila živahna razprava, 
v katero so posegali delegati iz vseh 
krajev. Ostro so obsodili nastopanje 
posameznikov v občini Tabor, Braslov-
če in nekater ih drugih, ki delajo raz-
dor med poštenimi l judmi, jih begajo 
ter jih skušajo pridobiti za svoje po-
vsem osebne interese z lažnimi obliu-

bami. Povsem smešno je, če govori nek-
do na Vranskem, da pri n j ih ne bo več 
milice, pošte in podobnih ustanov, z 
namenom, da bi s . t e m pridobili l judi 
za priključitev k nj im. Tov. Žen je po-
novno poudarU, na j bo SZDL javna t r i -
buna, na j se na tem mestu rešujejo 
vsa vprašanja , ki zadevajo državljane 
prizadetih občin, ker jim tega nihče ne 
brani. Na kratko je obrazložil pomen 
komune, n jene bodpče naloge ter večjo 
vlogo ljudi, ki bodo odločali pr i nada l j -
n jem gospodarskem in političnem raz-
voju komune. Poudaril je, da ne bo 
tako, kot si zamišljajo na Vranskem, 
da bi se povrnili v srednj i vek. 

Delegati iz prizadetih občin so izja-
vili, da je želja večine prebivalstva, da 
SG priključijo žalski komuni. 

• Na konferenci so razpravljal i še o 
raznih kmeti j sko-gospodarskih vpra -
šanjih, o družbenem samoupravl janju 
šol, vzgoji mladine, novem plačnem si-
stemu v gospKKlarstvu in drugih važnih 
vprašanj ih. 

Izvolili so nov odbor SZDL komune 
Žalec ter nadzorni odbor in delegate 
za okra jno konferenco. 

Delegati konference so. sklenili, da bo 
nov odbor SZDL Žalec klical na svoje 
seje tudi predsednike in ta jn ike vaških 
odborov SZDL. Sklenili so tudi, da bo-

do dvignili članstvo SZDL. 
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Urejuje uredniški odbor — Odgovorni ured-
nik Tone Maslo — Tiska Celjska tiskarna — 
Uredništvo: Celje, Titov trg št. 1 — Poštni 
predal 123 — Telefon 20-07 — Tekoči račun 
620-T-250 pri NB FLRJ v Celju. — Letna 
naroinina 500, polletna 250, četrtletna 125 
dinarjev. — Izhaja vsak petek — Poštnina 
plačana v gotovini — Rokopisov ne vračamo GLASILO S O C I A L I S T I Č N E ZVEZE DELOVNIH LJUDI CELJSKEGA OKRAJA 



»Preteklo bo tisoč let, krivda Nemčije 
pa še ne bo izbrisana,« je izjavil eden 
od obtoženih nacističnih prvakov na 
niirnberškem procesu. Naj je mislil 
iskreno ali ne, toda desetletje po drugi 
svetovni vojni nas je s trdo roko iz 
leta v leto učilo, da se mora človeštvo 
stanovitno bojevati zoper ponarejanje 
zgodovinskih dejstev. Tudi ta čas so na 
delu ljudje, M »imajo visok položaj, pa 
zato toliko grši značaj,« kakor se bere 
v pravljici, pa se trudijo — ne izbiraje 
sredstev — da bi popačili podobo člo-
veštva, ki se je združilo v boj zoper 
nacistične zločine v miru in vojnih. Ena 
od potez, ki bo storila slabo uslugo 
vsem, ki verujejo v trdnost nekih mo-
ralnih vrednot, je tudi grožnja z obja-
vo najrazličnejših dokumentov iz raz-
nih konferenc v drugi svetovni vojni. 
Objava ne bo odkrila samo tega, kar se 
je govorilo in sklepalo, marveč bo vrgla 
senco na človeka in človeštvo, senco, 
o kateri smo upali, da niikoli več ne bo 
legla na naš obraz. Vsi, ki dobro v srcu 
mislijo, so torej danes in jutri prav ta-
ko ogroženi kakor včeraj in pred-
včerajšnjim. Dovolj je iz dneva v dan 
primerov, ki nas opozarjajo k treznosti 
in opreznosti. 

Nedavno tega je Churchill 'izjavil, da 
ameriška miroljubnost narašča v enaki 
meri kakor ameriški vojni potencial. 
ChurcMllove izjave sicer kažejo mojstr-
stvo, prodornost in gibčnost njegovega 
duha, toda zmotnega kroga, v katerem 
se vrti ta tragična borba za mir, še 
tako bleščeč izraz ne more razkleniti 
in prenaredbti. Mir na podlagi moči pač 
ni rešitev, čeprav je ta Churchillov 
sklep morda nasledek realne presoje 
položaja. S tem pač ne bomo rešili na-
ših življenj in prihodnosti sveta, četudi 
je Churchill angleškemu narodu to obe-
tal. V poenotenju zapadnega sveta, v 
oboroženi združitvi vidi človek, ki je 
60 let stal v prednjih vrstah angleškega 
imperija, edinii izhod. To poenotenje se 
sicer zatika in ne gre od rok. Franciji 
očitajo, da nima občutka za koristi 
Evrope, ker se njen »neodgovorni« par-
lament ne more zediniti za ratifikacijo 
in za vse, kar je z njo v zvezi. Zgodo-
viina se tu na nek način trmasto po-
navlja, ne glede na to, da se je položaj 
zaradi navzočnosti ruskih armad v srcu 
Evrope vendarle spremenil. Podoba je, 
da povprečni francoski človek zelo sla-
bo razume protikomunistične pridige 
ameriških republikanskih zelotov, ker 
se mu zdi, da mu je germanski kolos, 
prav zato, ker je sosed, nevarnejša od 
komunističnega carstva v Kremlju. Ima 
pa zato tudi zelo utemeljene razloge: 
Okoli Adenauerja, ki večkrat ne more 
skriti revanšne miselnosti, se je strnila 
Zapadna Nemčija kljub uvaževani 
Ollenhauerjevi opoziciji); Posaarje, eden 
od glavnih živcev francoske industrije, 
s posaarskim statutom ni tako urejeno, 
da hi Francija začela verovati v dobro 
sosedstvo z Nemčijo. To je realnost, ki 
je zapadna diplomacija ne more spra-
viti s sveta. 

Ta dipl(ymacija se brani pogovorov s 
SZ, dokler se poenotenje Zap. Evrope 
v orožju ne zapečati. Vendar je na sve-
tu mnogo upoštevanja vrednih sil, ki 
zagovarjajo načelo sporazumevanja, ne 
glede na ratifikacijo ZEZ. Take sile so 
v Nemčiji (Ollenhauer, dr. Dehler), take 
so v AngUji, kjer laburisti ne glede na 
svojo levo in desno frakcijo obsojajo 
konservativno politiko: Attlee sam terja 
četverno konferenco pred ratifikacijo 
in to ne glede nato, ali se Churchill in 
Eden osebno dobro počutita ali ne. Take 
sile so tudi v Aziji in Afriki, ki se pri-
pravljata na interkontinentalno konfe-
renco v Bandungu. Nekateri ameriški 
komentatorji se boje, da bo ta konfe-
renca duhovno povezala poldrugo mili-
jardo ljudi v tretjem bloku, bolj ali 
manj nevtralno usmerjenem, gotovo pa 
je, da ta blok nima iskrene želje, slu-
žiti velekapitalu najbolj razvitih, im-
perialističnih držav v Ameriki in Evro-
pi. Stassenova izjava, da so azijske 
države inteligentno pripravile vse po-
goje za razvoj Azije, na stvari nič ne 
spremeni. Ehsenhower sam je povedal, 
zakaj ZDA podpirajo nerazvite države: 
Ker so »največji vir najvažnejših mi-
neralov in surovin.« 

Situacija se torej v preteklem tednu 
ni spremenila. Eisenhower ni povedal 
prav nič novega, ko je novinarjem re-
kel, da svet ne živi v normalnih raz-
merah. Kako neki! Deset let po vojni 
še vedno ni prišlo do mirovne pogodbe, 
pač pa so se naravnost razbesnele pri-
prave za novo vojno. Eisenhower je 
svoji izjavi pridejal, da je možnost iz-
bruha vojne danes večja kakor včeraj, 
obenem pa z retoričnim vprašanjem 
trdil, da je treba brez pomisleka vsak 
vojaški cMj napasti tudi z atomskim 
orožjem, treba je le preštudirati, če je 
cilj res vojaški. Usluge človeštvu s tem 
ni naredil, kakor tudi ne sovjetske iz-
jave, da do razorožitve ne more priti^ 
dalje, da so oborožene sile Zapada dva-
krat večje od sovjetskih in da se je 
treba zato še bolj oborožiti. 

Toliko glasnejši mora biti glas tistih 
narodov in dežel, ki izpovedujejo, da 
vojna še ni rešila nobenega problema, 
pač pa jih je veliko zamotala. Duh 
deklaracije, ki sta jo podpisala Tito in 
Nehru je pravi mirovni duh in ni čudno, 
če so se nanjo sklicevali nemški so-
cialni demokrati v svojem boju za enot-
nost Nemčije, v boju zoper njeno obo-
rožitev in zoper njeno brezpogojno 
vključitev v ZEZ. Delo za mir je danes 

S SEJE GOSPODARSKEGA SVETA PRI OLO CELJE 

Zbori volivcev in množične organi-
zacije naj razpravljajo o osnutku 

okrajnega družbenega plana 

Tudi v Smarfu in na Vranskem 
bodo komune 

PoročaJd smo že, da je o predlogu 
okrajnega družbenega načr ta razprav-
l jal zbor proizvajalcev, preteklo soboto 
pa je o n^em razpravl ja l tudi okra jn i 
svet za gospodarstvo. 

Ker smo že poročali o nekater ih zna-
čilnostih tega načrta , nava j amo le ne-
ka j m n e n j in ugotovitev iz razprave 
gospodarskega sveta. Osnutek družibe-
nega načr ta za letošnje leto sloni na 
temeljnih načelih zveznega in republ i -
škega družbenega načrta . Ta načela, 
kakor tudi dolgujoči znesek iz mobili-
zacijskih sredsitev v lanskem letu, pa 
na reku je jo spremembo no t ran je s t ruk tu-
re investicij ter ekonomske ukrepe, ki 
bodo v okviru novega plačnega siste-
ma spodbujale gospodarske organizaci-
je k delu po normah in akordu in s 
tem k večji storilnosti. Tako bodo in-
vesticije kapitalne graditve skrčene v 
korist investicij za dvig družbene ravni, 
pospeševanje kmetijstva ter za razvoj 
gostinstva, turizma, obrtnih in komu-
nalnih obratov. V ta namen predvide-
va načr t snovanje raznih skladov. Načrt 
predvideva, da pripada gospodarskim 
organizacijam od ustvarjenega dobička 
4% za sredstva, s katerimi bodo samo-
stojno razpolagale. Poleg tega bodo pod-
je t ja iz dela us tvar jenega dobička lahko 
povečala plače nad plačami po tarifnem 
pravilniku po posebni les iv id za 13 do 
19%. Ce bo na pr imer odnos dobička 
do sklada za plače po ta r i fnem pravi l -
niku do 100%, se bo sklad za plače po-
večal za' 13%. Lestvica predvideva ix>-
večanje odstotka sklada za plače od 13 
do 19% vzporedno s povečanjem odno-
sa dobička do sklada za plače. Ce je na 
pr imer odnos dobička od 501 do 600% 
do sklada za plače, se plačni sklad po-
veča za 18%, za povečanje odnosa nad 
600% do sklada za plače, se pa le- ta 
poveča za 19%. Lestvica ne dopušča, 
čeprav bi dobiček še rasel, večjega po-
večanja sklada plač kot 19%, kar je v 
skladu s težinjo, da podjetja ne bi 
ustvarjala prekomernih dobičkov z dvi-
ganjem cen. 

Čeprav teoretična računi govore, da 
se bo kmet i j ska proizvodnja v okra ju 
letos dvignila za 25%, ka r je previde-
val osnutek načrta, so bili čLaili mnenja , 
da bi n a j zaenkra t še ne določili od-
stotka povišanja kmečke proizvodnje, 
ker n a kmet i js tvo vplivajo tudi razne 
vremenske pril ike med letom. Zaradi 
raznih obveznosti, zlasti pa še zaradi 
dolga okra ja , k i izvira iz imobilizacije, 
so bili na seji mnenja , da bi se sklad za 
kmetijstvo usitanovil iz 15% plačane 
kmečke dohodnine, ne pa iz 20%, kot 
predvideva osnutek načrta. K l jub temu 
pa bo to zneslo k a r lepo vsoto, okrog 
35 miHijonov dinarjev. Načrt za koristno 
uporabo teh sredstev bo izdelal odbor 
za kmeti jstvo. Važen sklep za napredek 
kmet i j s tva je tudi, da bo ves dobiček 
kmetijskih zadrug uporabljen za po-
speševanje kmetijstva. Podjetja okraj-
ne zadružne zveze pa bodo odstopila 
ves dobiček OZZ, ki bo ta denar prav 
tako porabila za napredek kmetijstva. 

Okra jn i kreditni sklad bo znašal letos 
113 milijonov dinar jev. Van j se bodo 
stekale obresti od osnovnih sredstev, 
anuitete ter del dobička obrt i in gostin-
stva. Na seji pa so ibili mnen ja , da bi 
naj 50% sredstev iz obrti uporabili za 
nadaljnji razvoj obrti, ker je obrtna de-
javnost v okraju dokaj zanemarjena. 
Okra j bi potreboval še okrog 55 milijo-
nov dinarjev za nujna investicijska de-
la v Tovarni organskih barvil v Celju 
in Rudniku Zabukovca. Zaradi tega je 
gospodarski svet proučeval možnost, da 
bi se ta sredstva izposodila iz okra jnega 
gospodarskega sklada s tem, da bi jih 
pr ihodnje leto vrnil . P r i obravnavan ju 
okra jnega proračuna je tov. Helena Bo-
rovšakova pripomnila, da v n j e m ni 
nobenih sredstev za pomoč partizan-
skim otrokom, čeprav je bila p re j šn ja 
leta subvencija v to svrho izdatna. Vsi 
odborniki so se s t r in ja l i s tem, da k l jub 
tesno odmer jen im možnostim, vendar 
le mora jo na j t i v ta namen potrebna 
sredstva, pa čeprav skromna ter morda 
celo v škodo pomoči ostalim množičnim 
organizacijam in društvom. 

Osnutek družbenega načr ta predvi -
deva povečanje narodnega dohodka od 
12,2 na 16,8 milijarde dinarjev. Precej 
važno pa je to, da bodo letos podjetja 
pri delitvi dobička na boljšem kot lani, 
kar bo še bolj vzpodbujalo kolektive 
k večji storilnosti. Ins t rument i družbe-
nega načr ta predvidevajo poleg plač, 
določenih s tarifnim p r a A r i l n i k o m , še 
izplačevanje norm in premij iz dela 
dobička. Tako bo omogočeno dobrim 
podjetjem, da bodo dobili njihovi de-
lavci poleg redne plače še po tri me-

delo za ohranitev človeštva. Kaj naj bi 
rekel danes tisti ameriški pisatelj, ki 
je zapisal ob masovni produkciji smrti 
v nemških taboriščih, da je bil z njimi 
izvršen zločin nad vsem človeštvom in 
nad vsem, v kar je človeštvo verovalo! 
Ali bi našel primerno besedo za ge-
neralne štabe, ki hladnokrvno pre-
urejajo svoje vojske za agresivno vojno, 
v kateri bo množično uničenje neobo-
roženih in nezaščitenih žena, otrok in 
civilistov taktično in strateško sredstvo 
za zmago — za zmago nad kom? Videti 
je, da je boj z nacizmom zelo načel 
čut za moralo pri mnogih, ki menijo, 
da jim pripada odločanje o usodi sveta. 

Toliko bolj smo torej dolžni, da ta 
čut morale oživljamo, gojimo in raz-
širjamo pri tistih, ki se njih glas doslej 
ni slišal v zboru narodov. T. O. 

sečne plače na leto, medtem ko so lan-
skoletni instrumenti dopuščali plače le 
za 1,5. Seveda ne smemo pri tem poza-
biti, da so ta povečanja možna le ta-
krat , če bodo posamezniki, kakor tudi ves 
kolektiv kot celota dosegli temu pri-
merno storilnost in večjo proizvodnjo. 

Okra jn i d ruž t en i načr t je zaenkrat 
samo še predlog okra jn ih planskih or -
ganov, s kater imi se v načelu s t r in ja 
okra jn i gospodarski svet. Osnutek je 
okra jn i l judski odbor dostavil vsem 
okra jn im odbornikom obeh zborov v 
proučitev. O njem bodo/ razpravljali 
tudi zbori volivcev in na množičnih se-
stankih. Volivci bodo s svojimi pripom-
bami pripomogli, da bo načrt v mejah 
možnosti najbolj odgovarjal potrebam 
okraja. Pred spre je t jem družbenega n a -
črta bodo o n j e m razpravl ja l i še vsi 
sveti, komisije za družbeni načr t in oba 
zbora posebej in proučili vse predloge 
odnosno pripombe volivcev, podje t i j in 
množičnih organizacij. 

Kot smo že poročali, bi bilo po prvot-
nem predlogu v celjskem okra ju 8 ko-
mun, in sicer v Celju, Žalcu, Laškem, 
Šen t ju r ju , Slov. Konjicah, Rog. Sla'tini 
v Vojniku in v Kozjem. Razpravl jan ja 
na terenu in pa načelo, da na j bodo 
komune kot organi l judske oblasti čim 
bližje proizvajalcem, so dale i>obude, 
da je iniciativni odbor za snovanje ko-
mun v celjskem okra ju podprl želje 
ljudi, ki žele imeti tud i v Šmar ju pr i 
Jelšah in na Vranskem svojo komuno. 
To je tudi v skladu z načelom, da ko-
mune z izrazito kmeti jskim obeležjem 
nimajo prevelikega obsega. 

VRANSKA KOMUNA bo obstajala 
samo iz dosedanje vranske občine, ker 
se sosedne vasi k t e j komuni nočejo 
pridružiti . Morda se bodo k n j e j pr i -
ključile Trojane in del Motmka, ven-
dar se bodo l j ud j e o t em dokončno od-
ločili na pr ihodnj ih sestankih. Ker ni 
na Vranskem nobenega večjega podje t -
ja, bo vranska komuna v celjskem 
okra ju najslajbšia. Vransko se bo odcepi-
lo od savinjske komune, ki bo imela po 
odcepitvi še vedno 25.400 prebivalcev. 

KUPUJEMO IZRABLJENO MOTORNO OLJE 
V VSEH KOLIČINAH PO CENI 45 DINARJEV ZA KG. 

»PETROL« CELJE 

Regulacijska dela na Savinfi 
bomo nadalfevali 

v SMARSKI KOMUNI pa bo edin« 
industri jsko podje t j e Lesna industri ja 
v Mestinju. Razen tega je na tem pod-
ročju eno kmet i jsko gospodarstvo, l i 
kmeti jski zadrug in 2118 zasebnih 
kmečkih gospodarstev. Največ l judi živi 
od 'kmetijstva, mnogi se pa vozijo na 
delo tudi v Store in Rog. Slatino. 

* 

Preteklo nedeljo so v Šmar ju znova 
s:klicali zibor volivcev, katerega sta se 
udeležila zvezni poslanec tov. Helena 
Borovšak in republiški r>oslanec tov. 
Lubej iz Celja. Zbora se je "udeležilo 
lepo število volivcev, ki so z velikim 
navdušenjem pozdravili sklep, da b» 
Šmar je imelo svojo komuno. 

Nova šmarska komuna bo imeila okoli 
140 kvadra tn ih kilometrov površine s 
približno 13.000 volivci, oibsegala pa bo 
občine Šmarje , Podčetrtek, večji del 
Pristave, Štefan, Loko pri Zusmu, Šent-
vid, Sladko goro, Lemberg in del Po-
nikve. 

Ko sta zbranim volivcem na tem se-
stanku govorila poslanec Helena Borov-
šak o zveznem proračunu in poslanec 
Lubej o kmet i j s tvu na Danskem, se je 
med volivci razvila živahna razprava » 
kmet i j s tvu v šmarskem okolišu. Skle-
nili so, da se bodo bavili predvsem z ži-
vinorejo, in sadjars tvom. Kmet j e šmar -
ske občine so že znani F>O dobri vzrej i 
živine in tudi molznost nj ihovih k rav 
je v okra ju najviš ja . Nekateri so bili 
mnenija, da bi se v bodoče v večji mer i 
bavili tudi s hmel jars tvom, ker tudi v 
teh k ra j ih hmel j izredno dobro uspeva, 
vendar so za enkrat to vp rašan je pust i -
li še odprto. Pač pa bodo veliko pozor-
nost E>osvetili obnovi sadovnjakov, sa j 
jih je ravno v t em predelu kapar skora j 
popolnoma uničil. Šmar je je bilo še 
pred vojno znano daleč na okrog po 
izbomem namiznem sadju, s a j so ga 
navadno letno izvozili tudi do 140 vago-
nov. Kapar j a so z veliko prizadevn ostjo 
v zadnjem letu skora j povsem zatrli, 
nekatere sadovnjake so moral i sikoro do 
zadnjega drevesa izsekati. Zato pa bodo 
zdaj pričeli z novimi nasadi — saj imaj« 
ka r v neix>sredni bližini lepo negovan« 
drevesnico — zadruga jim je že naba -
vila drevesca, da bodo tako lahko že v 
te j pomladi pomladili svoje sadovnjake. 

Po že precej brezupni si tuacij i je vendar uspelo zainteresirati in prepričati 
meroda jne organe, da je regulacija Savinje neizbežno potrebna. Tudi Glavna 
direkcija JDZ je preklicala sklep, da se z deli na n jenem odseku preneha. 

Trgovsko podjetje »IZBIRA«, LAŠKO 
sprejme TRGOVSKO POMOCNICO z več-
letno prakso, z znanjem pisarniških del 
in strojepisja. — Nastop službe 1. aprila 
1955 ali po dogovoru. — Plača po tarifnem 
pravilniku. 

Trgovsko podjetje 
>IZB1RA«, LAŠKO 

Sindikalne organizacije morajo v podjetjih 
Opraviti važno politično delo 

(Nadal jevanje s 1. strani.) 

PREVELIKA VNEMA PO DOBICKIH SE LETOS MAŠČUJE 

Del svojega poročila je predsednik 
OSS .posvetili vprašanju , ki je lani p re -
pogosto in preobširno zavzemal velik 
del razpravl jan ja v kolektivih — vpra -
šan ju dobička. 

Poudari l je, da so sindikalne podruž-
nice vse premalo delale na tem, 'da bi 
kolektivu prikazale škodljiivost preve-
likega h las tan ja po dobičkih, k i niso bili 
plod večje produktivnosti , temveč so 
bili čisto komercialni, us tvar jen i na 
osnovi povišanja cen. Ponekod so ne -
kateri , ki so imeli za to interes, poslali 
podružnico celo v boj za dobiček, vse 
to pa se letos temelj i to maščuje . 

Nadal je je predsednik OSS govoril 
tudi o novem plačilnem sistemu, ki bo 
storil konec nepravi lni uravnilovki, ka r 
je imelo lani precej vpliva na nazado-
van je proizvodnje. Nov plačni sistem 
pa bo delavce nagradil pravično in jih 

s t em vzpodbujal k večj i proizvodnji. 
Pri tem pa imajo sindikalne podruž-

nice nemajhno nalogo, ko članstvu tol-
mačijo pomen novega sistema, skrbet i 
pa bodo morale tudi, da se bodo spre-
jeta načela tudi pravično izvajala. 

Važnost sindikalnega dela je navezal 
tudi z odpovedmi delovnih razmerij , 
kater ih je OSS lani reševal nad 600, 
od kater ih pa je odpoved razveljavil v 
preko 70 primerih,, k a r kaže, da sindi-
kalne podružnice ponekod po tem vpra-
šan ju niso odigrale svoje vloge. 

Dalje je govoril še o problemu brez-
poselnosti. Lani je bilo okoli 4.000 pri-
jav, medtem, ko je na koncu leta ostalo 
le še 600 oselb brez zaposlitve, p red-
vsem žena (80%). OSS je izplačal lani 
5,893.184 din oskrbnin za brezposelne. 
Tu so vštete tudi otroške doMade in 
prevozni stroški. 

NITI ENEGA PRIMERA NERAZUMEVANJA HIGIENSKO TEHNIČNE ZA-
ŠČITE DELA 

Gk>vornik je ta pr imer izredno pod-
črtal, kot razveseljivo novico. P red-
vsem so se na tem področju odlikovali 
nekater i večji kolektivi, sicer pa ni bilo 
primera, da bi k j e to akcijo ovirali, 
celo narobe, na konferencah so zahte-
vali vedno več zaščitnih sredstev. 

Lani je bilo v obrat ih nad 6000 obra t -
nih nesreč, od tega 82 smrtnih pr ime-
rov. Nezgod izven podjet i j je bilo nad 
2000. Vsega skupa j pa je bilo nad 16.000 

bolezenskih primerov, ki znašajo sku-
pa j 200.000 izgubljenih delovnih dni. 
To vse sikupaj ob remen ju je sredstva 
socialnega zavarovanja v zelo visokih 
vsotah. 

Tovariš Medved je precej dolgo go-
voril o uspehih in nalogah: socialnega 
zavarovanja in vse to povezal z nalo-
gami sindikalnih podružnic. 

Nadal je je govoril še o problemih 
obrti in o problemih v kmeti js tvu. 

O KULTURNO PROSVETNEM DELU — O PROBLEMIH VZGOJE MLADINE 
IN ORGANIZACIJSKIH VPRAŠANJIH 

Referat tov. Medveda je obsegal vse-
s transko dejavnost v ix>družnicah v 
preteklem letu, zlasti pa je poudaril 
uspeh članstva v 13. d n ^ t v i h »Svobod« 
na različnih področjih ku l tumoprosve t -
nega udejs tvovanja . Se vedno pa so ta 
druš tva iprešibka in m^oš t ev i l na za 
tak močan okoliš. 

Dalje je govoril o problemih vzgoje 
mladine, n j ih u v a j a n j a v probleme de -
lavskega samoupravl jan ja in naglasil, 
da mladina ni neakt ivna in da se m a r -
sikje dobro udejs tvuje , samo da včasih 

mladinska organizacija njenega dela ne 
opazi. 

Na koncu svojega refera ta je tov. 
Medved obrazložil še n e k a j čisto orga-
nizacijskih, vprašanj . V izčrpnih števil-
kah je nanizal s t an je organizacij na 
terenu in s tem v zvezi tudi delo ple-
numa OSS, k i se je v preteklem letu 
zelo požrtvovalno posvečal organizaciji. 

Poročilo predsednika Medveda je bilo 
zelo izčrpno in je nudilo konferenci 
obilo podlage za razpravo. 

IZREDNO PLODNA IN ZlVAHNA RAZPRAVA JE NUDILA DOVOLJ GRA-
DIVA ZA BODOCE DELO V SINDIKALNIH PODRUŽNICAH 

V razpravi se je priglasilo veliko š te-
vilo delegatov. Pretežno so razpravl ja l i 
o novem plačilnem sistemu, o proble-
mih vzgoje mladine. Predvsem so raz-
pravl jal i o razponih v plačilnem siste-
mu in odločno zahtevali, n a j bi pri 
odobritvi tar i fnih pravilnikov upošte-
vali vlogo posameznih gospodarskih 

organizacij v odnosu do družbe in s tem 
v zvezi tudi s pr imernimi razlikami na -
grajeval i vodstva podjet i j , da ne bo 
prišlo spet do nesmiselnih razlik med 
vodstvi velikih in malih p>odjetij, kot 
se je to sedaj dogajalo, da so d i rektor j i 
podjet i j z malim številom delavstva do-
bili večje pre jemke kot direktorj i n a j -

večjih tovarn. Izredno koristna so bila 
izlaganja delegatov iz Stor, Velenja in 
seveda tudi iz drugih najrazličnejših 
podjetij celjskega okraja. 

PRISPEVEK TOVARIŠA FRANCA 
SIMONICA K RAZPRAVI 

V dopoldanskem delu razprave se je 
priglasil k besedi tudi sekre tar OK 
ZKS Celje, tov. Franc Simonič. Ko j im 
je čestital k 10-letnici obstoja obnov-
l jene sindikalne organizacije, je v svo-
jem govoru dal obilo napotkov sindi-
kalnim aktivistom za nj ihovo delo v 
prihodnosti. Poudaril je važnost poli-
tičnega dela v kolektivih, na katerega 
je prva poklicana sindikalna organi-
zacija. 

Ko je govoril o t renutnih težavah, 
je os.tro grajal tiste, ki vnašajo med 
delavstvo parole o »molzni kravi«, češ, 
da Slovenija preveč daje. Te trditve je 
ovrgel z nekaj konkretnimi podatki, ki 
kažejo, da Slovenija iz leta v leto manj 
prisipeva jugoslovansiki skupnosti in da 
je na našem področju razmeroma ve-
liko več porabljeno za splošni gospo-
darski in standardni dvig kot kjerkoli 
v državi. »Napredka si ne moremo dru-
goče predstavljati, kot v tesni povezaivi 
vseh jugoslovanskih narodov«, je dejal 
tov. Simonič. »Vsi mi odločno odobra-
vamo politiko naše države v svetu, ki 
se (bori za pomoč razvitih držav neraz-
vitim, doma, v okviru lastne države 
pa bi delali ravno narobe«. 

Dalje je tov. Simonič obravnaval š» 
vrsto drugih vprašanj , kot je nov p la -
čilni sistem in potreba večjega razpona 
med odgovornimi in neodgovornimi 
uslužbenci. »Edino s tem sistemom bo-
mo dosegli večjo proizvodnjo ter s tem 
v zvezi tudi dvignili življenjsko raven 
nasipJoh.« 

K razpravi, ki je t ra ja la v pozne po-
poldanske ure so se priglasili še šte-
vilni drugi delegati. Žal nam prostor 
omeju je možnost, da bi vse te, sicer 
zelo važne ugotovitve priobčili, vse-
kakor pa bo ves ta obširni mater ial 
dobro poslužil za smernico dela sindi-
kalnih organizacij. 

Na koncu so delegati izvolili 53 čla-
nov v novi plenum OSS, petčlanski 
nadzorni odbor in 14 delegatov za re-
publiško konferenco. Sprejeli so tudi 
sklep, da bodo sindikalne organizacije 
tekmovale v počastitev Dneva republi-
ke v vseh panogah, tako v organiza-
cijskih vprašanj ih , na ku l tu rno pro-
svetnem in športnem področju. 

Glavne točke komisije za sklepe, ki 
na dan konference ni dokončala svojega 
dela in izid volitev, bomo objavili v 
prihodnji številki. 



Poslovanje zodrug l a n i . . . 
(Nadaljevanje s prve strani) 

zbori doslej v vseh primerih odločili, 
da gredo lansko leto ustvarjena sred-
stvo. (čisti dobiček) za potrebe kme-
tijstva, zadružne investicije in pospeše-
vanje kmetijstva. Razmerje za investi-
cije in pospeševanje kmetijstva je bilo 
povsod, razen v enem primeru: 80:20. 
Edino kmet i j ska zadruga Polzela je n a -
menila 60% sredstev v investicijski 
sklad in 40% za pospeševanje k m e t i j -
stva. Bilo je le n e k a j pr imerov, ko so 
posamezniki, ki sicer niso kmet je , po-
stavili zahtevo po deli tvi r is torna. Vse-
povsod je t ake maloštevi lne predloge 
velika večina pr isotnih članov odklo-
nila. Velika večina zadružnikov-kmetov 
usmerja sredstva za investicije in po-
speševanje, kar je pravilno, koristno 
in kaže na večje razumevanje vloge 
zadruge. 

3. Kakšno je bilo v preteklem letu 
poslovanje zadrug, ali je bilo dovolj 
čutiti delo pospeševalnih odsekov, 
aU pa se nekatere zadruge še vedno 
ukvarjajo zgolj s trgovino? 

Na splošno lahko rečem^ da je bilo 
poslovanje zadrug lani boljše od prejš-
njih let. To seveda ne ve l ja za vse 
zadruge. Smat ram, da ima seda j in v 
bodoče zadruga predvsem dve osnovni 
nalogi: Prvič, zadruga mora kot osnovno 
razvijati kmetijsko pospeševalno stro-
kovno službo prek svojih odsekov in 
odborov ob sodelovanju vseh zadruž-
nikov v cilju splošnih naporov za dvig 
kmetijske proizvodnje. Drugič, če hoče 
zadruga izvajati to prvo in osnovno na-
logo, potem mora imeti tudi določena 
materialna sredstva. 

Mater ia lna sredstva za razvoj kme-
ti jsko pospeševalne službe pa zadrugi 
u s tva r j a t rgovina, odkup, razni obr tni 
obrati , usluge itd. Zadruga mora imeti 
dobro razvi to podje tn iško delavnost . Z 
družbenimi načr t i zadruge niso obdav-
čene na doseženi dobiček, če ga upo-
rab i jo za investici je in pospeševanje 
kmet i j s tva . Zato mora predDsem za-
druga dobro in temeljito organizirati 
tudi podjetniško delavnost, to je odkupe 
in trgovino, kajti dobro organiziran od-
kup je važen prispevek k pospeševanju 
kmetijstva. Zadruga mora bit i spo-
sobna odkupi t i vse pr ide lke na svojem 

5. Ker si naprednega kmetijstva 
ne moremo zamisliti brez vzgojnega 
dela na vasi, nas zanima, kaj je OZZ 
v Celju napravila v tem pogledu? 

Poleg že našte t ih akc i j za u t rd i tev 
odsekov pr i zadrugah smo v letošnj i 
zimski sezoni skupno s kmet i j sk imi in-
ženir j i in t ehnik i po zadrugah pr i redi l i 
preko 300 kmetijsko-strokovnih preda-
vanj, združenih s kmetijskimi filmi in 
skioptičnimi slikami. Priredili smo tečaj 
predsednikov oziroma upravnikov za-
drug, tečaj za molzne kontrolorje, dva 
tečaja za perutninarstvo, za vodje za-
ščitne službe itd. Važno vlogo je od-
igrala organizacija žena zadružnic, saj 
je bilo v zimski sezoni 37 gospodinjskih, 
kuharskih in šiviljskih tečajev. Poleg 
tega p r ip rav l j amo večjo akc i jo za p r e -
gled kmet i j s tva na našem na jbo l j za-
ostalem področju v kmet i j s tvu , na Koz-
janskem. 

6., Zanima nas, kaj smatrate za 
osrednji problem, ki ga je treba 
obravnavati na letošnjih občnih zbo-
rih, da bi zadružniki prispevali k še 
večji okrepitvi zadružništva? 

Govoril sem že o neka te r ih proble-
mih. Ostane še eno na jvažne j še v p r a -
šanje . Vprašan je se nanaša na izbiro 
vodstvenega kadra , ki ga n a j naši za-
družnik i izberejo v novo zadružno vod-
stvo. Gre za l judi , ki bodo vodili za-
druge. Tu misl im p redvsem na up ravne 
in nadzorne odbore, pa t ud i na usluž-
benski kader v zadrugah. Ce bodo za-
družniki v upravne in nadzorne odbore, 
v odbore pospeševalnih odsekov in žene 
zadružnice v sekcijo žen zadružnic pri 
zadrugah izvolile najboljše ljudi na 
vasi, potem smo lahko prepričani, da bo 
to velik prispevek k nadaljnji krepitvi 
zadružništva. Dejs tvo je, da še t u in 
t am n a j d e m o v u p r a v n i h odborih l jud i , 
ki j im je p r e j »jaz«, kakor zadruga in 
naša socialistična graditev. Upravn i od-
bori mora jo imeti pravUne odnose do 
uslužbenskega kad ra . Gre za odnose 
odgovornosti p r i ma te r i a lnem poslo-
v a n j u pa tud i za odnose s člani. Po 
mo jem m n e n j u n e more bi t i član vod-
stva nekdo, ki n e s topa vzporedno z 
napori , ki j ih naše delovno l juds tvo 
vlaga za čim h i t re j še izbol jšanje živ-
l j en j ske ravni , ka t e re si ne moremo 

Z OBČNEGA ZBORA K M E T I J S K E ZADRUGE NA GOMILSKEM 

V slogi je moč, v zadružništvu 
pa lepša bodočnost! 

področju t e r j ih p roda t i na tržišču. P r i 
t e m i n e sme bit i cilj zaslužkarstvo. 

Ce gledamo naše zadruge skozi p r iz -
mo teh dveh osnovnih nalog, po tem bi 
lahko rekli, da je v okraju še vedno 
18% takih zadrug, ki se več ali manj ba-
vijo še samo s trgovino, okrog 50% je 
takih zadrug, ki imajo poleg trgovine 
organizirane pospeševalne odseke, vršijo 
v celoti odkup kmetijskih proizvodov, 
niso pa še vsi odseki aktivni. To so v 
g lavnem dobre zadruge, m a n j k a j im sa-
mo še okrepi tev odsekov. 32% pa je že 
takih zadrug, ki imajo dobro organizi-
rano trgovino in odkup, preskrbujejo 
kmete z reprodukcijskim materialom 
ter imajo dobro organizirano kmetijsko 
pospeševalno službo, vsi odseki v njih 
so aktivni ali bolje rečeno kmetje so-
delujejo v zadrugah po vseh proizvod-
nih vprašanjih. V t em smislu je bilo 
čutiti delo pospeševalnih odsekov v 
lanskem letu. Ce pa upoštevamo, da so 
v le tošn jem letu oz:iroma v t e j zimski 
sezoni skora j v vseh zadrugah osnovani 
odseki, ki imajo svoje odbore in za 
letos izdelan program, potem l ahko r a -
čunamo v le tošnjem le tu na še boljše 
uspehe. 

4. Katere zadruge so lani po Va-
šem mnenju dobro gospodarile in 
v čem se zrcalijo njihovi uspehi? 

Po dosedanj ih uspehih sodijo med 
najboljše zadruge v okraju nas lednje : 
Gomilsko, Braslovče, Loče, Kozje, Zreče, 
Dramlje, Rečica, Tabor, Ponikva pri 
Grobelnem in še druge. V teh zadrugah 
je vk l jučen ih na jveč kmetov . Akt ivni 
so vsi odseki. Te zadruge so t ud i dobro 
organizirale odkup in preskrbe le kmete -
zadružnike s kmet i j sk im rep rodukc i j - ' 
skim mater ia lom. 

Našte te zadruge iz Savinjske doline 
imajo zelo dobro organizirano preskrbo 
članov s kmet i j sk im reprodukci j sk im 
iftaterialom. Tako so na pr imer h m e l j a r -
ski odseki že p red časom zbral i vse 
pot rebe po umetn ih gnoji l ih in zaščitnih 
sredstvih za le tošnjo sezono. Za uspeš-
'^ejše delo na področju zaščite rast l in 
^ imajo u re jene s t ro jne parke. Zadruge 
^reče. Loče, Ponikva pri Grobelnem in 
^ o z j e pa posvečajo veliko skrb živino-

in sad ja r s tvu , k a r je v skladu s 
"^mkajšn j im okoljem. 

Bližajoča spomlad 
ho rešila živino-
rejcu skrbi, ko 
bodo prazne 
kozolce zamenjali 
pašniki. 

zamisliti brez temel j i tega izbol jšanja 
s i tuaci je v našem kmet i j s tvu . Teda j t u -
di tisti, ki sam ni dober m napreden 
kmetovalec ne more biti vzor za svojo 
okolico, ker ne more dajati zgledov s 
svojim slabim kmetovanjem. Gre torej 
za poštene, prizadevne, kmetijsko na-
predne in naši družbi predane kmečke 
proizvajalce, ki naj vodijo v bodoče 
našo zadrugo. P raksa je pokazala, da 
tam, k j e r t ak ih l jud i v vods tvu zadru-
ge ni, gre zadruga rakovo pot. Naspro t -
no pa je tam, kjer imamo dobre Ijiidi 
v upravnih odborih in v vodstvu zadru-
ge sploh, so uspehi vidni kot na dlani, 
kar kaže, da je naša oblika splošne 
kmetijske zadruge najprimernejša obli-
ka za delo na vasi, ke r je v okviru n j e 
možno organizirat i vsakovrs tno k m e -
t i j sko pospeševalno Ln s t rokovno službo 
ter tud i podje tn iško delavnost . 

7. Znano je, da so se prejšnja leta 
žal preveč pojavljale nepravilnosti 
in gospodarski kriminal po zadrugah. 
Zato bi nas zanimalo, kako je bilo 
lani v tem pogledu? Koliko in 
kakšnih primerov gospodarskega kri-
minala je ugotovila revizijska služba? 

Na žalost imamo še vedno opravka 
z gospodarskim kr imina lom v zadrugah. 
Zanimivo je, da so najčešči pojavi kri-
minala v najslabših zadrugah, namreč 
tistih, ki se v glavnem ukvarjajo s 
trgovino. To je tud i razumlj ivo. V takih 
zadrugah ni močnejše družbene kon-
trole in je v marsičem odločanje pre-
puščeno poslovodji. 

V pre tek lem letu smo zabeležili dva 
težja primera gospodarskega kriminala. 
V bivši zadrugi Teharje je revizija ugo-
tovila primanjkljaj v znesku 1,538.000 
din. P r i m a n j k l j a j izvira iz leta 1952 in 
1953. Drug primer je bivša zadruga 
Stranice, kjer je ugotovljen primanjkljaj 
v^ znesku 1,243.000 din. To sta dva n a j -
tež ja pr imera , dočim so v drugih zadru-
gah ugotovl jeni m a n j š i p r i m a n j k l j a j i , 
ki so večinoma že iztoženi t e r 80 od-
stotno poravnam. Razen teh, že nave-
denih na j t ež j ih pr imerov, gre za manjše 
primanjkljaje, ki pa so bili lani skoro 
za polovico manjši od prejšnjih let. Še 
vedno se čuti p remalo borbenost i prot i 
po javom kr iminala . Najobčut l j ive j še 
točke so inventure , k i j ih ponekod po-
t v a r j a j o poslovodje. Vzrok t e m u je sla-

Tako je de ja l na občnem zboru K m e -
t i j ske zadruge Gomilsko eden izmed 
številnih članov, k i so preteklo soboto 
prišli z namenom, da se pomeni jo o 
nalogah, ki j ih mora jo izpolniti v le-
tošn jem letu. 

Tu in t a m t u j i opazovalci naših raz-
mer rad i poudari jo, da so savinjski 
k m e t j e sicer zelo napredn i in delavni, 
toda silno EKDnosni. Ce bi t akšen opazo-
valec obiskal v soboto občni zbor za-
družnikov gomUske kmet i j ske zadruge, 
bi mora l zadovoljen priznati , da imajo 
razlog kmet je -č lan i zadruge bit i po-
nosni. 

2 e sk rbno pr ip rav l jeno poročilo 
predsednika upravnega odbora tovar i -
ša Vasleta je tozalo, da je u p r a v n i od-
bor z vsemi delujočimi odseki razumel 
svojo nalogo in izpolnil zaupanje , k i 
so j im ga izkazali zadružniki pr i izvo-
litvi na lanskoletnem občnem zboru. 

Upravn i odbor ses tav l ja jo kme t j e , k i 
so dnevno obilno zaposleni na svojih 
domači jah. K l j u b t emu pa so še našli 
dovolj časa, da so se udeleževali raz-
nih sestankov in redno tud i vseh se j 
upravnega odbora. Povprečno po dva-
kra t na mesec so se ses ta ja l i na se j ah 
in reševali razna vp ra šan j a t e r nastale 
probleme. 

Vodstvo pKospeševalnih odsekov ter 
t rgovskega in kredi tnega odseka so po-
verili nesebičnim zadružnikom. Ti so 
pokazali kakšne vrednost i je p ravo-
časno in vza jemno delo, bodisi v živi-
noreji , sad jars tvu , hmel ja rs tvu , v k re -
ditni politiki ali pa p r i odkupu in do-
bavi, blaga članom. Na ta način j im je 
v t e j zadrugi uspelo, da so se močno 
približali cilju, h k a t e r e m u m o r a j o t e -
žiti kmet i j ske zadruge na našem pode-
želju. 

Sad ja r sk i odsek je lani uspešno iz-
vedel šk rop l jen je sadnega d rev ja . Po 
izločitvi vseh močno okuženih dreves 
so poškropil i vse ostalo sadno d rev j e 
z raztopino Rumesana. Zaveda joč se 
važnosti čebelarstva v sad ja r s tvu in 
pr i ostalih pol jskih kul turah , so skle-
nili v t e m odseku poživeti delo čebe-
lar jev . Poseben pododbor p r i s a d j a r -
skem odseku bo skrbel za t akšno po-
živitev in obnovo. 

Od vsehi odsekov pa je živinorejski 
nastopil na jbo l j samostojno. Pr ipravi l i 
so pros tore in opremo za umetno ose-
menjevalnico, k j e r je bilo s t rokovno 
pregledanih 640 k r a v in telic. Umetno 
osemenjenih pa je bilo blizu 400 k rav 
in telic. S k u p a j s sosednimi zadrugami 
je ta odsek organiziral razstavo ple-
menske živine v Prekopi. T r i j e člani so 
se udeležili teča ja za g radn jo sUosov. 
Zan iman je članov za' g r adn jo silosov in 
gnojničnih j am je veliko. Naročil v te 
svrhe imajo že za preko 90 ton cementa. 
Zbor živinorejcev, k i je bil v pre tek lem 
mesecu, je pokazal, kako veliko je za-
n i m a n j e med člani za sodobno živino-
rejo. 

Letos bodo preskrbel i še enega ple-
menskega bika in mer jasca in dali po-
seben prispevek vsem članom, 'ki si bo-
do nabavi l i p lemenske svinje. 

Ker je dobra k rmska baza predpogoj 
za uspeh v živinoreji, so pokreni l i vse 

potrebno za izbol jšanje t ravnikov. Na-
ročili so pravočasno dovol j ume tn ih 
gnojil, od ka te r ih bo posebno Tomaževa 
žl indra in kal i jeva sol bistveno dvig-
nila donos, kot so pokazale predhodne 
analize zemlje. Tudi no-voustanovljeni 
odbor za melioraci je bo imel dovolj 
hvaležnega dela pni iziboljšanju zem-
ljišč na področju zadruge. 

Hme l j a r j i so s pomočjo svojega od-
seka nabavil i umetna gnojila, premog, 
hmel j evke in organizirano nastopil i pr i 
šk rop l j en ju hmeljišč. Preko 49 mil i jo-
nov d inar jev so preje l i za prodani 
hmel j . Od tega d e n a r j a so več kot po-
lovico pusti l i v zadrugi za dobavl jena 
gnojila, škropiva, premog, hmel j evke 
in obiralce. Ostalo pa so v veliki mer i 
vložili pri k red i tnem odseku, ki je p re -
jel 17 mil i jonov din vlog. T a odsek je 
med letom da ja l članom tudi posojila, 
ki so bila v dogovor jenem roku v r n j e -
na. P r a v lepo so vpel ja l i tudi n a k u p 
blaga in plačilo z vložnimi knjižicami. 
Kredi tn i odsek je s svojim delom doka-
zal, da pr i t e j zadrugi ne bo težko vpe-
l j a t i delo samostojne zadružne hran i l -
nice in posojilnice. 

Pospeševalnim odsekom je pri n j i -
hovem delu v proizvodnj i kmetiijskih 
ku l tu r mnogo pomagal s t ro jn i odsek, 
ki je s svoj imi škropi lnicami razprši l 
preko 250.C00 litrov pravi lno p r ip rav l j e -
nih škropil. K j e r n i kazalo uporab l ja t i 
tekočih škropil, so z uspehom izvedli 
za t i r an je š k o ^ j i v c e v z zaprašilci. K l j u b 
dosedanj im usipehom pa bo p rav v tem 
odseku pot rebno s t rokovnost še izpo-
polniti in preskrbe t i v sa j še 1 agrega t 
in n e k a j zaprašilcev. 

Ker zadruga posluje v na je t ih pro-
storih in za svoje potrebe n ima na raz-
polago primernih, skladišč t e r s t ro jne 
lope, ni t i p r imern ih prostorov za se-
stanke, je že dosedanj i up ravn i odbor 
pričel v sporazumu z O k r a j n o zadružno 
zvezo in Hmel j a r sk im odborom pri 
OZZ pr ip rav l j a t i vse po t rebno za u re -
ditev pr imern ih prostorov. V ta namen 
so k u ^ i poslopja Končanove domačije, 
k j e r bodo uredi l i dve hmel j sk i sušilni-
ci, s t ro jno lopo, skladišče za r ep roduk-
cijski material , klet i za sadje , dvorano 
za ses tanke in še več pot rebnih t e r ko-
r is tnih prostorov. Cim bodo končal i z 
g radn jo obeh sušilnic, bodo pričeli g ra -
diti F>ctrebno sušilnico za h m e l j tudi 
članom v Gra j sk i vasi. 

Iz f inančnega poročila je bilo raz^ 
vidno, d a so vsa d e n a r n a sredstva za 
dela v ipospeševalnih odsekih in za 
gi-adnjo las tnih ^poslopij pravi lno raz-
poredili . S k r b za uspešno delo zadruge 
se kaže tudi v tem, da so se zadružniki 
v celoti odpovedal i del i tvi dobička, 
u p r a v n i odbor pa se je odrekel n a g r a -
dam, dočim so uslužbenci pr ihrani l i na 
p lačnem skladu blizu 80.000 din. 

Po vsem tem se ni čuditi, če zadružni -
ki na zboru niso imeli mnogo kr i t ičnih 
p r ipomb ter so v celoti dali p r i znan je 
up ravnemu in nadzornemu odboru. P r i 
voli tvah pa se je izrazila sipontana vol ja 
vseh, da na jbo l j š i dosedanj i člani še 
v bodoče vodi jo zadrugo požr tvovalno 
in nesebično, kot so jo v l anskem letu. 

S. E. 

Teden zdravstva v Šmarju pri Jelšah 
v nedeljo so v Šmarju zaključili t e -

den zdravsiva, ka te rega je organizi-
ral Okrajni higienski zavod v Celju 
skupno z občinskim odborom RK in 
Zdravstvenim domom v Šmarju. 

Kot uvod v teden je bila odpr ta 
zdravs tvena razs tava. Otvoritvi je med 
drugimi prisostvovala tudi tov. Borov-
šak Helena, zvezni ljudski pos lanec in 
p redsedn ica okra jnega sveta za zdrav-
stvo. 

Razs tava jc prikazala razne interne 
bolezni, zdravo in pravilno ses tavo n a -
še p rehrane in pijače, p redvsem uži-
vanje sadnih sokov, borbo proti mr -
česu in telesnim parazi tom — glistam 
in trakuljam ter utr jevanje higienskih 
navad kot p redpogoj za zdravo živ-
ljenje. Obiskovalci r azs tave so imeli 
priliko videti tudi ureditev bolniške s o -
be v kmečki hiši, kakor tudi nego in 
prehrano dojenčka. Razs tava je bila 
zanimiva in poučna, kar nam dokazuje 
veliko zanimanje in številni obisk, sa j 
je razs tavo obiskalo okoli 3000 odraslih 
ljudi in preko 1000 šoloobveznih otrok. 

V Tednu zdravstva so se vsak dan 
vrstile filmske preds tave , ki so pr ika-
zale razne zdravs tvene filme. Te p r e d -
s tave je obiskalo preko 1.500 ljudi. 

V sklopu tega tedna je bil tudi t eča j 
o zdravi prehrani, ka t e r ega je vodila 
med. ses t ra skupno z učiteljico g o s p o -
dinjstva. Tečajnice so se seznanile s 
pravilno ses tavo jedilnikov. 

Rdeči križ pa je v tem tednu o r g a -
niziral dva t eča ja za nego bolnika v 
domači oskrbi. Tečaja' s ta vodili m e -
decinski sestri tov. Mlakarjeva in Mav-

ba kontrola s s t rani upravnega in nad -
zornega odbora ob pril iki inventur . V 
T e h a r j u in St ranicah je revizi ja ugo-
tovila, da p r i m a n j k l j a j i nas topa jo iz 
p r e j š n j i h let in da so bile inventure 
ponare jene . Bilo je že več pr imerov, 
ko upravni odbori sami ugotavljajo pri-
manjkljaje in jih naznanjajo revizijski 
službi. Zato je toliko n u j ne je, da ima-
mo v odborih dobre in poštene l judi . 

rinova. Teča ja sta bila prva te vrs te 
na območju na šega okraja . Tečajn ice 
so se zlasti seznanile s praktičnimi pri-
jemi za pravilno nega bolnika. Želimo, 
da bi bilo teh teča jev čim več, sa j je 
to znanje pot rebno sleherni materi — 
ženi, ki je v primeru obolenja družin-
skega člana prva poklicana, da p o m a -
ga in neguje bolnika. 

Pri organizacij i in izvedbi t edna so 
zelo pridno sodelovale ter pomaga le 
že absolvirane teča jn ice RK, kakor tudi 
letošnje gojenke tega teča ja . 

P. A. 

V Veleniu skrbe za 
delavsko izobraževanje 

Delo v društvih prijateljev mladine 
se je mars ikje razživelo. Tako so tudi 
v Velenju sklenili, da bodo v b o d o č e 
reševali več konkretnih nalog. 

Pretekli če t r tek so na seji ob ravna -
vali le en problem: izobraževanje d e -
lavcev. Nanjo so povabili p reds tavnike 
vseh množičnih organizaci j , podjet i j in 
ustanov. Na žalost, odziv ni bil z a d o -
voljiv. 

Kljub temu so na seji iznesli nekaj 
važnih misli. Predstavniki rudnika so 
menili, da bi razširili t eča je za polkva-
lificirane in kvalificirane de lavce z ne -
katerimi splošno izobraževalnimi p r e d -
meti. Vsi tisti pa, preden bi se vpisali 
v te teča je , naj bi p redhodno obisko-
vali izobraževalni tečaj . Mišljeni so 
predvsem oni, ki nimajo dovolj osnov-
ne izobrazbe. Stopnjo izobrazbe vseh 
delavcev lx) pokazala anketa,-ki jo bo -
do na rudniku izvedli. 

P e r e č je problem sezonskih de lav-
cev. V sezoni delajo do dese t ur 
dnevno in tako podnevi ni č a s a za izo-
braževanje . Pozimi so pa navadno d o -
ma. Vzbuditi jim bo t reba zanimanje 
za dobre filme in kratka, pes t ra p r e -
davanja ter jih vključevati v množične 
organizaci je in društva. 

Stari iznemogli delavci 
in tarifni pravilnll<i 
Ta problem je nenadoma na-

stal, čim so se začele razprave o 
novem plačilnem sistemu in oce-
njevanju delovnih mest. Nikjer 
rvi posebnih ddfiočil i'n načrtov], 
zato so čezenj v večini primerov 
narisali vprašaj. 

Ce govorimo o iznemoglosti in 
starosti, ki naj zmanjšuje dela-
zmožnost delavca, potem gre pred-
vsem za težaška dela, to se pravi 
predvsem za nekvalificirana de-
lovna mesta, medtem ko pri vsa-
kem drugem delu delavec dviga 
svoje znanje, napreduje v zvanju 
in s pričetkom službenih let itak 
prejema večje prejemke. Iz prakse 
vsakega delavca, strokovnjaka in 
polstrokovnjaka ugotavljamo dej-
stvo, da vsak v poznejših letih 
zaradi izvežbanosti in znanja mno-
go lažje opravlja svoje, delo kot 
v začetku, kjer je storilnost mno-
gokrat res precej odvisna od te-
lesne moči. V industriji, zlasti 
tam, kjer je mehanizacija dobro 
razvita, torej ne more biti veliko 
primerov, da bi delavci zaradi 
starosti v storilnosti nazadovali. 

Precej drugače je v tilsti zvrsti 
industrije, kjer telesna sposobnost 
peša zaradi zdravstvenih razmer, 
ki jih narekuje proizvodnja. Tu 
pridejo predvsem v poštev delav-
ci kemične industrije, kjer kljub 
zaščitnim sredstvom zdravje de-
lavcev postopoma peša. Tudi v 
gradbeništvu je revma nekaka 
poklicna bolezen, kot je v topil-
nicah nevarna vročina itd. 

Princip, ki naj bi se uveljavil 
kot socialna zaščita pri delu ope-
šanih članov kolektiva, hi moral 
vsebovati nekaka zdravstvena na-
čela in analize, ki naj pokažejo, 
če je onemoglost nastala zaradi 
vpliva delovnih okoliščin, kajti 
drugače se kaj lahko zgodi, da bi 
kolektiv pardoniral slabšo delov-
no sposobnost zaradi alkoholizma 
in drugih vzrokov. Ta princip pa 
bi moral biti zelo merodajen že 
ob sprejemu v delovno razmerje. 
Danes pa se zgodi, da podjetja 
sprejmejo na delovno mesto fi-
zično šibkega človeka iii ko ni za 
to delo več sposoben, ga preme-
stijo na slabše plačano delovno 
mesto. Zdravniški pregledi, toda 
ne površni, bi morali v tem pri-
meru odigrati važno vlogo. Morda 
bi ne bilo narobe, če bi Celje, 
kot industrijsko mesto imelo po-
seben inštitut, ki bi raziskoval 
vse te vplive in lahko tudU ukre-
pal vse potrebno, da bi zaščitil 
delavce pred nenormalno izčrpa-
nostjo, podjetja pa pred nepred-
videnimi]) in potrebnimi izdatki. 
Drugod po svetu taki inštituti 
niso redki. 

Ugotovili smo torej, da problem 
oslabelosti in starosti nastopa 
predvsem pri tistih delavcih, ki 
so na nezdravih delovnih mestih 
in ki zaradi delovnih pogojev sla-
bijo ter težaških delavcev, katerih 
telesna moč je poglavitna za iz-
vrševanje njihovega dela. 

Končno pri tem problemu gre 
samo za tiste delavce, ki morajo 
zaradi oslabelosti zapustiti boljše 
plačano delovno mesto in se za-
dovoljiti s slabšim. Za tiste, ki 
vseskozi ostanejo na istem delov-
nem mestu ali celo napredujejo, 
je že urejeno s procentualnim dvi-
gom prejemkov na službena leta. 
Prikrajšani so torej le oni, ki 
morajo opravljati slabše plačana 
dela, medtem ko so svojo mladost 
in moč zapravili na bolj plačanih 
mestih. Tu gre predvsem za pla-
čilno lestvico pred upokojitvijo, 
ker se zgodi, da je delavec upo-
kojen po tistih osnovah, ki jih je 
izpolnjeval zadnja leta v službe-
nem razmerju a ne po tistih, ki 
jih je opravljal večino let svoje 
delovne dobe. Morda hi torej ne 
bilo narobe, če bi imela podjetja 
za take primere, katerih vseka-
kor ne more biti mnogo, posebne 
sklade. Podjetja, ki imajo v svo-
jem proizvodnem procesu delovna 
mesta, ki postopoma vplivajo na 
zdravstveno stanje delavcev, bi 
morala imeti vsestransko prera-
čunano lestvico te tako imenovane 
»službene izčrpanosti«. Iz tega 
sklada bi dopolnjevali plače ti-
stim, ki so neposredno prizadeti. 

Nekaj podobnega bi bilo treba 
urediti tudi za težaške delavce. 
Tu je brez dvoma precej važno, 
na kakšni podlagi so postavljene 
norme. Nepravično bi bilo, če bi 
postavljali norme na osnovi 
zmogljivosti mladega in zdravega 
delavca, ki pa v poznejših letih 
ne bi mogel več izpolnjevati teh 
pogojev. Tu bi bilo treba vzeti v 
račun povprečje delovne zmoglji-
vosti celokupne delovne dobe. Iz 
presežkov, ki bi jih taki težaški 
delavci ustvarili v mlajših letih, 
bi lahko plačevali del v nekak 
sklad, od koder bi se jim pozneje 
vložena sredstva v obliki dodatka 
nc. plače vračala. 

Po vsem tem je jasno, da pro-
blem starosti in onemoglosti pri 
delavcih obstaja in da ga bo tre-
ba rešiti na primeren način. 



Zakaj so bili vaški odbori SZDL na področju 
rogaško-slatinske občine nedelavni 

Hasa deuziM in mladiM 

Te dn i so v Rogaški Slat ini zak l ju -
čili l e tne občne zbore organizaci j SZDL 
in zapisniki iz t eh zborov so ponekod 
pokazal i nič k a j lepe ugotovitve. Da je 
Socialistična zveza v vaseh t e občine 
V vseh zadn j ih letih v polit ično-gospo-
d a r s k e m pogledu naprav i la le malo za 
napredek svoje vasi, je glavni v rok v 
tem, ker je bila številčno prešilbka, po-
leg tega pa je tud i v odborih imela 
nedelavne in nerazgledane l judi . Te 
vaške organizaci je sploh niiso vodile 
evidence o svoj ih članih, n i t i niso ekd-
birale članarine, k a j šele, da b i skrbele 
za učvrs t i tev organizacije, da o drugih 
nalogah, k i b i j ih t a množična organi -
zacija mora la vrš i t i na te renu , sploh 
ne govorimo. 

Pred let i so v mnogih v^seh rogaško-
s la t inske občine zarad i nepravi lne od-
k u p n e poli t ike izpadli iz članstva mno-
gi, ki so večj i del prostovol jno izstopali, 
odbori pa niso skrbeli , da b i j ih znova 
pridobili . Tako imamo v t e j občini ka r 
vrs to vasi, ki i m a j o od vseh volivcev 
izpod 20% članov Socialistične zveze. 
Podpla t ima na p r imer k o m a j 15%, Ce-
rovec ni t i 20%, Male Rodne—Topole 
k o m a j 20%, P la t pa ima vsega k o m a j 
14 članov Socialisti/čne zveze. 

Takšno s t an j e pas ivnih organizaci j 
SZDL pa se n u j n o odraža na te renu . 
Tu imamo vrs to a g r a r n o doka j močnih 
vasi, k i n ima jo ni t i poštenih kolovoznih 
poti, ni t i cest, da o e lekt r i f ikaci j i sploh 
ne govorimo. Celotno ix>dboško pod-
ročje, razen Kostrivnice, še ni e lektr i -
f icirano. Dal jnovodi so sicer nai>eljani, 
k m e t j e sami pa niso bilii dovolj v z t r a j -
ni, da bi z delom nadal jeval i , s a j j ih 
p ravzaprav k t emu n i nihče dovolj na -
govar ja l . 

Tipičen pr imer , koliko l ahko k m e t j e 
sami napravi jo , če imajo p ravo pomoč 
in vzpodbudo v množični organizacij i — 
kot je Socialistična zveza — je vas Ko-
strivn!ica, ki je v enem le tu dobila 
e lektr iko in vodovod. Tu je Socialistična 
zveza res odigrala p rav i lno svojo vlogo. 
Pozabit i pa ne smemo, da je bila ravno 
t a vas še do nedavna ena med na jbo l j 
pas ivnimi — v poli t ičnem kot v gospo-
da r skem pogledu. Cim pa so dobili v 
vodstvo SZDL p rave ljudi, so k m e t j e 
začeli z vese l jem in z l jubezni jo re -
ševati problemat iko svoje vasi. Sredni 
kmet Bud Vinko, ki so ga domačini 
izvolili za predsednika e lekt r i f ikac i j -
skega odbora, je zna l zainteresilrati po-
slednjega kmeta v vasi, da je sodeloval 
pr i e lektr i f ikaci j i . Socialiistična zveza 
je preko vsega le ta mobilizirala delovno 
silo, t ako da niso poznal i ni t i nedel jskih 
počitkov. Mnogo je bilo med, n j imi l j u -
di, k i so imeli t ud i po 70 prostovol jnih 
delovnih dni. Za elektrifiikacijo so do-
bili samo 4 mili jone, vrednost del pa 
znaša "gotovo preko 15 mil i jonov d ina r -

jev. In to so opravi l i vse s pros tovol j -
nim delom. P r a v t ako je bilo t ud i p r i 
vodovodu. Od republ iškega in o k r a j n e -
ga odbora RK so dobili samo mater ia l , 
vse drugo pa so napraviili sami. Seveda 
j im je s kredit i , za ka te re so k m e t j e 
sami jamčili, priskočila na pomoč t u d i 
domača kmet i j ska zadruga. Zato pa da-
nes Kostrivnica, ki ima v vse j rogaško-
slat inski občini na jbo l j de laven odbor 
Socialistične zveze, vzbu j a s svoj imi 
podvigi občudovanje p r i vseh sosednih 
vaseh. 

Ker so dosilej organizaci je Sociali-
st ične zveze v t e j občini slabo delale, 
so na letnih občnih zborih nas ta le v 
odborih večje spremembe. Upat i je, da 
bodo novoizvoljeni člani ves tne je vršil i 
svoje naloge. Zato pa so tud i v sklepih 
obljubil i p redvsem učvrs t i tev organi)-
zacije z novim članstvom, da bo laže in 
ves tne je izpolnjevala vse naloge. 

Tudi v Rogaški Slatini, ikjer je od-
stotek članstva sicer nekol iko večj i 
(35%), Socialistična zveza n i odigrala 
svoje vloge. Kr iva pa je t u tud i orga-
nizacija KZ, k j e r članstvo n i našlo p r a -
vega mesta v socialistični zvezi. Roga-
ško Slatino sicer nekoliko opravičuje 
dejstvo, da množične organizaci je ne 
more jo uspešno delati, ke r n i m a j o nilti 
ku l tu rnega doma, ni t i kakršnekol i d ruge 
večje dvorane, ki bi služila množičnim 
sestankom. Zato bo bodoča komuna go-
tovo v prv i vrs t i poskrbela, da bo Ro-
gaška Slat ina poleg p repo t rebne g imna-
zije dobila t ud i ku l tu rn i dom. 

V Celju bodo hišice vendarle naprodaj 

Režiser p rve cel jske rad i j ske rek lamno 
zabavne rev i je Tone Zorko. 

Pos luša j te r ad i j sko ponovi tev t e pr i re -
d i tve v nedel j sk i dopoldanski oddaj i ! 

O p roda j i hišic se je govorilo že dol-
go, v glavnem se je pa le šušljalo, k a j t i 
o p roda j i ni bilo nič jasnega do pred-
zadn je številke »Celjskega tednika«, ki 
je objavi l razpis z vso jasnost jo . 

Iz razpisa je razvidno, ka te re hiše je 
mogoče kupi t i in kakšna je n j i h osnov-
na cena. Poleg pa bodo tud i pogoji, pod 
ka te r imi se lahko l ici tant udeleži draž-
be. Med temi pogoji pa s ta tud i dve 
točki in to predvidena kavci ja in s tano-
van je . Glede kavci je b i še šlo, čeprav 
mislim, da bi tud i pozneje bil čas za 
plačilo, recimo po dražbi a l i pa v dolo-
čenem ro k u in ne 'kar vnapre j . Hu j ša 
pa je druga točka. Ta vsebu je zahtevo, 
da mora vsak kupec imeti s tanovanje , 
ka terega bi po tem zamen ja l s s t ranko 
v kup l j en i hiši. Res je to velika o la j -
šava za s tanovan jsk i urad, ne pa za 
reši tev s tanovanjskega problema v 
splošnem. Pogle jmo si samo, kdo so r e -
f lek tan t i za t e hiše. Večina so taki , k i 

Kotiček za naše žene 
Ce se hočete zrediti 

Pred tedni smo v našem kot ičku po-
stregl i »nesrečnim« debe luškam z n a -
sveti, kako bi se znebile preobi le tolšče. 
K m a l u po ob jav i č lanka pa me je na 
cesti us tavi la »koščeno vitka« tovar i -
šica N. N. in malce očitajoče p r i -
pomni la : »Ko že debe luškam pomagate 
s shujševalnilmi nasveti , bi pač lahko 
tudi nam, suhcem, posvetil i n e k a j vrs t ic 
in n a m svetovali, na k a k način bi lahko 
pridobile na svoj i teži.« Vi tki tovar i -
šici (čeprav jo v; nekem oziru zavidam) 
bom rade vol je ustregla, s a j imamo t u -
di zan jo dovolj nasvetov n a razp»olago. 

Kot p r i p re t i r an i debelosti, t ako je 
t r e b a tud i p r i p re t i r an i suhost i p rvo 
poiskat i vzroke, zaka j se debeliš in za-
k a j hujšaš . Ce živiš v zmern ih pr i l ikah, 
če se morda v organizem ni p r ik rad la 
kaka zah rb tna bolezen in če ne p re -
t i r avaš bodisi v duševnem al i te lesnem 
delu, t i bo naš d anašn j i nasve t gotovo 
piripomogel do n e k a j kilogramovl, če 
se boš seveda točno ravna la po n j em. 

Da se zredimo, je t r eba d o v a j a t i t e -
lesu mas t i a l i pa ogl j ikovih hidra tov. 
Uživanju čiste maščobe se želodec k a j 
kmalu upre , pa četudi uživamo poleg 
čistih maščob še bogato hrano. Ta od-
por je dokaz, kako občut l j iv j e naš o r -
ganizem, ki se nagonsko upira vsemu, 
k a r je preveč enostransko. Telesu mo-
ramo dova ja t i — ne da bi s t em d r a -
žili želodec, žolč in črevesje — mnogo 
maščobe, hk ra t i pa v veliki množini 
in bogati izbilri tudi dopolnilnih snovi. 
S a j nočemo, da bi se telo navzelo m a -
ščobe, k i bi bila polna ostankov p re -
osnove in ki bi je te lo ne moglo več 
zlepa izločiti. Vsi debe luha r j i ima jo na 
sebi mnogo t akšne nezdrave maščobe, 
k i j e celo pogosto vzrok raznih obolenj . 
Za to je prav , če se r a v n a t e po teh le 
navodi l ih: 

Za tiste, k i imajo zelo občut l j iv že-
lodec je dobro, če popiljejo za za j t rk 
juho iz ovsene moke. Košček presnega 
mas la in dobro pomešan r u m e n j a k n a -
prav i t a jtiho doka j izdatnejšo, pa tud i 
okusnejšo. (Take osebe n a j ne už iva jo 
ovsenih kosmičev.) Za dopoldansko m a -
lico vzemite kos črnega k ruha , k i ga 
obilo namaže te s presnim maslom, z r a -
ven pa po je j t e še n e k a j sad ja . (Zelo 
kor is tne so zlasti ma l ine in jagode.) 
Ze len java p r i obedu n a j bo le malo 
k u h a n a in k r a t k o časa par j ena, s i t e r 
pa je vseeno, kako je p r ip rav l j ena . Ni 
to re j potrebno, da bi za »suhce« po-
sebej kuhal i . Pač pa j im potem na krož-
n iku zmeša j te v n j ihov del košček 
presnega masla, ki ne bo nobeni jedi 

pokvar i lo okusa, a m p a k kvečjemu 
zboljšalo. Seveda pa ne smemo jedi, ki 
smo ji dodali p resno maslo, več p r e -
grevati . Ti doda tk i presnega masla vam 
bodo izredno zalegli, k a r se bo kmalu 
pokazalo na vaš i teži. Ce bi presnega 
masla pojedl i dese tk ra t več, vam ne 
bi toliko zaleglo, kot če ga v m a j h n i h 
količinah pr imešate vsem jedem. Kot 
dopolnilo k t a k e m u obedu damo moč-
na to jed ali surove sadne sokove, ali 
pa razne vrs te svežih jagod. 

Izpopolnjen recept za Hgovo vino 
Pred n e k a j t edn i smo v našem ča-

sopisu objavi l i recep t za figovo vino. 
Ker je bil t a recept p rece j pomanjk l j iv , 
n a m je tov. R. L. iz Celja pr inesel no-
vega, k i ga na t e m mes tu ob jav l jamo. 

Na 5 in pol liltrov vode d a j 1 kg s lad-
kor ja , pol ki lograma fig, zrezanih na 
stroju, t e r 1 in pol dkg kvasa. Od te 
vode odvzemi 1 l i ter in raztopi v n j e j 
s ladkor na toplem. Ko se ohladi, v l i j 
tekočino v 10 l i t r sko .p le tenko. P r a v 
tako razmoči kvas v mlačni vodi in ga 
dodaj mešanici. Ta mešanica pa n a j 
s toj i 10 dni v kuhin j i , ne prebl izu š te-
dilnika (najbol je n a omari) . P r e m e š a j 
jo vsak dan enkra t . P le tenko zamaši na 
rahlo. Ena j s t i dan pa vzemi 10 liti~ski 
lonec, cedilo za zelenjavo, na ka tero 
daš ne pregosto krpo in vse skup^aj p r e -
cedi. (Lahko potem tud i f i l t r i raš — za 

1. L j u b k i in enostavni copatki za spanje . 

2. Topla spalna s ra j ca je iz enobarvne 
ali vzorčaste f lanele. 

3. Progas ta pižama, zelo prakt ična za 
h ladne noči. 

4. Enobarvna pižama, sp reda j okrašena 
z naborki . 

Pletenje copatk (75 gr mehke volne, 
plet i lke št. 2, 5). N a s n u j 4 pen t l j e in 
plet i s amo desne. Ko spleteš 15 om dol-
žine, dodajaš z vsake s t r an i p o 1 zanko. 
To ponavl jaš 17-krat. Po tem pleteš dve 
levi, dve desni — 18 cm. Od t u n a p r e j 
pleteš zopet samo desne in snemaš na 
vsaki s t r an i po 1 pentl jo, dokler ti ne 
os tane jo samo 4. Te š t i r i pen t l j e pleteš 
zopet 15 cm. Prepogneš čez polovico in 
zašiješ z vsake strani . Narediš lahko 
tud i pompon (cof) in ga priši ješ na 
copatke. 

Nesoglasja v družini slabo vplivajo 
na mladino 

Zanimivo je opazovat i o i roke in s t a -
rejšo mladino, kadar nas tane med o č e -
tom in mater jo spor, prepir in še tiujše 
medsebo jno obračunavanje . Le p r e -
čes to se starši napada jo z najgršimi 
psovkami d o m a č e g a in tu jega kova, 
dokler ne pride celo do pre tepa . Otroci 
so v stratlu, ka j bo iz tega. Navadno 
se poskrijejo ali pa zbeže k sosedom, 
dokler se vitiar ne poleže. S ta re j ša 
mladina skuša celo posredovat i , kar ji 
pa le r edkokda j uspe. Mladina je n a -
vadno bister o p a z o v a l e c in sodnik. Ko 
po svojem razsojanju ugotovi krivca 
i akega razdora , se po svojili moralnih 
meriliti opredeli zda j na materino, zdaj 
na oče tovo stran. Nape tos t se s e d a j 
razširi na vso družino. Iz t ega sledi 
še r aznašan je neugodniti vesti o d ru -
žinskih razmerah v okolici, v šoli in 
povsod, kjer se mladina zbira. 

Ni t reba poudarjat i , da je vzgoja 
otrok v takih razmerah zelo težavna 
ali sploh nemogoča . Ugled, ki so ga 
starši zapravili na ta način je izgub-
ljen in ga je zelo težko zopet uveljaviti. 
P a pravimo, da je mladina neubogljiva 

in podivjana. Vzroke iščemo povsod 
drugod, samo tam ne, kjer so najot ip-
Ijivejši. Kako težko stal išče imajo vzgo -
jitelji, mladinske organizaci je in osta la 
družba, če hočejo popraviti to, kar so 
zagrešili starši doma. 

Najzanesl j ivejše in tudi na juspešne j še 
s reds tvo zoper take pojave je sloga 
v družini. Če pa te ni in je iz kakrš -
nega koli vzroka ne more biti, naj z a -
vlada vsa j človeško dostojanstvo. Ali 
je t reba, da obravnavamo sporna v p r a -
šanja vpričo o t rok? Ali ni dovolj pr i -
like za to, kadar so otroci odsotni? 
Tudi najhujše spore je mogoče reševat i 
brez njihove vednosti . Medsebojen d o -
sleden dogovor med starši, da ne bo 
padla vpričo otrok niti ena os t ra ali 
celo žaljiva beseda , bo rodil t ake 
vzgojne uspehe, ki si jih niti p r e d s t a v -
ljati ne moremo. Ne iščimo v mladini 
svojih pr is tašev proti soprizadet im o s e -
bam. To le še povečuje razdor v d ru -
žini. S tem bomo dosegli spoš tovanje 
in avtoriteto, ki sta za uspešno vzgojo 
mladine neobhodno pot rebna. 

-k 

Skupno delo šole in doma 

n ima jo p r imernega s t anovan ja in ho-
čejo pr i t i n a t a način do n jega . Neka 
druž ina že osem let nad legu je s tano-
van j sk i u rad za p r i m e m o s tanovanje . 
Ob poplavi je bilo še t o nepr imerno 
s t anovan je poplavljeno, t ako da je bilo 
uničeno vse pohištvo. Zda j je š t i r ič lan-
ska družina, otrok je k o m a j shodil, p r i -
morana že 9 mesecev s tanovat i na pod-
strešju. Ob razpisu so v t e j druž in i z 
vesel jem preštel i svoje p r i h r a n k e in 
razmišljali , kako bi dobili še ostanek 
dena r j a , da bi prišl i v sa j do s tanovanja , 
ka terega j im s tanovan jsk i u r a d k l j u b 
ob l jubam ni mogel preskrbet i . Toda 
glej razočaran je v obliki enega samega 
s tavka, ki pravi , da mora v sak kupec 
imeti s tanovanje . 

Morda bi se le dalo nekako uredit i , 
da se ta točka ukine al i v s a j poprav i 
v toliko, da se upoštevajo n u j n i pr imer i . 

Pr izadet i 

Cim stopi šolsiki novinec prvič v šolo, 
s topijo t ud i zavestni s ta rš i v ožjo po-
vezavo z uči te l js tvom in delom šole. 
Vzgojni cilj i doma in šole so isti, k a r 
na jbo l j oprav iču je in u t e m e l j u j e sode-
lovan je obeh. 

Dom lahko v mnogočem dopoln ju je 
učno in vzgojno delo šole, p r av tako 
pa lahko tud i šola poprav l ja al i odprav-
l ja vzgojne n a p a k e s taršev ter tako iz-
ob l iku je čvrs t in us ta l j en učenčev zna -
čaj . Malodušnega in omahl j ivega učen-
ca n a j zlasti s tarš i vzpodbu ja jo k uče-
n ju , a učencu, ki se težko uči, n a j sk rb -
no in podrobno pomaga jo t e r nadzoru-
je jo n jegovo znanje . P r i t em pa ga ne 
smejo nikoli podcenjevat i in mu pre-
rokovat i neuspeh, češ: s a j n e boš znal, 
iz tebe ne bo nič, za učen je res nisi itd. 

Skupni ses tanki s ta r šev in uči tel jev 
so p r av zarad i takih t e r podobnih vzgoj-
nih in učnih vprašan j , k i j ih s tarš i po-
gostoma n e zna jo sami uspešno rešiti. 

zelo pomembna oblika sodelovanja šole 
z domom. Obžalovanja v redno pa je, 
da udeležbo na roditeljskih', sestankih 
n a j r a j e z a n e m a r j a j o in opušča jo tisti 
starši, ka ter ih otroci na j s labše n a -
p redu j e jo v šoli. Pogostoma so glavni 
vzroki zaos ta jan ja v n a p r e d k u tak ih 
otrok ravno pr i s tarših, k i se tako do-
sledno izmikajo kor is tn im rodi te l jskim 
sestankom. V takih p r imer ih bi n a j pr i -
hiteli na pomoč uči te l js tvu zavestni 
starši . Le- t i bi moral i z osebnim p re -
pr ičevan jem vplivat i na tiste, ki se ro-
di te l jskih sestankov ne udeležujejo, da 
bi t ud i t i spoznali važnost in pomen t a -
kih skupnih posvetovanj , k i koris t i jo 
s ta r šem kot učitel js tvu, neposredno pa 
tud i učencu samemu. 

K a k o r šola, t ako n a j tudi dom st remi 
za istim vzgojnim ci l jem: vzgoji t i iz 
o t roka pogumnega, samozavestnega in 
samodejavnega človeka, k i se bo znašel 
in se tudi znal uvel jav i t i v poznejšem 
živ l jenju . 

Kako profesorji štnarske gimnazije nudijo 
pomoč dijakom internata 

Med dopoldansko južino in obedom 
je z m e r a j dovolj časa, da še k a j pjouži-
jemo. Pazit i pa moramo, da ne pojemo 
k a j takega, ka r bi n a m pokvar i lo t ek in 
bi želodec preveč obremenilo. Prepros ta 
jed, ki ne pov2TOČa ne sitosti in ne 
kva r i teka, je tolčena s ladka smetana, 
ka te r i p r imešamo n e k a j s l adkor ja in 
nas t rgan ih pomarančn ih lupin. Da bo 
jed še izdatnejša, okusne j ša in bolj 
p ikan tna , ji dodamo tud i n e k a j poma-
ranče. Ko pomaranč ne bomo mogli več 
dobiti, nap rav imo enako jed iz svežih 
rdečih jagod, pozneje pa tud i iz malin, 
ki j ih z vil icami zmečkamo. Ta jed je 
sicer tud i za bolnike zelo priporočlj iva. 

Naša l judska oiblast vsa povojna leta 
s p>osebno p>ozomostjo sp reml j a vzgojo 
otrok, ki so v narodnoosvobodilni borb i 
iizgubili svoje starše. V lepK) u re jen ih 
in te rna t ih se taiki otroci, k i j ih pač n e 
moremo več imenovat i »sirote«, v n a -
p rednem d u h u vzga ja jo v dobre d ržav-
l j ane naše socialistične domovine. Dej -
stvo je, da so v t ak ih in te rna t ih še 
mnoge pomanjkl j ivos t i , bodisi zaradi 
nezadostnega profesionalnega kadra al i 
I)a zaradi tesnih prostorov. 

V t em pogledu pa se n ima jo k a j p r i -
tožiti otroci šmarskega di jaškega in ter -
nata , ki je v pogledu čistoče in lepe 
n o t r a n j e uredi tve res neoporečen. Tr i -
deset otrok brez s taršev domu je v n j e m 
in to so d i j ak i iz vseh okra jev Slove-

nije. Sami za t r ju j e jo , da je -to njihov 
»pravi dom«, v ka te rem ne pogrešajo 
p r a v ničesar. 

Posebej pa je t reba pohval i t i izredno 
zanimanje , ki ga kažejo profesor j i 
šmarske gimnazi je za t e dlijake. Ne sa -
mo, da v šoli ves tno sp reml j a jo n j ihove 
učne uspehe, t emveč j im nudi jo pomoč 
tudi p r i izvrševanju nalog v liinternatu 
samem. Vsak dan jih obišče po en pro-
fesor, k i ne izvršuje t u samo svoje in-
špefkcijske doilžnosti, t emveč nud i m a n j 
n a d a r j e n i m d i jakom vsakovrs tno po-
moč p r i iizv'rševanju domačih nalog. 
Razumlj ivo je, da s pomočjo tako za-
vednih l judskih vzgoj i te l jev d i jak i 
šmarskega in te rna ta v šoli dobro na -
preduje jo . 

V Rogaški Slatini so ustanovili novo 
podjetje „Umetni kamen" 

oko je p i jača lepša, pja nič boljša). Se-
d a j pi jačo zmeriš — mora bi t i 6 litrov, 
če pa m a n j k a , lahko pr i l i ješ vode. Vse 
s k u p a j pre l i j spot v p le tenko in spravi 
2 do 3 dni na h ladnem prostoru. S t em 
je p i jača gotova. 

(Ce si dobil f ige pK) 100 d in kg, s tane 
1 l i ter t akega v ina 32,50 din — Raden-
ska Slat ina pa li ter 34 din.) 

Po t em izpopolnjenem receptu do-
bimo zelo okusno, ceneno in zdravo 
vino, k i ga — b a j e p)o okusu sploh ne 
ločimo od ostal ih namiznih vin. 

Kamnosek Škrabel Andrej je v Ro-
gaški Sla t in i že dolga le ta brezhibno 
vodil svo je kamnoseško p o d j e t j e in so 
njegovi solidni izdelki sloveli daleč n a -
okrog. P red k r a t k i m pa se j e odločil, 
da s celotnim svoj im delovnim kolek-
t ivom stopi v socialistični sektor. P o k a -
zal je izredno r a z u m e v a n j e in dobro 
voljo, da bo od njegovega dela čim več 
imela skupnost . V tem smislu je tudi 

KNJIGOTRZCA, sp re jme »Mla-

d inska knjiga« v Celju. Pogoj : 

poznavan je l i t e ra ture in vesel je 

do prodaje . Plača in nas top službe 

p>o dogovoru. P i smene ponudbe na 

založba »Mladinska knjiga«, L j u b -

l j ana , Čopova ulica 50/III. 

vplival na svoj kolektiv, da so se razen 
enega člana vsi odločili z dobrim m o j -
s t rom in izvrs tnim s t rokovn jakom še 
nada l j e skupno delati in to v sociali-
s t ičnem sek tor ju . 

S t em novim obr tn im podje t j em, ki 
bo, kot izgleda, zelo donosno, bo roga-
ška komuna brez dvoma dobila dobro 
f inančno podlago. Dober organiza tor in 
s t rokovn jak Skrabl že zda j poudar ja , 
da bo pod je t j e v enem letu imelo že 
n a j m a n j 150 zaposlenih, delavcev in da 
bo konkurenčno z drugimi, pr i nas sicer 
redkimi tovrs tn imi podje t j i , s a j bodo 
njegovi izdelki n a j m a n j za 10 % cenejši 
od izdelkov d rug ih pod je t i j . Spre je l i pa 
bodo vsa več ja dela v cel jskem, šo-
š tan jskem, k r škem in t rbovel j skem 
okra ju . 

Seveda pa ima mlado socialistično 
pod je t j e v svoj i preosnovi precej začet-
niških težav in j im za več ja dela p red-
vsiem p r i m a n j k u j e s t ro jev. Vsekakor pa 
so z dobro vol jo in p ravzaprav brez 
vseh sredstev že začeli z delom in kot 
izgleda, bo sloga v kolekt ivu prebro-
dila vse začetniške težave tega mladega 
podje t ja . 

RAZGLAS O JAVNI DRAŽBI 
Uprava za ceste LRS — Tehnična sekci ja Celje razpisu je j avno us tno-
zmanjševa lno dražbo za razvoz gramoza na ceste I. in II. reda. J a v n e 
dražbe bodo v p i sa rnah cestnih nadzors tev: 

Š m a r j e p r i Je lšah • 3. IV. 1955 ob 9. u r i 
Vransko 3. IV. 1955 ob 11. u r i 
Radeče prii Zid. mostu 3. IV. 1955 ob 9. u r i 
Šoš tan j 4. IV. 1955 ob 10. u r i 
R a d m i r j e 5. IV. 1955 ob 10. u r i 

Dražbeni px)goji in vsi ostali podatki so na vpogled v p i sa rnah p r i -
s tojnih občin, cestnih nadzorstev in na sedežu Tehnične sekci je Celje, 
Lava štev. 42 vsak dan od 8. do 12. ure. — Even tua lne p ismene ponudbe 
je dostavit i komisi j i n a j k a s n e j e do dneva licitacije v p isarno pr is tojnega 

cestnega nadzorstva. 

Radio Celje: 

ZABAVNA REVIJA 



GD-letnico Slovenske moderne 
Obdobje slovenske mode rne zavze -

l a v zgodovini naše s lovenske umet-
izredno važno mesto, zlasti v 

j^njiževnosti in upodabljajoči umetnosti. 
gibanje, ki so ga pred 60 leti z a -

beli slovenski modernisti , nima samo 
j^ulturen pomen, to se pravi rojstvo 
pove smeri, t emveč tudi nacionalno p o -
litično vsebino. Štirje glavni p r eds t av -
pjki moderne , Kette, Murn, Cankar in 
Zupančič so utirali pot napredni misel-
posti na področju književnosti nekako 
Y istem času, ko je socialist ična ideo-
logija iskala plodna tla na Slovenskem, 
plasti Cankar je v tem pogledu našel 
pajožji stik z novim 'političnim g iba-
pjem, sa j njegova politična orientacija 
preveva vsa njegova l i terarna dela. 

Med upodaljajočimi umetniki so se 
pekako v istem času pojavili sloviti s lo-
venski impresionisti jakopic, Grotiar in 
5irnen v slikarstvu ter Zaje, pozneje 
brata Kralj ter drugi v kiparstvu. 

Obe veji, l i terarna in upodabl ja joča , 
5la imeli za razvoj s lovenske umetnosti 
^elo velik pomen in obilen vpliv na 
pa razvoj poznejših generaci j . 

Od takrat je torej preteklo 60 let in 
letos bo s lovensko ljudstvo to oble t -
nico praznovalo kar najbolj slovesno, 
pobudo za to praznovanje so dale 
množične in kulturne organizaci je , ki 
so nedavno v Ljubljani ustanovile O d -
bor za organizaci jo pros lave 60-letnice 
slovenske moderne . Na čelu tega o d -
bora je predsednik Zveze »Svobod« 
lov. Ivan Regent . 

Ta proslava, ki bo našla odmev po 
vsej Sloveniji, bo nekak uvod v p r o -
slavo 10-letnice osvoboditve. Odbor 
bo preko »Ljudske prosvete« in »Zveze 
svobod« organiziral veliko proslav, pr i -
reditev in slovestnosti tako v Ljublja-
ni, kakor tudi po vseh večjih krajih 
naše ožje domovine. Tako bodo v Ljub-
ljani na primer obnovili bivšo »Cukrar -

no« na Poljanah. Na tem mestu bo 
nasta l kulturni dom, ki bo postal kul-
turno s red i šče tega terena . V tej z g r a d -
bi bo poleg čitalnice, knjižnice in dvo -
rane urejen tudi muzej in to v sobi, 
kjer sta umrla Kette in Murn. V tej hiši 
bodo vzidali tudi spominsko ploščo in 
uredili sedanji Ambrožev trg, ki bo p o -
tem nosil ime Slovenske moderne . Le-
tam bo v bodočnost i tudi postavljen 
spomenik Slovenski moderni. 

Poleg tega bodo v Ljubljani uredili 
grobišča glavne četvorice, na Župan-
čičev grob, ki po petih letih še nima 
nobenega spomenika, pa bodo p o s t a -
vili nagrobni znak. 

Poleg tega bo društvo upodab l ja -
jočih umetnikov priredilo v aprilu in 
maju dve veliki razstavi slikarjev in 
kiparjev Moderne. 

Izven Ljubljane bodo po vseh večjih 
krajih slovesnosti in prireditve, ki jih 
bo prek svojih podružnic organiziral 
Glavni odbor Ljudske prosvete . P r i -
pravljena bodo tudi p redavan ja z d ia -
filmi iz življenja in dela najvidnejših 
osebnost i S lovenske moderne . 

Skupina, ki bo ob slovesnostih v 
Ljubljani priredila l i terarno glasbeni 
spored , bo pozneje prireditev ponovila 
v vseh večjih krajih Slovenije in tudi 
v Celju. 

Brez dvoma Celje, kot izredno močno 
s red išče obši rnega zaledja , ne sme 
stati ob strani o b tako pomembnem 
dogodku, ali se zadovoljiti zgolj s p r e -
davatelji ter skupinami iz Ljubljane. 
Ljudska prosve ta in Klub celjskih kul-
turnih delavcev v Celju sta o tem že 
razpravl jala in bos ta v kratkem s e s t a -
vila program proslave 60-letnice S lo-
venske moderne v Celju, kakor tudi 
pomoč, ki jo bos ta obe kulturni o r g a -
nizaciji nudili ostalim krajem ce l j skega 
okoliša. 

Samo do 10. aprila 
je še čas, 

da se vpišete v članstvo P reše rnove d ružbe in si zagotovite za č lanar ino 
300 din 5 kn j ig (za doplačilo 50 d in pa, celo 6) in udeležbo p r i VELIKEM 
NAGRADNEM ŽREBANJU, v k a t e r e m bo izžrebanih več sto dobi tkov 
mil i jonske vrednost i . 

Društvo ..Svoboda" Uboje se pripravlja 
na proslavo 10. obletnice osvoboditve 

Društvo Svoboda se je zače lo resno 
pripravljati na proslavo 10. obletnice 
osvoboditve, 35-letnico ustanovitve 
Svobod in 20. obletnice razpus ta d ru -
štev Svobod. Po leg tega pa pripravlja 
še posebe j program, s katerim bo iz-
popolnilo p raznovan je obč inskega p r a z -
nika Pe t rovče , ki bo prvič praznovan 
dne 25. aprila. Za spored praznovanja 
o b č i n ^ e g a praznika bo gledališka s e k -
cija pripravila tudi enode janko »Vrni-
tev«, g lasbena sekci ja pa bo sode lo -
vala z jazzom, tamburaškim zborom 
in harmonikarskim zborom. Nastopil bo 

V GLEDALIŠČU: 

Ponovitev večera 
umetniške besede 

Na željo občinstva bo v petek 1. 
aprila ob 20 v gledališču ponovno na 
sporedu »Večer umetniške besede« , ki 
ga izvaja igralec Marijan Dolinar. Prvo 
izvedbo tega »Večera« je občinstvo iz^ 

tudi pevski sekste t . V okviru pr iprav 
za proslavo obletnice osvobodi tve pri-
piravlja gledal iška sekci ja š e d ramo 
Bitenca »Ugasle oči«. Tudi v športnih 
disciplinah in šahu se bodo na čas t 
obletnice pomerili s sosednjimi društvi. 

Društvo pa poleg tega posveča mno-
go svojih skrbi izobraževanju in je v 
ta namen organiziralo t eča j za poli-
tično ideološko vzgojo, ki je zelo lepo 
obiskan. 
To je s eveda tudi velika zasluga p r e -
davatel ja , ki jim snov zelč poljubno 
in zanimivo podaja . Prihodnji m e s e c 
bo začel jezikovni t eča j za nemščino 
in esperan to , ki bo po sedanjih izg le-
dih imel prece jšn je število ob iskoval -
cev. 

Svoboda Liboje bo priredila v nedel jo 
ob 17. uri igro »Ana Christie« od O' 
Nielle kot prvo premiero le tošnjega r e -
per toar ja . Vsi ljubitelji gledališke umet -
nosti pr isrčno vabljeni. 

LU-BO 

AKADEIMIJA ZATO, 
DA JE BILA 

Za razliko od dosedanj ih s rednješol -
skih akademi j , o ka ter ih smo mogli 
poročati zgolj s pohvalnimi besedami, 
tega o le tošnj i akademi j i (Ljudsiki oder, 
19. t . m.) ne moremo storitL Ne moremo 
posebej z ozirom na dejstvo, da je bila 
akademi j a p r ip rav l j ena v počasti tev 
deset letnice naše osvoboditvei. Našo 
sodbo n a m n a r e k u j e t a t ako obisk, ka -
kor spored. 

Akademi ja se je začela in končala 
ob sk ra jno s labem odzivu občinstva. 
Le-tega pa ne moremo smat ra t i zgolj 
za posledico slabe p ropagande (če jo 
je sploh k a j bilo), t emveč zaradi od-
sotnosti s taršev t e r večine prosvetnih 
delavcev tud i za posledico bodisi sploš-
ne dezinteresiranosti , bodisi da d i jak i 
s svojo kulturnoumetniiško de javnos t jo 
niso znali vzbudit i zan imanja . V bodoče 
bo to re j mora l organizator bol j učinko-
vito popularizlirati svoje p r i red i tve ali 
pa sploh organizaci jo zaupat i ok re tne j -
šim mladincem. 

V Celju imamo danes 5 srednješolskih 
zavodov, d i j akov pa vsa j za 3 zavode 
več in venda r je akademi ja zapustila 
k o m a j vtis produkci je enega samega 
zavoda. Res da je skromnejšo udeležbo 
tega ali onega di jaškega kolektiva 
lahko povzročila tud i le tošnja gripa, ki 
pa zopet ni bila tolikšna, da bi n. pr . 
ne mogli slišati nit i enega pevskega 
zbora ali videt i še kake produkc i je ko-
lekt ivnega dela. Izgovor, da je di jaš tvo 
že nastopilo s samostojno gledališko 
preds tavo ali pa da bo nastopilo s sa-
mostojnim koncer tom ali pa da bomo 
kasneje priče vel ike pevske rev i je m l a -
dinskih zborov, ne more vel ja t i . Cemu 
teda j srednješolska akademija, k i bi 
sicer kot množični ku l t umoume tn i šk i 
nas top našega inteligenčnega na r šča ja 
lahko bUa prvorazredni ku l tu rn i dogo-
dek, kak r šnemu so se v p rece j šn j i mer i 
približale že dosedanje tovrs tne a k a -
demije? 

In idejna vrednost sporeda! Ali je 
bil res dovolj pouda r j en namen — po-
časti tev desetletnice naše osvoboditve? 
Po izbiri in i zva jan ju je v celoti sodila 
V t a okvir v p r v i vrs t i C u f a r j e v a »Pio-
nlirji novega sveta« (zborna reci taci ja 
Ekonom, s r edn je šole), kot čisto u m e t -
niški doprinos — vsa j po izbiri — še 
odlomek iz Puškinovega r o m a n a v v e r -
zih »Evgenij Onjegin« (izvajala S redn ja 
medicinska šola). To s ta bili začetna in 
zakl jučna točka, vmesni del pa so v 
pretežni mer i izpolnlili d i j ak i I. g imna-
zije z reci taci jami in solopetjem, d i j ak i 
II. g imnazi je z nas topom fantovskega 
kvar te ta , z ritmiičnimi va jami , uči te l j i -
šče predvseni s skons t ru i ran im folklor-
n im nas topom; izpustili smo le še m a n j 
pomembne točke. Sk ra tka — spored ni 
bil v celoti odraz t ist ih napredn ih misli, 
ki j ih j e p>osredovala govornica. 

Po t e j organizaci jsko in programsko 
neuspeli akademij i , seveda ne moremo 
trdit i , da med našimi d i j ak i n i »pio-
n i r j ev novega sveta«, t o ^ — drugič 
bo t reba, več teml j i te j š ih pr iprav, p r e -
udarne j še izbire in več odgovornosti. 

G. G. 

Več prijetnih presenečenj 
v Tovarni nogavic na Polzeli 

STROJ ZA AVTOMATIČNO ZAPLE-
TANJE GUME 

V preteklem letu je Tovarna nogavic 
poslala dva svoja s t rokovnjaka v N e m -
čijo na ogled pletilnih strojev. Od tega 
poučnega potovanja bo imela tovarna 
in naša skupnost nedvomno velike ko-
risti. Tovariš Alojz Ranik, ob ra tovod ja 
S tandar t pletilnice je takoj po prihodu 
iz inozemstva na podlagi las tne zamisli 
in s pomočjo og leda inozemskih strojev 
preuredil stopalni s troj na avtomat ično 
zaple tan je gume. S to preureditvijo se 
bo izkoriščenost stroja dvignila za 70%, 
predvsem pa bo izdatno tudi znižanje 
s troškov plač pletenja. P o s ta rem n a -
činu je doslej ena delavka posluževala 
dva stroja, na katerih je dnevno n a p r a -
vila 45 parov nogavic. Pri stroju z av -
tomatskim zapletenjem gume pa bo 
lahko ena delavka oskrbovala osem 
strojev in napravila dnevno 304 pa re 
nogavic, pri čemer se bodo stroški plač 
pletenja znižali za 57,5%. Poleg t ega pa 
je preuredi tev stroja dosegla še i z d a -
ten prihranek na delovni sili fsaj p o 
novem načinu o d p a d e pletenje in p a -
ranje dolžin) ter prihranek surovin pri 
odpadku nasnovanja . 

Tovarna dela trenutno po novem n a -
činu te na dveh strojih, namerava jo pa 
v kratkem preuredit i in zmehanizirati 
tudi os ta le stroje. Zaradi t ega p r iča -
kujemo, da se bodo tudi c e n e proizvo-
dov Tovarne nogavic v najkra jšem č a -
su izdatno znižale. 

DOLGE ŽENSKE NOGAVICE, KI SE 
BODO NOSILE BREZ PASU 

Na novih preurejenih strojih bo to -
va rna v kratkem zače la izdelovati tudi 
»helanka« raztezlj ive dolge ženske no -
gavice, ki bodo z a d a j b rez šiva in se 
bodo lahko nosile b rez pasu. Fina e l a -
stika v treh vrstah bo nogavico b r e z -
čutno in zanesljivo pri tr jevala na nogo. 
Te novosti se bodo n a š e žene gotovo 
zelo razveseli le, sa j v pomladanskih 
mesecih že komaj čakamo, da odlo-
žimo pasove, svilenih dokolenk pa pri 
nas zaenkra t š e ne izdelujemo. 

Poleg omenjenih nogavic, za ka te re 
so prvi poskusi že v delu, pa bo pol -
zelska tovarna za žene pripravila še 
eno p re senečen je : na Cotton strojih 
bodo v kra tkem začeli tudi z izdelavo 
svilenih hlačk iz raztezljivih umetnih 
vlaken (helanka). Kot mi je zaupal tov. 
Ranik, ti novi proizvodi niti ne bodo 
pret i rano dragi in bodo odgovarjal i pr i -
bližno ceni helanka nogavic. Ce se bodo 
prvi poskusi posrečili , bomo pri prvi 
letni kolekciji že dobili te novosti. 

TOPEL OBROK HRANE ZA VSE 
DELAVCE 

P o zgledu pri nas š e redkih tovarn 
so se tudi na Polzeli odločili, da bodo 
v kratkem začeli po oddelkih deliti 
obrok tople hrane. To odločitev je ko -

Živahna dramatska dejavnost 
v Velenju 

Delo d ramske sekcije v Velenju je 
zelo živahno. P o enajstih uspelih upri-
zoritvah Trnjulčice so dali na oder z a -
htevno kitajsko pravljično igro »Krog 
s kredo«. Igro je odlikovala originalna 
kitajska scena . P rav dobro so odigrali 
svoje vloge Haitang, njen brat, glavni 
in stranski sodnik. Vloge so bile dobro 
razdel jene. Tudi jezik je bil tokrat dosti 
boljši kot običajno. Režiser lov. Mavc 
je lepo izoblikoval igralce in z igro nu-
dil prijeten užitek Velenjčanom. Z igro 

Nagradno žrebanje 
za člane Prešernove družbe 

so gostovali tudi v Mozirju. S e d a j pr i -
pravljajo »Mladost pred sodiščem« in 
»Matiček se ženi«. Z Linhartovo ko -
medijo se bodo pomerili na republiškem 
festivalu Svobod. 

V soboto, 12. in nedeljo, 13. marca 
nas je gledališka sekcija presenet i la z 
»Veselim večerom«, ki je imel spec i -
fično rudarsko obeležje . P rav posebna 
privlačnost t ega v e č e r a je bil orkes ter , 
ki je s »poskočnimi« izpopolnjeval r a z -
položenje v nabito polni dvorani. P o -
sebno so ugajale točke: Rudar v jami. 
Sličice, Idealen soprog . . . 

Dermol je z zbiranjem gradiva in r e -
žijo opravil težko nalogo. 

lektiv sprejel s posebnim navdušenjem, 
sa j je m e d njimi vrs ta delavcev, ki z a -
radi prevelike oddal jenost i od svojega 
doma os tane jo navadno do poznih p o -
poldanskih, nekater i pa celo do v e č e r -
nih ur brez v s a k e tople hrane. Hrano, 
ki bo pripravljena iz drobovine (pljuč-
ka, jetrca ali vampi), bodo po vozičkih 
dovažali v oddelke in razdeljevali med 
delavce. 

KONČNO BO TOVARNA DOBILA 
TUDI PREPOTREBNO PROSVETNO 

DVORANO 
V kolektivu polzelske tovarne n o g a -

vic doslej ni bilo skora j n ikakega kul-
turnega življenja, č ep rav so delavci za 
to pokazali dovolj dobre volje in zani -
manja . Toda nikjer niso imeli p r imer -
nega pros tora in sestanki so bili n a -
vadno po oddelkih ali pa na prostem. 
Zato pa je tovarna v tem letu z vso 
resnos t jo pristopila k temu vprašanju . 
V prostorih, ki so nekoč služili za sk la -
dišča, bodo uredili lepo veliko dvorano, 
ki bo služila predvsem kulturnemu 
namenu. P rosve tna dvorana bo gotova 
do 1. maja in bodo prvomajsko p ros l a -
vo lahko slavili že v njej. 

S to pridobitvijo se bo v Tovarni 
nogavic gotovo močno razvilo in poži -
velo kul turno-prosvetno delo. 

Pred obiskom 
Akademskega 

pevskega zbora 

V soboto 2. in v nedeljo 3. aprila nas 
bodo obiskali gost je , kakršnih smo zelo 
veseli zaradi zanimivega in b o g a t e g a 
koncer tnega spo reda , ki ga bodo izva-
jali. 

Pevci in pevke Akademskega p e v -
skega zbora nam niso neznani; v Celju 
smo jih že trikrat slišali, v Žalcu pa so 
peli takrat , ko so stali šele na začetku 
svoje poti, pred dobrimi osmimi leti. 
Pevci 90 č lanskega mešanega zbora , 
ki ga vsa leta vodi od uspeha do u s p e -
ha prof. Radovan Gobec, so pred k ra t -
kim praznovali p res top v dese to leto 
svojega dela. 

Akademski pevski zbor je zelo znan 
in priljubljen. Njegova uspela gos to -
vanja so osta la v nepozabnem spominu 
ne samo po vseh večjih mestih in krajih 
Slovenije, temveč tudi v Trstu in med 
rojaki onstran Karavank. 

Akademski pevski zbor bo nastopil 
tudi v Žalcu v nedeljo, 3. aprila v dvo-
rani »Svobode«, dopoldne in popoldne. 

Tedno navdušeno sprejelo. Ponovitev 
bo zanimiva tudi za tiste, ki so ga že 
Poslušali, ker je spored deloma nov. 
Od slovenskih avtorjev so na sporedu : 
France P re še ren , Ivan Cankar , S rečko 
Kosovel, Oto Župančič, Kajuh, Drago -
lin Kette, Pavle Oblak. — Francoski : 
Alfonz Daudet , Victor Hugo, Voltaire. 
— Angleški: S h a k e s p e a r e . — Španski : 
Jacinto Benavente . 

Medtem ko so pri drugih narodih, 
'ako zlasti v Franciji, Rusiji, Nemčiji in 
Angliji takšni nastopi p r e c e j običajni 
jfi popularni, se pri nas s tem ukvar -
lajo redki posamezniki . Zato je t ak -
sen »Večer« vreden še več jega zani-
nianja. 

P reds t ava je izven abonmaja , a b o -
'lenti pa imajo prednost . 

Desetletnico naše na rodne osvobodit-
ve bo Prešernova d ružba proslavila ne 
lo s kval i te tn im kn j i žn im da rom in i>o-
večan j em števila članov, a m p a k bo čla-
ne razveselila še z velikim nagradn im 
ž reban jem. RazdelUa j im bo več sto 
dobitkov v večmil i jonski vrednost i . 

Kdo bo lahko izžreban? Vsak, ki se 
bo v s a j do 10. apr i la vpisal kot član 
in vsa j do 10. jun i ja plačal članarino! 
Za 300 din ne bo p re j e l samo pet d r a -
gocenih 'knjig, a m p a k se mu lahko n a -
smehne sreča še p r i ž rebanju . 

Med dobitki bodo komple tna pohi-
štva, p rak t ičn i pripomočki, posoda, po-
stel jnina, odeje, obleke, obutev, glas-
biila, radi j sk i apara t i , kn j ižne zbirke, 
kolesa, ure, več je količine živil in p i -
jače, brezplačne počirtnice, za člane, ki 
so kmet i j sk i proizvajalci , pa razna 
kmet i j ska o rod ja in sredstva. 

Prešernova družba je iK)vabila ix>d-
j e t j a in obrtnike, da sodelu je jo p r i t e j 
akci j i s svoj imi izdelki, k i bodo v več-
jih k r a j i h tud i j avno razstavl jeni . Mar -
s ik je se bodo m a n j š a pod je t j a , p rav t a -
ko obrtniki , želeli združit i in skupno 
izdelati lepo darilo. 

Kakšen bo način ž reban ja? Vsak član 
bo v p r ihodn jem Koleda r ju p re j e l dva 
oštevilčena kupona. Ta jn i š tvo PD bo 
i2:žrebalo samo štev^Llke in j im priso-
jalo nagrade po v r s tnem redu, kakor 

so dari la p r iha j a l a in bila knj ižena. Tak 
seznam bo ob jav l j en tud i v Koledar ju , 
izid ž r eban ja pa v dnevnem tisku. Vsak 
dobitnik bo en del kupona s številko 
p>oslal t a jn i š tvu PD, z drugim i)a bo 
dvignil dar^ilo sam. Žreban je nagrad 
za kmet i j ske proizvajalce pa bo orga-
nizirano posebej . 

Gre to re j za to: Treba je pohitet i z 
vpisom v PD, p>odjetja in obr tn ik i pa 
n a j podpro zamisel s svoj imi dari l i! 
Tako bomo namreč dvignili štev;ilo 
družbinih članov. Nove člane pa bomo 
pr i tem pridobili t ud i za dobro, na -
predno knjigo. To veliko nagradno žre-
b a n j e n a j bo to re j v korist družbi, v 
vesel je in koriist pa tud i n j e n e m u član-
s tvu! 

Rok za vpis pa je le še kratek: 
IG. april! 

Gostovanje celjskega 
gledališča v Žalcu 

Po dolgem času je gostovalo v petek, 
8. 3. 1955 v Žalcu celjsko gledališče z 
upr'izoritvijo J a n de Hartogove »Zakon-
ske postelje«. Na programu je bUo John 
van Drutenovo delo »Grlice glas«, ki pa 
je bilo zaradi bolezni v ansamblu p re -
loženo. Občinstvo je bilo z uprizor i tvi jo 
zelo zadovoljno. 

Komisi ja za imenovanje d i r ek to r j ev in poslovodij p r i O k r a j n e m 
l judskem odboru Celje razp isu je v smislu 89. In 90. člena Uredbe o 
u s t anav l j an ju pod je t i j lin obratov (Ur. list F L R J št. 51/53) 

M E S T O P O S L O V O D J E 
za Hotel »Pošta« v Rogatcu 

Za navedeno mesta mora bit i kval i f ic i ran delavec z n a j m a n j 10 let 
gostinske prakse. Vse i)onudbe je poslat i kolkovane z obširnim živ-
l jenjepisom, opisom kval if ikaci j , dosedanj ih s lužbenih mes t in EK>trdilo 
o nekaznovan ju na Tajniištvo oddelka za gosipodarstvo OLO Celje n a j -
kasne je do 31. 3. 1953. 

O P O Z O R I L O 
V zadn jem času se za n a k u p naš ih izdelkov obrača vse večje število 

potrošnikov d i rek tno na tovarno. 

V zvezi s tem opozar jamo vse potrošnike, da d a j e m o vse blago na 
razpolago t rgovski mreži, v Celju konkre tno t rgovskemu pKxijetju 
»Kristalija«, »Ljudskemu magazinu« in »Kovinotehni« in da v tovarn i 
ne prodajjamo na malo. Zato n a j s:i pot rošniki z obiski v tova rno ne de la jo 
stroškov. 

KERAMIČNA INDUSTRIJA LIBOJE — CELJE 

P i j t e B O R O V N I Č E V B I S E R KI J E BOGAT NA AROMATICNIH 
S A D N I H KISLINAH, ŽELEZU, 
BARVILU IN REDILNIH SOLEH Proizvod CELEI9-S9D 



}b Cetfa... ... M aatedfa 
Nevestno gospodarsko poslovanje Lepa slovesnost na grobu padlega 
Lorber Jože je bil up ravn ik gost in-

skega i>odjetja Kolodvorska r e s t a v r a -
cija v Rogaški Slat ini od leta 1952 do 
1954. Službo je oprav l ja l očitno n e m a r -
no, Ni sk rbno čuval gotovine, nosil jo 
j e pomešano s svoj im d e n a r j e m p r i se-
bi, površno je vodil evidenco o zalogi 
p i jač in živil. Klet, k j e r so bila sp r av -
l j ena tud i živila, je puščal nezaklen jeno 
in t ako omogočil ta tv ine . Iz soseščine 
sta prišla v kle t dva otroka, odprla 
na dveh sodih pipe, da je v ino steklo 
po t leh. Vodil n i zadostne evidence o 
uporabi živil v k u h i n j i in s t e m dopu-
ščal, da so bila jedila brezplačno od-
nešena iz pod je t j a . V jeseni 1953 je 
t u p i l od Mar t ina Tovornika 500 l i t rov 
pokvar j enega vina, k i ni bilo p r imerno 
2Q prodajo . Abonentom je. d a j a l h r ano 
po t ak i ceni, da je p o d j e t j e u t rpe lo 

CENE NA CELJSKEM TRGU 
V PRETEKLEM TEDNU 

(V zadnji številki n a š e g a lisia je ti-
skarski škrat zamenjal rubriki soc i a -
l is t ičnega in p r iva tnega sek tor ja pri 
cenati na cel jskem trgu. Pravilno so 
prve c e n e veljale za socialistični, d ruge 
p a za privatni sektor.) 

Soc. sek Priv. sek. 
krompir 1 9 - 2 0 20 
čebu la 2 0 - 5 0 5 0 - 7 0 
kislo zelje 4 5 - 5 4 54 
kisla r epa — 30 
nizek fižol - 4 0 - 6 0 
visok fižol 7 6 - 8 0 7 0 - 8 0 
solata 90 9 0 - 1 0 0 
šp inača 84 200 
korenjček 30 2 0 - 3 0 
motovileč — 200 
radič — 200 
petršilj 100 100 
pesa — 25—40 
česen 9 0 - 1 0 0 8 0 - 1 6 0 
jabolka 4 8 - 6 5 6 0 - 8 0 
suho sad je 125 — 
suhe slive 130 — 
suhe smokve 156—200 — 
orehi (celi) 165 — 
orehova jedrca 500 — 
limone (interv.) 180 — 
mleko I 32 3 0 - 3 2 
surovo maslo — 450—520 
smetana — 160 
skuta - 120 
ja jca 13 12—14 
perutnina — 450—650 
bučno olje — 350 
vino — 120 
bela moka - 100-120 
pšenica — 60 
koruza — 55 

fiibanje prebivalcev v Celju 
v času od 7. do 19. 5. 1955 je bilo rojenih 

51 dečkoT in 46 deklic. 
Poročili so se: 

Branko-Bogdan Medvešek, elektrotehnik in 
Ana Grobelšek, šiviljska pomočnica iz Celja; 
Branislav Mlač, metalurški tehnik in Aleksandra 
Kralj, nameščenka, oba iz Celja; Bogomil Vede, 
strugar in Ana Marija Crešnik, delavka, oba iz 
Celja; Stanislav Filip Hajsinger, železostrugar 
in Justina Avšič, zlatarska pomočnica, oba iz 
Celja; Mohor Rudolf Hrastnik, nameščenec in 
Veronika Škof, nameščenka, oba iz Celja; Franc 
Lebič, natakar in Antonija Klančnik, delavka, 
oba iz Celja; Albert Praprotnik, gradbeni teh-
nik iz Šoštanja in Vida Obu, nameščenka iz 
Velenja; Leopold Peter Possnig, finomehanik in 
Ljudmila Marija 2gajnar, medicinska sestra, 
•ba iz Celja. 

Umrli so: 
Ladislav Tavčar, otrok iz Hrastnika, star 2 

meseca; Uršula Lebič, upokojenka iz Celja, sta-
ra (O let; Milena Dobčnilč, otrok iz Loke, 
Zagorje ob Savi, star 1 mesec; Nada Pirih, 
otrok iz Hrastnika, star 1 mesec; Roman De-
belak, otrok iz Ostrožnega, Ponikva pri Grob., 
star 9 mesecev; Anastazija Tofnjev, upokojenka 
iz Celja, stara 68 let; dr. Štefan Rajii, advokat 
T pokoju iz Celja, star 79 let; Marija Rednak, 
gospodinja iz Celja, stara 55 let; Roza Lorger, 
gospodinja iz Ljubnega, stara 66 let; Nada Pri-
ttovnik, pom. tapetarka iz Celja, stara 45 let; 
Franc Hrovat, delavec iz Megojnic, star 52 let; 
Marija Dobrave, gospodinja iz Celja, stara 73 
let; Krajuc Frančiška, dijakinja iz Gotovelj, 
stara 14 let; Ivan Katič, upokojenec iz Celja, 
•tar 76 let; Vera Krofi, otrok iz Slivnice pri 
Celju, star 2 meseca; Ciril Slemnik, kovač iz 
Celja, star 68 let; Jakob Potočnik, upokojenec 
iz Celja, star 86 let; Marija Crešnik, upoko-
jenka iz Celja, stara 82 let; Ludvik Zidar, 
otrok iz Stojnega sela, obč. Roagetec, star 2 dni; 
Štefanija Tepeš, roj. Ivič, gospodinja iz Huma 
na Sutli, stara 20 let; Branko Dečman, otrok iz 
Hrastnika, star 4 mesece; Marjan Pirnat, otrok 
iz Slov. Konjic, star 17 mesecev; Gregor Gross-
mann, upokojenec iz Celja, star 86 let; Ivana 
Antlej, gospodinja iz Celja, stara 73 let. 

Škodo. Posledica t akega pos lovanja je 
bila izguba p reko enega mil i jona d ina r -
jev. Vrh tega si je pri last i l dva p r a -
šiča in se okoristi l za 25.800 d inar jev . 
Lorber je bU obsojen na 1 leto in 6 
mesecev zapora. Površno knj igovodstvo 
v p o d j e t j u je k s labemu gospodarstvu 
še pripomoglo. Ta p r imer zopet zgo-
vorno kaže, da je t r eba povečat i n a d -
zor nad pos lovanjem v državnih pod-
je t j ih , ker le t a k o bomo lahko z m a n j -
šali škodo, k i jo v t eh pr imer ih u t rp i 
naša skupnost . 

LJUDSKA UNIVERZA 
V četrtek, dne 31. marca bo predaval 

v predavalnic i n a učitelj išču ob 19,30 
prof. Ber toncel j Ivan o temi: Delavec, 
njegov poklic in razpoloženje pri delu. 

K zanimivemu p r e d a v a n j u v l judno 
vabl jeni ! 

Nas ledn je p r e d a v a n j e iz ciklusa o 
upodabl ja joč i umetnos t i bo v ponede-
l jek, 28. m a r c a ob 19,30 na I. gimnaziji . 
O umetnos t i v 19. s to le t ju bo govoril 
prof . Jože Curk. V j u d n o vabl jeni ! 

Pre tek lo nedel jo je bila p r i Sv. J e -
dert i nad Laškim lepa proslava na gro-
bu padlega člana SKOJ Ivana Gozdni-
k a r j a . Proslavo so ob deset letnici smr t i 
organizirale k r a j e v n e množične orga-
nizacije i!n n jegovi mladostni pr i ja te l j i . 

Ob devet i u r i se je na pokopališču, 
k j e r je n jegov grob, zbralo nad 100 l j u -
di. Med n j imi so bili tud i s tarš i in sko-
r a j vsi n jegovi sodelavci v t a k r a t n i 
organizacij i SKOJ. Tov. F r an j o Diacci 
je v imenu vseh množičnih organizaci j 
začel proslavo, za n j i m pa je o ž ivl je-
n j u E>adlega govoril n jegov šolski p r i -
ja te l j in sodelavec v n jegovi organi-
zaciji SKOJ Milan Uduč. Orisal je 
n jegov znača j in poudari l , da je k o m a j 
šes tnajs t le tn i fant vstopil v NOV, k j e r 
je bil po svojem znača ju in drznost i 
vzor vsem mladim, nič ga ni strašilo 
al i oviralo. Tik pred osvoboditvi jo — 
dne 17. marca 1945 — pa so ga pr i 
i zvrševanju službenih dolžnosti k o m a j 
17-letnega v n jegovi rodni vasi na 
zverinski način ubili Nemci. 

IZ SODNE DVORANE 
POŽIG IZ SOVRAŠTVA DO MOZA 

Grašič Mar i j a iz Medvedovega sela 
se je leta 1950 poročila z Ignacem G r a -
šičem v Socki p r i St rmcu. Poročila se 
ni iz l jubezni , marveč zato, da je prišla 
do k ruha . V zakonu ni bilo sreče. Svo-
jega moža ni upoštevala in m u kmalu 
pos ta la nezvesta. Iz soseščine si je iz-
bra la mladega fan ta , k i je p r i ha j a l k 
n j e j vsak večer. Postala je noseča in 
lani rodila. Mož ni zoper to ničesar 
ukreni l , prot ivi l se je razvezi zakona, 
češ da je vzel ženo za delo. Sodišče je 
ugotovilo, da se je ženino sovraštvo 
do moža t ako s topnjevalo, da je 9. f e -
b r u a r j a letos z j u t r a j zažgala gospodar-
sko poslopje. Ni je motilo t ud i to, da 
ji je mož p red pKjroko dal las tninsko 
pravico za polovico posestva. Gasilci 
so ogen j omejili , da se n i razširi l na 
sosedna poslopja. Nasta la bi l ahko ve -
l ika škoda. Tud i sosedje niso mara l i 
žene zaradi n j e n i h odnosov, poleg tega 
pa je bila še s laba gospodinja, ke r ji 
delo ni dišalo. Obsojena je bila na 
1 leto in 6 mesecev strogega zapora. 
Nas tane vprašan je , kdo n a j skrb i za 
o t roka j ka terega so oddali začasno d r u -
gim l judem. 

Na gradbišču p o d j e t j a Beton v Cin-
ka rn i je bil lani pomožni gradbeni de -
lovodja F r a n c Vaš, doma iz Gotovelj . 
Iz skladišča je ukrade l 750 kg cementa 
in ga je od t a m odpel ja la n jegova mat i . 
Za ta tv ino je p r e j e l strogo kazen 3 me-
sece in 15 dn i zapora. 

P r i j a t e l j t u j i h koles je Alojz Pa j k iz 
Ipavčeve ulice. Lan i je izpred gostilne 
Halužan v DrapšinoVi ulici ukrade l 
moško kolo, last M. Krušiča. 2e p r e d -
kaznovani P a j k je bU. obsojen na 7 me-
secev zapora. Za sodelovanje s P a j k o m 
je bil obsojen na 3 mesece zapora še 
Mar t in Dimec iz Canka r j eve ulice. 

Tuj:v lastnini neva ren je 27-letni J e r -
ne j Koš tomaj brez s ta lnega bivališča 
in s ta lne zaposlitve. Dne 7. 2. lan i je v 
Sko f j i vasi svo jemu sostanovalcu K a -
di lniku Maksu liz suknj iča vzel 3000 di-
n a r j e v gotovine. Dne 3. 10. lani pa je 
vzel iz s t anovan ja v Mlačah Mar inko 
Ju l i j an i p a r čevljev, moško s u k n j o in 
zimski ženski ve t rn i jopič, vse v skup -
ni vrednost i okrog 8000 d ina r jev . Za 
obe t a tv in i je bil obsojen na 7 mesecev 
zapora. 

S kolesom, ki n i imelo zavor v redu, 
jo p reh i t ro vozil po cesti iz Ključice v 
Kozje po klancu navzdol D. F. iz Las t -
niča. Ker kolesa ni mogel pravočasno 
zavreti , je zadel v voznika J u r a k a J o -
žeta in ga lahko telesno poškodoval. 
Zarad i ogrožanja javnega p rometa je 
bU D. F. obsojen na 1 mesec in 15 dni 

zapora, pogojno za dobo enega leta. 

CINKARNA CELJE 
sprejme v stalno službo večje število fizično močnih in zdravih 
nekvalificiranih delavcev od 20 — 45 let starosti. Interesenti naj 

se javijo v personalnem oddelku podjetja. 

Fpflnceh 
Frohelj 

rešuje 
regulacijsko 
vprašanje 

Velika množica je ob 10-letnici smr t i 
počastila spomin padilega komunis ta , 
ka r je znak velikega dela med l j u d -
stvom, ki ga je opravil . Njegovo gomilo 
so pokril i mnogi venci, med ka te r imi 
so bile s pet imi zastopane tud i m n o -
žične organizacije. M. U. 

56-letni mali posestnik L. F. iz Sp. 
Laž je 3. 9. 1954 na pol ju p r i vas i Sp. 
Laže lahko telesno poškodoval Radošek 
Frančiško. Udar'il jo je večkra t s ko-
lom po raznih delih telesa. Dobil je 
14 dni zapora, pogojno za dobo dveh 
let. 

F. M. in F. S., obe iz Ličnice pri. Lo-
čah, sta lani ju l i ja na po l ju pr i Ličnici 
z motiko napadl i T. F. in ga lahko t e -
lesno poškodovali. Kazen za p rvo 8 dni, 
za drugo 20 dn i zapora, pogojno za 
dobo dveh let. 

»Na lepše« čez m e j o je hotela brez 
dovol jen ja v Avstr i jo pobegni t i J . M. 
iz Delavske ulice v Celju. Pobeg se ji 
ni posrečil. Kazen 1 mesec zapora. 

Dne 12. 5. 1954 je bil n a P lan in i ži-
vinski sejem. Tega se jma se je udele-
žila tud i ekipa t rgovskega pod j e t j a KZ 
Laško, k i je t a m proda ja la tekst i lno 
blago. Ko se je ekipa v rača la z av to-
mobilom v Laško, je na cesti ix)d P la -
nino srečala t r i moške: Arliča Jožeta, 
Za lokar ja Franca in Arliča Konrada . 
Eden od t eh t r eh je da l z roko zname-
nje, n a j av to obstane. Šofer je vozil 
dal je . V t e m je pr i le tel v av to kamen 
in ran i l v glavo Balona Avgusta . Nato 
je šofer zaustavil avto. Na cesti so za-
gledali imenovane t r i moške. Med n j i m i 
je nas ta l prepi r in pre tep . Arl ič Jože 
jo z nožem zabodel Pozarška Alojza v 
hrbet , na to pa z cdpr t im nožem naval i l 
še na Trbovca Antona, ka t e r emu je 
prerezal le rokav suknj iča . Za nože sta 
zgrabila tud i Zalokar F ranc in Arlič 
Konrad, venda r nista nikogar rani la . 
Vsi t r i j e so na to zbežali. P r i O k r a j n e m 
sodišču so bili obsojeni: Arlič Jože na 
2 meseca in 15 dni zapora, Zalokar 
F ranc na 10 dni zapora, Arlič Konrad 
na 20 dni zapora. Zadn j ima dvema je 
sodišče odložilo kazen za dobo enega 
leta. 

B. M. iz Kozjega se je neupravičeno 
pečal s t rgovanjem. V letu 1953 je do-
bil od Gozdne up rave Planina p r i Sev-
nici dve nakaznici za posek 10 kub. 
metrov lesa t e r je t a les prodal KZ 
Kozje in p r i t em imel neugotovl jen za-
služek. Kaznovan je bil z 1 mesecem 
zapora, pogojno za dobo dveh let. 

P L A N I N S K I IZLETI 

Planinsko druš tvo Cel je namerava 
sistematično gojiti izlete v gore posebno 
z mladino in z delavskimi kolektivi. 
V ta namen bo zbralo iz s ta re j š ih p la -
nincev in alpinistov vodniški zbor, ki 
bo imel konec m a j a v Logarski dolini 
k ra tek tečaj , p reden se bo začela 
glavna sezona planinskih izletov in t a -
b o r j e n j a v gorah. Za popularizaci jo 
Korošice in tu rnega smučan ja pa bo 
odi 10. do 24. apr i la pr i redi lo t u r n i 
smuški t eča j na Korošici po zmernih 
cenah in pod dobrim s t rokovnim vod-
stvom. 

PD Celje vabi vse planince in a lp i -
niste, ki imajo vesel je do vodstva iz-
letov z mladino, da se odzovejo vabi lu 
in se p r i j av i jo v d ruš tven i p isarn i do 
28. marca . 

IZ ST. JEDERTI NAD LAŠKIM 

V nedel jo je bil p r i nas letni občni 
zbor SZDL v Zadružnem domu. Obč-
nega zbora se je udeležilo 98 članov, 
nada l j e predsednik ZK občine Rečica 
tov. Požun, predsednik SZDL tov. Leš-
nik, predsednik občine Rečica tovariš 
Alauf in zastopniki domačih druš tev. 
Vsi zastopniki so z zadovoljs tvom po-
udar ja l i , da je SZDL v St. J ede r t i po 
številu članstva na jmočne j ša v območ-
ju občine Rečica, n j e n o agilno delo pa 
služi za p r imer vsem ostal im osnovnim 
organizaci jam občine, ka r se je posebno 
izkazalo p r i vseh voli tvah. P r i popra -
vilu cest ob pri l iki lanske poplave je 
delalo prostovol jno 84 članov po več 
dni. P r i odkr i t ju spominske plošče 33 
ž r tvam fašizma so vsi člani sodelovali. 
Za vsa organizaci jska dela p r i odkr i t ju 
spominske plošče gre v p rv i vrs t i p r i -
znan j e tov. Diaci ju F r a n j u . 

Osnovna šola je v g lavnem obnovl je-
na, pouk se v rš i redno. S tanovan je v 
veliki šolski zgradbi je neekonomično 
izkoriščeno in žalostno je, da mora no-
va učitelj ica s tanovat i v z imskem času 
v nedogra jeni zadružni delavnici. P r i -
poročamo m e r o d a j n i m činitel jem, da se 
za to zadevo bol j zanimajo. 

P red k ra tk im je bi l občni zbor S t re l -
ske družine. Lepa udeležba in vesel je 
do s t relskega športa jamči, da bo St re l -
ska družina uspešno delovala. 

Dne 11. marca so nap redne žene v 
lepem številu pr i redi le proslavo Dneva 
žena v Zadružnem domu. Pros lave so 
se udeležili zastopniki vseh t i ika j šn j ih 
društev. Sekre ta r SZDL tov. Žagar je 
priporočal vsem navzočim, da pr idobi jo 
še ostale žene za sodelovanje v orga-
nizaciji SZDL. 

Tudi mladina je v zadn jem času oži-
vela. Ima sedaj svojo organizacijo, ki 
pod vodstvom tov. Cvetka Kneza uspeš-
no deluje . Nima pa še pr imernega p ro -
stora za svoje pr i redi tve. Po t rebna je 
vses t ranska pomoč, da pr ide naša m l a -
dina do p r imerne dvorane, k i bi jo mo-
rali prizidati k Zadružnemu domu, kot 
je bilo to predvideno v nač r tu Zadruž-
nega. doma. 

Društvo uFK)kojencev v St. J ede r t i do-
bro de lu je v splošno zadovoljstvo član-
stva, ki j ih je 118 p>o številu. Ima jo 
redne mesečne sestanke, na ka te r ih iz-
naša jo svoje želje. Vsi člani sodelujejo 
v vseh napredn ih druš tv ih v k r a j u in 
se redno udeležuje jo vseh množičnih 
sestankov. 

IZPOD BOHORJA 
PROSVETNO DELO 

Komaj je Ljudska prosveta na Pil-
stanju opravila z veselim popoldnem, 
že se je lolila d ruge naloge in p ros la -
vila 14 dni pozneje mednarodni dan ž e -
na. Govornik je prikazal delo naših 
mater v dobi narodnoosvobodi lne 
borbe predvsem na Kozjanskem. Nato 
je bila uprizorjena Klopčičeva: »Mati«. 
Mladi igralci so hodili zadnje dni v m e -
težu in visokem snegu na vaje, zato 
jim naj bo lepa izvedba igre v z a d o -
ščenje. Samozaves tno par t izansko m a -
ter je prav dobro odigrala Marica R e -
bršakova, prav tako nas je z njeno 
hčerko part izanko Minco verno s e z n a -
nila Danica Volavškova. Na naše fante, 
ki so z navdušenjem vstopali v par t i -
zane, nas je spomnil Pe te r v osebi Mi-
loša Vovka. Ran jenega Andreja , ki ko -
maj čaka , da zopet okreva in gre v 
boj, je igral Miloš Turk. Kakšno iskreno 
tovarištvo je vladalo v borbi, nam je 
pokazal F rance Bovha v part izanu Mar-
ku. . . _ 

Čeprav je močno snežilo, je bila u d e -
ležba prav dobra , igra pa je napravila 
na navzoče najboljši vtis. Sola je do -
dala še nekaj deklamacij . 

TUDI VAS SENOVICA J E DOBILA 
ELEKTRIČNO RAZSVETLJAVO 

Za razl iko od rogaško-sla t inske obči-
ne, ki je v p r a š a n j e e lektr i f ikaci je v 
svojem oddal jenem okolišu reševala to -
go in počasi, je šmarska občina temu 
v p r a š a n j u posvetila posebno prozornost, 
t ako da ima danes le še 4 vasi v svoji 
š irni okolici, ki še niso elektr i f ic irane. 
Morda drži, da so si k m e t j e po teh v a -
seh sami na jveč prizadevali , da č imprej 
z a m e n j a j o pe t ro le jke z električno lučjo, 
vsekakor pa je le t r eba v t em pogledu 
posebej pohval i t i t u d i pr izadevnost 
šmarske občine. 

Tako je pre teklo soboto tud i Seno-
vica, k i spada k vrs t i od Š m a r j a zelo 
oddal jenih vasi, dobila električno luč. 
Vaščani so bili nove pr idobi tve zelo ve-
seli in so ob t e j pri l iki izrekli iskreno 
zahvalo dobrim organiza tor jem elekt r i -
f ikaci jskega odbora, domači občini in 
okra ju , ki sta j im razumevajoče nudi la 
pomoč. 

Šmarska občina ima sedaj le še štiri 
vasi (Dol, Dragomilo, Sotensko in Vo-
denovo), ki še n ima jo elektr ike. 

V ZICAH NE SPIJO 
Pred nedavnim je bil občni zbor fig^ 

nov SZDL. Zaradi neakt ivnost i odbor^^ 
nikov vaškega o i b o r a Draža vas se jI 
ta spcnil v večj i odbor SZDL Ziče. oi> 
te j priliki je bil izvcljen nov odbor. 
samem občnem zboru je podal pregle j 
naše gospodarske politike tovariš i^^ 
Tavčar iz Konjic. Člani so želeli še ve^ 
p redavan j iz kmet i j s tva , zlasti pa 
sad ja r s tva in živinoreje. 

Nekater i še s toje izven članstva 
SZDL, so pa tudi primeri , da je v dru^ 
žini samo eden član SZ — »za vsak slu^ 
čaj«, bi rekli. Mnogi pač pr ičakujejo 
le mater ia lne korist i in bogato povrni., 
tev za članarino, ki jo ž r tvu je jo . Na ot^^ 
nem Ziboru so omenili tudi neaktivnost 
občinskega odbora SZDL v Ločah, kj 
je imel lani le 3 se je in sloni delo le 
na načr t ih . Članske izkaznice je razde-
lil šele konec preteklega leta. 

V zadn jem času so se prebudile tudi 
žene in pričele z rednimi sestanki. Ob 
pril iki prvegla p r e d a v a n j a ing. Fraso-
ve, so izvolile odbor in si ob te j priliki 
zadale lep načrt , obsegajoč predavanja 
in medsebojne posvete iz n j ihovega de-
la. Ze na p rvem p redavan ju ing. Ločni-
š k a r j a je bilo navzočih 74 žena, ka r je 
vse presenetilo. Predsenica Hanžičeva 
j e zelo akt ivna , ostale žene pa jo po-
snemajo . Domenile so se tudi, da bodo 
predlagale svojo zastopnico v upravni 
odbor KZ Ziče. 

» 

Dan žena je v Zičah že tradicionalni 
praznik. Letos so ga praznovale v ne-
deljo, 13. m a r c a v ku l tu rn i dvorani . Kar 
p r i j e tno je bilo pogledati nekakšno za-
s e d a n j e »ženskega par lamenta«. Več-
k ra tn i ses tanki in plodni razgovori med 
ženami bodo dvignili n j ihovo zavest in 
spoznanje, da n j ih mesto ni samo pri 
ognjišču. 

* 

Zadružniki se p r ip rav l j a jo za bližnji 
občni zbor zadruge. Odpravi t i bo po-
t rebno nepravi lnost i v n j e j , ki so se 
poraja le . Ne samo lov za bogat im do-
bičkom, temveč s prak t ičn imi preda-
v a n j i in neprasredno pomočjo raznih od-
sekov v zadrugi bo potrebno nudi t i po-
moč kmetu . K m e t j e pa m o r a j o imet i v 
zadrugo večje zaupanje . 

S. C. 

GOSTINSKI POMENEK V DOBJU 
PRI PLANINI 

Dopisnik s P lan ine nam je pred k r a t -
k im poslal da l j š i dopis, v ka te rem 
omenja med drugim ix)govor vaščanov 
v gostilnL L j u d j e še vedno r a d i pogre-
v a j o razne pomanjkl j ivos t i , ki so se 
zgodile v domači občini. P redvsem ne 
more jo pozabiti nepravi lnega razdel je-
v a n j a dari l ob pri l iki novoletne jelke. 
Vprašu je jo se, k j e so bile t a k r a t žene, 
s a j bi bila razdel i tev p r av gotovo boJj 
pravična . Ce je sklical šolski odbor se-
s tanek zaradi tega, k j e je bil takrat 
predsednik odbora SZDL?! Ce je se-
s tanku prisostoval občinski t a jn ik , mar 
ni bil predsednik SZ toliko vreden, da 
bi ga tudi poklicali k razdeli tvi? Prav 
gotovo se ne bi t a k r a t pr imer i l i p r ime-
ri , da so prezr l i revno par t izansko vdo-
vo z dvema otrokoma, ki je bila gotovo 
bol j po t rebna pomoči v blagu kot pa 
Salobir jevi iz Skornic al i pa kmečke 
družine, k j e r so bili 2—3 otroci obda-
rovani . 

Prebivalc i Dobja s6 t ud i pr i tožujejo , 
da n ima jo n ik j e r p r ave zabave in da 
j im t ako za razvedri lo os tane samo še 
gostilna. Včasih je b a j e uči tel js tvo v 
Dobju pr i re ja lo lepe igre, ki so bile 
zanimivo in so razvedri le s taro in mla-
do. Zda j pa se u k v a r j a j o samo še z 
lu tkovnim odrom in tako s:icer ot ro-
kom pr ip rav i jo zabavo, odrasli pa ni-
m a j o dosti od t eh igric. Zato pa bi rad i 
prosili domače učitelje, n a j bi p r e sk r -
beli tud i odrasl im zaloavo z resnimi ali 
šal j ivimi igrami. 

IZ DOBRNE 
Pre tek l i ponedel jek je bila odpr ta 

konferenca ZK, ka te re sta se udeležila 
tudi sekre ta r Okra jnega komite ja ZKS 
tov. Simonič in l judsk i poslanec tova-
riš Sat ler . 

Prof . Sonc je podal obsežen re fe ra t , 
ki je obsegal in vseboval na jbo l j pe -
reča v p r a š a n j a Dobrne in okoliša. Iz 
r e f e r a t a in razprave je bilo razvidno, 
da je bila organizacija ZK, ki š te je 
danes 39 članov, zelo agilna. 

Gibanje prebivalcev v celjslci oi(olici 
v času od 7, do 19. 5. 1955 je bilo rojenib 

11 dečkov. 
Poročili so se: 

Janez Vinkler, rudar iz Makul. okraj Ptuj in 
Angela Plavčak, poljedelka, stanujoča Stojno 
selo, obč. Rogatec; Viktor Podgoršek, rudar iz 
Griž in Slavica Knez, tovarniška delavka iz 
Vrh, obč. Štore; Pas2czinsky Alojz, tovarniški 
delavec iz Štor in Ivanka Belej, tovarniška de-
lavka, stanujoča istotani; Alojz Tajušek, živi-
norejec iz Bizovja, obč. Šentjur pri Celju i" 
Tajnšck roji Lebič Veronika, poljedelka iz 
Podvrha, obč. Braslovče; Ivan Johan, natakar 
iz Celja in Jožefa Kralj, uslužbenka, stanujoča 
istotam. 

Umrli so: 
Uršula Zorko, poljedelka iz Drevenika, obč. 

Rog. Slatina, stara 81 let; Elizabeta Zobec, pre-
užitkarica iz Vinca, obč. Rog. Slatina, stara 
let; Jakob Skodič, upokojenec iz Malih Rodenr 
obč. Rog. Slatina, star 69 let; Ivan Polajžer, 
otrok iz Podturna, obč. Rog. Slatina, star 7 dni? 
Stanislava Gaber, otrok iz Dobja, obč. Dranilje? 
star 14 mesecev; Marija Novak, upokojenka iz 
Brode pri Vranskem, stara 63 let; Anton Mur-
šec, cerkovnik iz Šniartna v Rož. dol., star Sfr 
let; Roza Artnak, kmetica iz Rup, obč. Smartiio 
v Rož. dol., stara 79 let; Jožef Podgoršek, pre-
u/itkar iz Rožnega vrha. obč. Šmartno v I?oZ. 
dol., star 7» let; Mira Okrožnik, otrok v Bre-
zovi, obč. Šmartno v Rož. dol., star 10 mese-
cev; Barbara Biglez, druž. upokojenka iz Šmar-
iete, obč. Rim. Toplice, stara 69 let; Terezij« 
Jurše. gospodinja iz Planine, stara 78 let; Anto-
nija Gajšek. preužitkarica. Suho pri Dobju, sta-
ra 78 let; Jager Janez, vzdrževan, iz Štor, star 
89 let; Marija Goričan, preužitkarica iz Stoj' 
nega sela, stara 70 let. 



PRAKTIČNO D V I G A L O 

^a letošnjem industr i jskem 
.^.elesejmu v Angliji bo prvič 
pi-ikaza^o praktično dvigalo, 

je zelo uporabno v indu-
^^j^iji. Dvigalo se giblje z 
lastno močjo, dvigne do pet 
ton tovora in ga zavrti v 
j-adiusu okoli treh metrov, 
jja sliki je dobro vidno eno 
od pi^ ih dveh koles, k i je 
obrnjeno skora j pravokot-
ĵ o, to se pravi, da se vozilo 
jghko na mestu zavrti okoli 
svoje osi. 

Moderna bolezen: Bojazen pred jutrišnjim dnem 
v velikih mestih se je pojavila nena-

vadna bolezen, ki je postala vse bolj 
pogosta. To so nekake omotice, ki lahko 
privedejo do popolnega živčnega zloma, 
pri nekaterih bolnikih srce nenormalno 
hitro bije, drugi spet bluvajo ali do-
l)ivajo drisko itd. Vse te bolezni 
nimajo po zdravniških ugotovitvah no-
bene zveze z običajnimi vzroki teh bo-
lezni, ki jih doslej• poznamo. 

Običajno dobijo napade te bolezni v 
trenutku,. ko poslušajo radi jske vesti, 
politične in gospodarske, pA tudi ob 
pripovedovanju o tehničnih napredo-
vanjih, eksploz:ijah novih A in H bomb, 
onovih orožij itd. Bolniki vedo po-
vedati, da jih ob takih pril ikah zgrabi 
občutek strahovite duševne stiske in 
jim na mah postane zelo težko. 

Zdravniki tolmačijo to kot bolezen, 
ki nas ta ja iz strahu pred jutr išnj im 
dnevom, s t rahu pred vojno itd. Ko so 
to bolezen začeli zdraviti, niso pKjmagala 
niti psihološka niti psihoanalitična sred-
stva, ki so pr i vseh boleznih živčnega 
izvora izredno uspešna. Zdravl jenje teh 
bolnikov se je posrečUo šele, ko so 
uporabili, sicer zelo brutalen, pa ven-
dar uspešen način zdravl jenja z d a j a -
njem električnega šoka. Vsak bolnik 
te nove, moderne bolezni, je po takem 
zdravljenju bU. za daljšo dobo ozdrav-

Riba, ki proizvaja 
elektriko 

v Jadranskem morju živi riba, ki se 
brani pred svojimi sovražniki z elek-
tričnimi sunki. Toda njena moč je zelo 
šibka, za človeka popolnoma brezpo-
membna. 

V Tropskih morjih Južne Amerike pa 
podobna riba, ki je naravnost gi-

gant, med živimi proizvajalci električne 
znergije. Lahko doseže 2 metra veli-
kosti, a štiri petine njenega telesa se-
stavljajo celice, ki proizvajajo elektriko. 
Ta riba je sposobna ubiti konja, po-
polnoma uničiti ribiča, ki bi se ji pri-
bližal, saj lahko razvije moč s približno 
od 600 do 1000 voltov. 

Ijen. Tako je spet tehnični napredek 
rešil l judi s t rahu pred še večjim teh-
ničnim napredkom in morebitnimi 
strahotnimi posledicami. 

m mi^-
1. ... za kravo, ki jo imenujejo 

»kraljica masla«? 
2. ... za število govedi na svetu? 
3. Kaj so turške menzule? 
1. Neko dobrodelno društvo v 

državi Chile v Južni Ameriki ima 
veliko mlekarno in najmodernejše 
ustanove z govedjo holandsko-
ameriške pasme. Med njo ii'ma 
8-letno kravo, Tci je dala leta 1952 
17.185 I mleka, t. j. približno 471 
dnevno. Zato so jo začeli imeno-
vati »kraljico masla«. 

2. Po najnovejših podatkih ra-
čunajo, da je na svetu okrog 845 
glav živine ali 14% več kot pred 
vojno. Toda razvoj živinoreje ni 
enakomeren v vseh delih sveta. 
Dočim v vzhodni Evropi in Aziji 
še ni, ali je komaj doseženo pred-
iwjno stanje, znaša v Afriki po-
rast 47%, v ZDA 33% in v Južni 
Ameriki 32%. 

3. Beseda menzula (tudi menzu-
lana) prihaja od dveh turških be-
sed: »menzul« in »han«. To so 
bile konjske postaje za odmor in 
izmenjavo kurirjev, slov, ki so 
prenašali uradno pošto. Take 
menzule je poznala tudi Srbija 
pod turško oblastjo. Tam so 
zgradbe bile državne, a privat-
niki so jih jemali v najem pod 
pogojem, da so imeli v hlevu do-
ločeno število konj s potrebno 
jahalno opremo in priborom za 
prenos državne pošte — pisem in 
denarja. Pri roki so morali imeti 
tudi določeno število konjarjev. 
Pisk prve železniške lokomotive 
t. 1884 je naznanil smrt menzulam. 

DVE POMARANČI 
Skupaj sestri dve sta rasli 
in potem sta v svet odšli, 
pa stojita v enem oknu 
in smehljata se v ljudi. 

Nič med njima ni razlike, 
saj obema lica rde, 
ki prijazno so okrogla 
in se nam enaka zde. 

Vendar z viška kdaj ozre se 
prva sestra na sestro 
in domišlja si, da vredna 
več od sestre je celo. 

Tri sto je številka prvi, 
ki oholo viha nos, 
sto devetdeset pa drugi, 
ki ne bo pač prvi kos. 

»Uravnilovko odklanjam,« 
prva drugi govori, 
»utopija je enakost, 
pa čeprav je ista kri! 

Le poglej ljudi, ki mimo 
naju hodijo vsak dan, 
eden peš, a drugi z avtom, 
tretji leze razcapan! 

Eden žgance je koruzne, 
drugi ljubi pa meso, 
eden konjak vase zliva, 
drugi srka pa vodo.« 

To je rekla pomaranča 
s ceno tri sto kUogram, 
drugo pa je zdaj postalo 
lastne nizke cene sram. 

Svet pa je drugače sodil 
in bahačke maral ni, ^ 
pa še danes v oknu čaka, 
ko se drob ji že gnoji. 

CE SE POET ZALJUBI..). 
Kaj še ne veš? Poet se je zaljubil! 
To bo v skrbeh zanj ves Parnas. 
In Muzi je ves svet obljubil, 
da ga navdihne le za kratek čas. 

»Pesnitev bo,« mi je povedal, 
da take ni še videl svet!« 
Sicer pa kmalu bo spregledal, 
da je premlad za tak polet! 

Veš, ta poet bo dobro pel, 
ko bo najprvo rimi kos, 
ko druge strune bo napel 
in na Parnas ne bo šel — bos. 

GOSTOLJUBNA HISA 
Zakonski par stoji pri oknu in čaka, 

da kuharica prinese kosilo. V tem za-
gleda žena po cesti pr ihajajočo dru-
žino, ki je znana, da se rada kar sama 
povabi na obede. 

On pokliče svoje t r i fante, da vsa-
kemu zobotrebec, rekoč: 

— Ala, pobje. Takoj na dvorišče k 
vhodnim vratom in si pošteno trebite 
zobe! — 

Tone Zagorc: Zaradi grenke pomaranče 

Priredil 
Jurček Krašovec 
Ilustriral 
Tonček Skok 

Srebrnosiva megla se je dvigala nad 
morjem. Z južne strani Pacific Palisa-
desa, majhnega californijskega meste-
ca, je v oranžno zlati barvi pravkar 
pokukalo izza obzorja vroče mehiško 
sonce. Ocean je bil tih in miren, le 
kdaj pa kdaj je bilo slišati, kako je 
riba udarila po vodi s svojo tanko pla-
vutjo. Nikjer ni bilo videti nobenega 
pamika, še majhen otok San Josč se je 
bil skril v megli. 

Patty Mariner je tiho stopala po cesti 
mimo udobno urejenih voeekend hišic, 
ki jih je na californijski obali, v oko-
lici Santa Ane, Santa Monice in Los 
Angelosa vse polno. V naročju je nesla 
svojega malega fantka, ki je ne meneč 
se za materino skrb sladko spal, z gla-
vico naslonjen na levo materino ramo. 

Črnka Patty se je z utrujenimi ko-
raki približevala Santa Monici. Mimo 
nje so po gladki asfaltirani cesti vse 
pogosteje švigale elegantne limuzine v 
vseh mogočih barvah. Hiše so bile vse 
gosteje postavljene in skoraj v vsakem 
vrtu je raslo nekaj pomarančnih ali 
limonovih dreves. Zdelo se je, ko da sta 
cesta in zrak odišavljena z dragocenim 
rožnim oljem, ki blagodejno vpliva na 
človeka in ga naredi bolj sproščenega, 
živahnega. Tudi črnko Patty je kdaj pa 
kdaj spreletel ta občutek, a le za malo 
časa. Takoj jo je prekinila neka ne-
ljuba misel in ji nenehno šepetala na 

razen enega samega trenutka ni bilo 
nikoli, se je rodilo dete, lep fantek bro-
nastega obraza, kuštrav kakor jagnje 
in njegovi mali očesci sta se nedolžno 
smehljali, kadar sta videli mater, kako 
željno ga čaka s svojimi razprostrtimi 
rokami, da bi ga dvignila v naročje in 
ljubeznivo poljubila. 

Joeju je bilo dve leti in pol. Postal 
je vse bolj živ in včasih je ušel tudi 
na sosedov vrt, za kar je bil seveda 
tepen, če ga je ulovila mati. Ko so do-
zorele pomaranče, se je mali Joe, ko 
poleg njega ni bilo matere, splazil v 
sosedov vrt. Pod drevesom je pobral 
sadež, za katerega ni vedel, če je ja-
bolko ali pomaranča, samo ko je začel 
gristi s svojimi malimi zobki, se mu je 
zdel sadež grenak. Spustil ga je iz rok 
na prašno stezo in ga trkljal pred se-
boj kakor žogo. Toda gorje. Nenadoma 
ga zgrabi težka in raskava moška roka, 
ga upogne preko kolena in mu našteje 
nekaj krepkih po zadnjici. 

Ko je Patty slišala jokati rnalega 
Joeja, je brž prihitela, da bi videla, kaj 
se je zgodilo njenemu sinčku, da joče. 
Ko je zagledala soseda, kako neusmilje-
no mlati malega. Joeja in na tleh pred 
njim debelo pomarančo, ki je bila ko-
maj načeta, je Patty takoj vedela, za-
kaj sosed pretepa otroka. 

»Gospod Nuck«, je boječe, z opra-
vičljivim glasom dejala Patty, »ne za-

uho: Patty, kam? Ne dovoli Joeju, da 
bi po tujih vrtovih pobiral pomaranče. 
Ce jih ne plačaš, jih ne smeš jesti ne 
ti, ne mali Joe. 

Patty Marner je več let služila pri 
Francku Santinu, ki je najel velik sa-
dovnjak od ame,riškega kralja tiska, 
Williama Randolpha Hearsta. Med ja-
bolkami so ji enolično tekla leta. Je-
seni, ko so jabolka dozorevala, je go-
spod Santin najel mnogo sezonskih de-
lavcev, da so mu jabolka obrali, jih 
okusno zapakirali v gajbice po pet in 
deset kilogramov, nakar so jih odva-
žali k bogatemu trgovcu s sadjem v 
Santa Monico. Pred nekaj leti je nekdo 
od teh vročekrvnih delavcev, ki so pri-
hajali iz Mehike, prisilil Patty, da mu 
je obljubila počakati ga po večerji v 
gospodarjevem seniku. Toda iz te ne-
premišljene in kratke ljubezni, ki je 

merite otroku, saj ni vedel, čigave s« 
pomaranče. Ušel mi je izpred oči, a 
nisem vedela, da je na vašem vrtu. 
Gospod, pustite ga, saj vam bom pla-
čala pomarančo.« 

»Molči!« se je zadri sosed. »Ce bi ga 
ne našel pri kraji danes, bi ga pa kdaj 
pozneje. Vsi ste enaki: otroci, hlapci in 
dekle. Lepo si ga začela učiti, toda po 
mojem vrtu ti in ta tvoj paglavec ne 
bosta več iskala pomaranč. Zgubi se md 
izpred oči, da te nikoli več ne vidim!« 

Patty je postalo hudo in začela je jo-
kati. Malega Joeja je dvignila v na-
ročje in odšla z njim nazaj na delo. 

Ves dan ni imela miru pred neke 
vsiljivo, strašno mislijo, da jo bo go-
spodar, kaznoval zaradi tega otrokovega 
dejanja. In ko se je začelo mračiti, je 
gospodar res prišel v Pattyno sobo in 
začel: (Dalje prihodnjič) 
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Septembra 1331 je Friderik že četrtič v tem 
letu oblegal Celje. Prvič je napadel s občutno 
preslabo četo, dvakrat pa m u je v hrbet uda-
ril grof Herman Ortenburški, zaveznik Aufen-
štajnskega. 

Četrti napad je Friderik temeljito pripravil. 
Že pred bojem se je povezal z mestnimi židi, 
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Naslednji dan, preden je Friderik peljal 
svoje čete na grad, so mu sli pripeljali uje-
tega glasnika z Dolenjske, ki bi moral spo-
ročiti Aufenštajnskemu, da mu Ortenburški 
prihaja na pomoč. Friderik je zato preložil 
napad in skoval ukano. 

Proti večeru so Ortenburški plačanci v slabi 
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Zjutraj so pod grajskimi zidovi zadoneli 
rogovi in završala je krvava bitka. Friderik 
je izgubljal ljudi, ni pa nikamor prodrl. V 
tem pa je sredi meteža prispel poslanec voj-
vode Henrika, ki je kot posrednik hotel pre-
prečiti vojno. Aufenštajnski se ni več čutil 
dovolj trdnega, pa tudi o prihajajočem Orten-
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Frideriku deljena posest nad Celjem ni 
bila povšeči. Podjetno je poiskal vse upnike 
solastnika Aufenštajskega. Tajno je kupil 
vse njegove dolgove in nanj tako krepko pri-
tisnil, da mu je po dveh letih solastništva 
bil pripravljen odstopiti še drugo polovico 
Celjske grofije za 200 srebrnih mark in po-

jih je Aufenštajnski močno odiral z davki 
vojsko. Židje so ponoči skrivaj odprli vrata 

t e s tnega obzidja . . . Zjutraj po uspešnem 
*oju z mestno posadko je bil Friderik gospo-
lar Celja. Med meščani je bilo vel iko takih, 

so Aufenštajnskemu dolgovali znatne vsote 
tem je Friderik obljubil oprostitev, če mu 

^omagajo. 

Priderikova vojska se je pomnožila in se 
Pripravljala za temeljit i udar na grad. 

uri posekali Friderikovo skupino pred mest-
nim obzidjem. Bili so prepričani v zmago. 
Nenadoma jih je osvetljene pri ognjih pre-
senetil Friderik, ki je pretežni del svojih 
vojakov skril v goščavi Miklavškega hriba. 

Toda tudi Ortenburški ni poslal vseh čet 
naenkrat v Celje. Sam je bil z glavnino šele 
na pohodu. 

Friderik je še ta večer obkolil grad, da bi 
zarana lahko odločilno udaril. 

burškem ni ničesar vedel, zato je ponudil 
Frideriku polovico celjske gospoščine za 250 
srebrnih mark. 

Friderik je že hotel zahtevati vse ali na-
daljevati boj, a čim je zvedel ze čete Orten-
burškega, je hitro sklenil pogodbo. 

Ko so Ortenburški rogovi zadoneli v strmi-
nah, je bil Friderik že lastnik polovice Celjske 
grofije in se prevejano smejal. Njegova nagla 
odločitev je bila koristna. 

lovico Friderikovih posestev v bližini Gu-
štanja. 

Prišlo je končno leto 1333, ko je Friderik 
postal edini gospodar Celja in celjskega gradu. 
Preselil se je na Celjski grad, Žovnek pa pre-
pustil svojemu prijatelju in zavezniku. 

Tako je po zaslugi prednikov in lastni 
odločnosti postal Friderik glavar Celja. Dolgo-
letni sen dolge vrste generacij od Brež na 

Koroškem, preko Zovneka, je bil ostvarjen^ 



Poraz celfskih smučarjev v Zagrebu 
\ u tihem so v pisarni Smučarskega društva 

Ce l je prod XX. jubi le jnim srečanjem z repre-
zeiitanco Zagreba smučarski funkcionarj i s tek-
movalci računali na tesen izid in morebitni po-
raz na Sljenienu. In res — zgodilo se j e to, kar 
so nekateri pričakoval i . Po dolgih letih so Ce-
ljani morali prepustit i zmago bo l j izenačenim 
ekipam Zagreba. Od k(Ml zadnji uspehi zagreb-
ških smučarjev? >Cez 2 ali ^ leta bodo zagreb-
ški smučarji med najboljš imi v Jugoslavij i , če 
se v Slovenij i ne bomo zdramili in pričeli z 
gradnjo žičuiclc , tako so mi pripovedoval i smu-
čarji in funkcionarj i . MLO Zagreb je namreč 
vlo?il iiar čez 50 mi l i jonov dinarjev za moderno 
žičnico sedežnico na Sljenienu, ki je dolga nad 
800 metrov. Koliko to pomeni za kval i tetni dvig 
a lpskega smučanja vedo le tisti, ki v sa j dan 
ali dva prež iv i jo ob tej napravi. Vsako soboto 
in nede l jo se ob tej žičnici zbere nad 600 
zagirbški l i smučarjev , ki presmučajo v enem 
dnevu toliko ki lometrov snuika kot ostali slo-
venski smučarji brez žičnic v mesecu dni ali 
c f l o več!!! iZagrebških smučarjev r e bomo več 
dohiteli«, pravijo Cel jani , i čeprav imamo še 
vedno bol j še tekmovalce — le nekol iko — ni-
mamo pa za seboj š irokega zaledja. In prav tu 
nas Zagrebčani prehi tevajo . Ce bi se v Ce l ju 
zdramili merodajni l judje in uredil i ž ičnico na 
edinstvenih smuških terenih pri Cel jski koči, 
potem bi tudi mi lahko računali na bo l j š e 
čase!« Morda bodo v Ce l ju le resne je misl i l i 
na gradnjo žičnice na edinstveno iz letno točko 
Tovst, k jer bi bila lahko žičnica povsem ren-
tabilna, saj ima Ce l j e danes že preko 26.000 
prebivalcev in široko zaledje . V prometu bi 
lahko bila pozimi in poleti . Brez dvoma bi s 
to napravo izredno dvignil i turizem v našem 
mestu. 

Poglejmo si nekol iko rezultate s S l jemena. 
Najpre j so tekmoval i »veterani«, tekmovalc i , 
ki so se srečali pred 20 leti na prvem med-
mestnem tekmovanju leta 1935 na Oštrcu p n 
Samoboru. Na 600 m dolgi progi z 52 vratci in 
140 m v i š inske razlike je zmagal ing. Frank (Z) 
z 1 : 01,1, za njim pa so se zvrstili Zingerlin (Z) 
1 • 03,0, Gradišnik (C) 1 : 06,0, Zadravec (C) 
1 : 08,9, Meštrov (C) 1 : 09.1 itd. Kljub temu pa 
so v ekipnem plasmanu Zagrebčani bil i bo l j š i , 
ker so ostali ce l j sk i reprezentanti imeli s labše 
čase. Zagreb j e zmagal pred Ce l jem s 7 : 21,9 
— 7 : 52,5. 

ZMAGA LAŠCANOV NA ŠMOHORJU 
TVD Partizan Laško je v nede l jo organiziral 

meddruštvene tekme v s la lomu na Smohorju. 
Na startu j e bi lo 29 tekmovalcev iz 5 društev, 
od katerih je bil zanimiv dvoboj smučarjev 
SentjuTja in Laškega. Proga je bila dolga 520 
metrov, postavl jenih 21 vratc, v i š inska razlika 
pa je znašala 120 m. Snežne razmere so bile 
ugodne, organizaci ja t ekmovanja pa brezhibna. 

Rezultati: Člani: 1. Do leža l (S) 1,13,7, 2. Sipek 
(L) 1,20,0; 3. Mikeln (P) 1,20,7; 4. Firm (L) 
1,23.5; 5. Iršič (L) 1,25,2; 6. Rems (L) 1,43,3. 

Mladinci: 1. Verk ( C ) 1,21,0; 2. K o š a r (L) 1,22,9; 
3. Arzenšek (S) 1,23,2; 4. Pehani M. (C) 1,29,6; 
5. Sinigoj (L) 1,30,7; 6. Vavpotič (L) 1,30,9; 7. 
Pehani N. (C) 1,36,6; 8. Mlakar (L) 1,37,3. 

V ekipnem tekmovanju je zmaga pripadla 
smučarjem Laškega s časom 7,02,3, Sentjurčani 
pa so se morali zadovolj i t i z 2. mestom s ča-
som 7,41,8. 

PRVE LETOŠNJE SMUČARSKE TEKME PRI 
CELJSKI KOCI 

V nede l jo bodo smučišča pri Ce l j sk i koči pri-
zorišče prvih letošnjih smučarskih tekmovanj . 
Ob 9. uri pr irejajo grafičarj i Ce l ja v počastitev 
pokojnega, nj ihovega člana, tov. Kokošineka 
spominsko prireditev - - t ekmovanje graf ičarjev 
S loveni je v ve les la lomu. Po tej prireditvi bodo 
medruštvena tekmovanja v ve les la lomu in tekih 
za č lane, č lanice , mladinke in mladince, ki j ih 
prireja Smučarsko društvo Ce l je . Tekmovanje 
v ve les la lomu bo ob 11. uri, v tekih pa ob 13. 
uri. Pravico nastopa imajo vsi registrirani smu-
čarji pri Smučarski zvezi , pripadniki Partizana 
in s indikalnih organizacij . V tekih t ekmuje jo 
člani na progi 10 km, vsi ostal i pa na 5 km. 
Veles la lom bo na standardni progi s Tovsta. 
Rok pri jave je do 9. ure v nedel jo . 

POLDA ZMAGOVALEC V LJUBNEM 
V Ljubnem so imeli v nede l jo lep smučarski 

praznik. Pod 60 m skakalnico se je zbralo nad 
2000 navdušenih g ledalcev, ki so občudovali 
najbol j še jugos lovansko mojstre smučarskih 
skokov. Kljub s labenmu vremenu jih skakalc i 
niso razočarali . Popularni Polda je še enkrat 
dokazal , da je še nepremaglj iv na skakalnicah, 
saj um nihče ni mogel ogroziti zmago. \ er je tuo 
hi le Zidar s svojim lepim slogom resneje po-
segel v borbo za prvo mesto, če ne bi p n prvem 
skoku >i)ogrnil«. Organizaci ja tekmovanja je 
bila odlična in bo vsem udeležencem te prire-
ditve. zlasti pa skakalcem ostala v pr i je tnem 
spominu. ^ i i t 

Podrobni rezultati: Clani — 1. Pokla Janez 
215.4 (34, 55), 2. Rogel j 209,1 (53, 52), 3. Saksida 
200.5 (51, 51), 4. Podlogar 196 (50, 50), 5. Ga-
šparšič 191,9 (50, 49), 6. Matulj 184,9 (50, 49), 
7. Zidar 184,5 (54 padec, 55,5) itd. 

Mladinci - 1. Koželj (Bled) 179,0 42, 39 , 
2 Kotnik {Šmartno ob Paki) 162,3 (36, >̂7), 
3. Naraločnik (Ljubno) 160,2 (38, 36) itd. 

Nastopi lo j e 25 članov in 5 mladincev. Polda 
je za svojo zmago prejel bogato nagrado — 
6 ovčTh kož za usnjen plašč, lubenski lovci pa 
so mu za spomin podarili lovski klobuk. Šport-
nemu društvu Gozdar in pokrovite l ju — Za-
družni zvezi v Šmartnem ob Paki lahko če-
stitamo k vzorni prireditvi , ki je znova vzbudi la 
pri pogumnih smučarj ih-skakalc ih v Zgornji Sa-
v i n j s k i dolini več zanimanja za skakalni šport. 
Treba je le dobiti smučarskega trenerja za 
skoke , ki bi to mladino vzel v roke m ji dal 
potrebnega pouka. Smučarskih skakalnic v Sa-
vanjski dolini j e precej , treba je »narediti« se 
skakalcev . . . , . . T I 

Ko je zastopnik Lovske družine iz Ljubnega 
rodari l Poldu že omenjeni k lobuk, se je g injen 
do solz zahvali l za nepričakovano presenečenje , 
ki so mu ga pripravil i lovski tovariši iz Ljub-
nega ter je obljubi l , da bo ods le j Se večkrat 
obiskal pre lepo Zg. Savinjsko dolino. Gledalci 
so z vel ikim navdušenjem pozdravil i to gesto 
lovcev in P o l ^ . 

TUDI V BR.\SLOVCAII SMUČARSKE TEKME 
Zadnji koledarski zimski dan so tudi v Bra-

slovčali izkoristi l i za svojo zimsko športno pri-
reditev. Kljub izredno slabemu vremenu jc 
članom društva Partizan Braslovče uspe lo lepo 
prii)raviti 20-metrsko in manjšo pionirsko ska-
kalnico, da je bi lo možno izvesti meddruštvene 
skakalne tekme. 

Skupno je tekmovalo 50 tekmovalcev , seveda 
je bi lo ve l iko števi lo pionirjev, in s iccr kar 
30 najmlajš ih je pomerilo svoje moči. 

Zastopana so b i la društva iz Gomilskcga, 1 ol-
zele , Tabora in domačini. 

Med člani j e s igurno zmagal Cizej iz C,omil-
skega s skokom 17 in 17,5 m v z.elo lepem 
stilu. Takoj za njim sta se uvrst i la Zilnik. Go-
milsko in Rudi, Braslovče. Pri mladincih je 
zopet v lepem slogu in z dalj ino 14 m prednja-
čil l lanž ič Ivo, Braslovče, od pionirjev je bil 
najboljš i Škrabar, Braslovče. J-

Namizni tenis 

PO NEKAJ LETIH: MEDNARODNI DVOBOJ 
V CELJU 

NamiznoteniSka sekc i ja ce l j ske Svobode bo 
imela v nedel jo , 27. marca v gostih nemško 
moštvo ESG Karlsruhe iz Zahodne Nemči je . 
Goi-tje so med vodečimi klubi v L badenski 
nomiznoteniški ligi. 

Dvoboj bo v nede l jo , 27. t. m. z začetkom 
ob 18. uri v mali dvorani Doma OF (vhod na-
sproti kolodvVr^i). Poleg moškega dvoboja bo-
sta odigrani še dve partiji ženskih igralk. 

Naniiznoteniška sekci ja Svobode bo imela v 
sredo, 30. t. m. ob 20. uri obvezen sestanek za 
č lane, članice in mladince. Sestanek bo v telo-
vadnici TVD Partizan Gaberje . — Udeležba 
obvezna za vse! 

V tekmovanju najbol jš ih smučarjev , k jer je 
vsako mesto zastopalo 10 tekmovalcev , j e bil 
tale vrstni red: 1. Cetiua J. (C) 1 : 24,0, 2. Mo-
drič (Z) 1 : 27,5, 3. Uršič (C) 1 : 28,2, 4. Bžik (Z) 
1 : 28,3, 5. Kopitar (C) 1 : 31,0, 6. Nunčič (C) 
1 : 31,6 itd. Kljub temu, da so kar 4 Cel jani 
med prvo šestorico je ekipna zmaga pripadla 
Zagrebu z ve l iko prednostjo preko 3 minut. Za-
grebčani imajo skupni čas 14 : 30,3, Celjani pa 
17 : 15,3!!! Tako občuten poraz gre na račun 
neizenačenost i ek ipe — saj so ostali ce l j sk i 
reprezentanti bili slabši od dos le j neznanih Za-
grebčanov, ki niso v smučanju ničesar pomenili . 
Njihova kval i teta je odraz moderne žičnice in 
na km presmučane standardne proge na Slje-
menu. - - Tekmovanju sta prisostvovala tudi 
predsednik LOMO tov. Gradišnik Fedor in pod-
predsednik MLO Zagreb tov. Krsnik, ki sta v 
pozdravnih nagovorih naglasi la pomembnost teh 
srečanj med mest i , k i zb l ižujejo športnike 
dveh bratskih republik. 

Nogomet 

OTVORITEV NOGOMETNE SEZONE 
Nastopila j e pomlad — po koledarju — po 

vremenu je še zima. .Sneg še pokriva v nižinah 
polja in travnike. Smučarji se bodo morali 
sicer presel it i v v iš je lege , v dolini pa bodo 
pričeli s svojimi nastopi nogometaši . Po nogo-
metni el it i , igralci 1. zvezne l ige, k jer se že 
dve nedelj i borijo za točke, gredo v nede l jo 
v sijomladanski del tekmovanja tudi vse enaj-
storice hrvaško-s lovenske lige. Kladivar, ki v 
jesenskem delu tekmovanja ni dosegel vidnih 
usjjehov, stopa v drugi del tekmovanja bo l je 
pripravljen. Sicer k l jub šuš l janju o »novih« 
pridobitvah lahko računamo, da bo tudi v 
le tošnjem letu nastopala ista enajstor ica kot 
v preteklem z malimi spremembami. Trenutno 
razpolaga vodstvo društva s preko 20 igralci , 
ki pr ihajajo v poštev za to naporno tekmova-
nje. Kvaliteta posameznih igralcev je prece j 
različna. Brez dvoma so na bol jšem tisti igralci , 
ki so se vestno pripravljal i vse zadnje mesecp. 
Ker doma ni bi lo možnosti vadbe na prostem 
je moštvo Kladivarja bi lo na 10-dnevneni tre-
ningu v Splitu, k j e r so odigrali tudi 3 tekme. 
Po tej zadnji pripravi čakajo enajstorico na-
stopi za točke . . . Ali bo več uspeha za 
ce l j ske nogometaše v spomladanskem delu tega 
prvenstva? Na to vprašanje , ki zanima vse 
l jub i te l j e nogometne igre, j e težko odgovorit i ! 
Prvi nastopi Kladivarja na to vprašanje ne 
bodo dali dokončnega odgovora. Moštvo Kla-
divarja se bo v teku tekmovanja precej spre-
minjalo, kar seveda ni pozitivna stran, ker smo 
že v preteklem letu opazil i prav zaradi čes tega 
menjavanja igralcev nehomogenost moštva in 
tu in tam celo težke začetniške napake. Kla-
div ur ju so močno potrebne točke in je zaradi 
tega izredno važno vsako srečanje . Res je sicer, 
da prav pri nogometu često odloča tudi sreča 
— saj še vedno drži, da je žoga okrogla, pa 
bodimo le malo treznejš i , ker se j e sreča Kla-
di varju dos le j redko nasmejala . Nasloniti se 
moramo le na znanje , še posebe j pa na po-
žrtvovalnost in borbenost vseh igralcev. Tega 
se mo.rajo ob vstopu v drugi del t ekmovanja 
zavedati vsi izbrani nogometaši , ki bodo zasto-
|)ali Kladivarja na prvenstvenih srečanjih. 

V nede l jo bomo ob 15. uri pohitel i na Glazijo, 
k jer ima Kladivar v gostih v jjrvenstveni tek-
mi Tekst i lca iz Varaždiua. V prvem srečanju 
je Kladivar pusti l obe točki v Varaždinu. Ali 
mu bo v Ce l ju uspel revanž? Vsaka prognoza 
bi bila odve?. Zmagovalec bo veriottin innštvn_ 

ki se je za tekmovanje bol je pripravilo. Vsi 
si žel imo, da bi nas Kladivar vsaj doma pri-
jetno presenečal . Zmaga je možna, le volje in 
borbenosti morajo imeti igralci po lno mero, ko 
bodo prišli na igrišče pa vse tja do zadnje mi-
nute. In uspeh ne bo izostal. Tega se naj vsi 
igralci zavedajo ob vstopu v spomladanski 
del tekmovanja, sa j j e ikI prvih nastopov od-
visna nadal jnja usoda l iginega moštva. 

CELJSKI LIGAŠl SO TRENIRALI V SPLITU 
Ker vremenske razmere v Cel ju niso dovo-

l j eva le treniranja ce l j sk ih nogometašev- l igašev , 
zlasti jih je oviral sneg, so odšli v Split in tam 
pridno vadili za predstoječo nogometno sezono. 
V Splitu so jih spreje l i člani NK Split, ki so 
Celjanom dali na razpolago vse, od igrašča do 
garderob in kopalnic. V Splitu so odigrali 3 
tekme. Prvo s klubom Orkan, katerega so pre-
magali s 3 : 0 . Ta klub jo bil zelo gostol juben. 
Pokazali so jim tovarno karbida in še druge 
tovarne. Drugo tekmo -so odigrali z Dalmatin-
ceni z rezultatom 1 : 1. Tretjo tekmo pa z 
Hajdukom, ki so jo izgubil i z rezultatom 6 j 1, 
kar je za dvoboj med tako različnimi moštvi 
zelo častna izguba. 

V Cel je so se nogometaši vrnili ve l iko l>olj 
enotni in tudi precej pripravljeni za bpdoča 
tekmovanja. 

Košarka 

ZMAGA IN PORAZ V MARIBORU 
Ženske ZŠD Celju so v nede l jo gostovale v 

Mariboru. Mladinke so premagale Branik s 
36 : 30 (10 ; 13), č lanice pa so izgubile s 65 : 102 
(28 : 41). 

Kronika nesreč 
Pr i smučan ju si je zlomil nogo Mast -

nak J u r i j iz Razgorja p r i S k o f j i vasi. 
Tišler Jože iz Celja je padel p r i delu 

in si poškodoval levo nogo. 
Ropa Alojza iz T e h a r j a je ugriznil 

pes in ga tež je poškodoval. 
Dermota F ranc je padel v jami r u d -

nika Laško. P r i padcu je u t rpe l p r e -
t res možganov. 

P r i padcu si je zlomil desno nogo 
K a j bič Venčeslav iz Limovce p r i Vran -
skem. 

P r i žagan ju drv si j e odrezala dva 
p r s t a n a levi roki Lotr ič Ivanka iz Sv. 
Pe t r a na Medvedovem selu. 

P r i smučan ju si j e zlomE desno nogo 
Gabršek Mar i j an La Megojnic v Grižah. 

V Tovarn i keramičnih izdelkov v Li-
bo jah je padel delavec M i m i k Ivan iz 
Ruš pr i Pe t rovčah štiri me t r e globoko. 
Poškodoval si je hrbtenico in u t rpe l 
tud i n o t r a n j e poškodbe. 

Vse ponesrečence so reševalci p r e -
pel ja l i v bolnišnico. 

ZAHVALA 
Vsem, ki ste se udeleži l i pogreba pokojne 

PAVLE PAVLINIC 
in ji daroval i cvet je , se i skreno zahval jujemo. 
Posebna hvala PVP za udeležbo pri pogrebu in 
tov. dr. Podpečanu za njegov ce lo letni trud ob 
njeni bolezni . 

Žalujoči ostali . 

Nfovice iz Mozira 

SPREJEMAMO RAZNE DELE V BAKRENJE, 

NIKLANJE IN KROMANJE 

INDUSTRIJSKA KOVINARSKA ŠOLA 

TOVARNE EMAJLIRANE POSODE 

v zadn j i lekcij i smo se naučili, da 
ima jo vsi samostalniki končnico -o, 
pr idevniki pa končnico -a in da je na -
glas vedno na p redzadn jem zlogu. P a -
zite tudi na točno izgovorjavo besed. 
Tore j se vse črke bere jo tako kot so 
napisane. Posebno pazite na črki s in z, 
n. pr. sensacio in ne senzacio, zinko 
in ne cinko. 

Sestavimo n e k a j s tavkov iz že zna-
nih besed: 

Esperanto estas l ingvo — Esperanto 
je jezik. 

Slovena lingvo estas nacia lingvo — 
Slovenski jezik je na rodn i jezik. 

F ranca lingvo ne estas facila lingvo 
— Francoski jezik ni lahek jezik. 

Vse nas l edn je s tavke boste preva ja l i 
sami na podlagi novih besed in slov-
nice. 

Nove besede: 
bildo — podoba, slika 
benko — klop 
tablo — miza 
sego — stol 
čambro — soba 
bela — lep, lepa, lepo 
granda — velik, -a , -o 
s taras — stoji 
pendas — visi 
kia — kakšen 
k a j — in. 
La čambro estas granda. Bela bildo 

pendas. Tablo k a j sego staraš . 
Vprašalni s tavki : Cu la benko ankaii 

(tudi) s taras? Ali . . . Jes, ankau la ben-
ko staras . Da, . . . Cu la čam>bro estas 
g randa? Jes, la čambro estas granda. 
Kia estas la se io? La sego estas bela. 
Kia estas la čambro? La čambro estas 
granda. Cu a n k a u la sego k a j la tablo 
s taras? Jes, ankau la se^o k a j la tablo 
s taras . 

Društveno delovanje. S la ro občin-
sko hišo, ki sloji poleg Telovadnega 
doma, misli letos odbor »Partizan« t e -
meljito preurediti in obnoviti. V njej bo 
ga rde roba , v prvem nadstropju pa s t a -
novanje za upravnika te lovadnega d o -
ma. Priznati moramo, da je »Partizan« 
izmed vseh društev najbolj delaven, 
zato za t rdno upamo, da se bo odboru 
s pomočjo članstva gornja zamisel po -
srečila. 

- o -
Tudi Ljudska univerza letos dobro 

dela. P r edavan j a se vrše pogosto. P r e -
tekli teden je p redava la o vzgoji v d ru -

UČITEL) JOŽE KRAN)C - SS-LETNIK 
V Smartnem o b Paki je praznoval 

te dni svojo 85-letnico rojstva nestor 
učiteljstva na Šta jerskem tovariš lo^^ 
Kranjc, bivši učitelj v Smartnem ob P^, 
ki. Rojen je v Smartnem v poslopja 
sedan je šole, ka tero je tudi obiskoval 
je šel nato na učiteljišče v Maribor' 
Po maturi pa je bil nastavljen zop^j 
v Šmartnem in tu je tudi po dovršeni 
službeni dobi 1926. leta stopil v za-
služeni pokoj. 

V dobi svojega učiteijevanja je sto. 
ril ljudem mnogo dobrega in zato ni 
čudno, če ga njegovi učenci, ki so tudi 

žini tovarišica Metelko Antonija, rav-
nateljica nižje gimnazije v Šoštanju. Da 
je bilo p redavan je na višini lahko skle-
pamo iz tega, da so navzoči p r e d a -
vatelj ico naprosili, da bi svoje p r e d a -
vanje kmalu nadal jevala. Razveselj ivo 
je tudi to, da je od p redavan ja do p re -
davanja obisk vedno večji. Kvalitetna 
p redavanja privabijo ljudi k številne-
mu obisku. Ta teden bo predava la o 
pesniku Gregorčiču tovariš ica Remše 
jelka, učiteljica na naši gimnaziji. 

že v letih, še danes radi obiskujejo 
in iščejo pri njem pametnih nasvetov. 
Vsem rad ustreže. Ti se ga v svojih 
pogovorih pogos to radi spominjajo kot 
dob rega učitelja. Za njegovo Melo v 
prid ljudstvu je bil izvoljen tudi za 
ča s tnega občana občine Šmartno ob 
Paki. 

Slavljencu, ki je še danes mladeni-
ško čil, želimo š e mnogo srečnih in 
zdravih let, ki jih naj uživa v krogu 
svoje družine. 

O B J A V E I N O G L A S I 
REGISTRACIJA MOTORNIH VOZIL V L. 1955 

Tajništvo za notranje zadeve Ce l j e obvešča 
vse lastnike motornih vozil , da bo redna letna 
registracija motornih vozi l za območje Cel je -
niesta in Štor od 25. HI. do IV. 1955 pri 
garažah avtobusnega prometa v Cel ju . Večja 
podjet ja bodo o razporedu obveščena, ostali pa 
naj upoštevajo rok od 25. 5. do ?. 4 in otl 20. 
do 25. 4. 1955. Opozarjamo lastnike motornih 
vozil na j se strogo drž i jo določenega roka in ne 
odlašajo do zadnjega dne. 

Za območje okraja C e l j e bo registracija kot 
običajno: 

Za Laško in okolico pred postajo LM 8. in 9. 
4. 1955 od 8. do 18. ure; 

za Savinjsko dolino v Žalcu pred pos lopjem 
»Hniezad«, dne 11., 12. in H. 4. 1955 od 8. do 
18. ure; 

za Vransko in okolico na Vranskem pred po-
postajo LM, dne 14. 4. 1955 od 8. do IS. ure; 

za Vojnik in Konjice ter okol ico v Vojniku 
pred pos lopjem Obč. LO dne 15. in 16. 4. 1955 
od 8. do 18. ure; 

za Šmarje in okolico v Šmarju pred poslopjem 
Občinskega l judskega odbora, dne 18. in 19. 4. 
1955 od 8. do 18. ure; 

od 20. do vkl jučno 25. 4. 1955 pa bomo regi-
stracijo nadaljeval i v Ce l ju na že omenjenem 
mestu. 

Za podrobnejša navodila se obračajte na Obč. 
LO. Za vsa motorna vozi la, ki niso v brez-
hibnem stanju, naj lastniki takoj po registra-
ciji oddajo ev idenčne tablice na Tajništvo za 
notranje zadeve Cel je , k j e r bodo deponirane 
dokler ne bo vozi lo zopet sposobno za vožnjo. 
Po končani registracij i ne sme biti na javnih 
cestah nobeno motorno vozi lo neregistrirano. 
Taksa ostane neizpremenjena. 

Iz pisarne Tajništva za notranje zadeve 
Ce l j e 

PASJI KONTUMAC 
V̂  zadnjem času so psi uničil i mnogo divja-

čine, tako na območju okraja Cel je , kakor tudi 
na območju mestne občine Ce l j e . Zaradi tega ' 
uvajamo do prekl ica pasji kontumac na ob- ' 
močju Ljudskega odbora mestne občine Celje . 
Psi ntorajo biti pripeti , v kol ikor pa spremljajo 
lastnike, j ih morajo le-ti voditi na vrvici , psi 
pa morajo imeti nagobčnike . 

Kohjač bo najs trožje postopal, k r š i h i pa bodo 
pri javl jeni za kaznovanje . 

Tajniš tvo za gospodarstvo in 
komun, zadeve LOMO Celje 

ŽIVINSKI POTNI LISTI 
Živinske potne l iste bomo izdajal i odslej saino' 

na podlagi ž ivinooglednlh l istov, ki j ih ii4i\ 
Kmetijska zadruga v Cel ju za vse rejce živali 
na območju LOMO Cel je . 

Tajništvo za gospodarstvo in 
komun, zadeve LOMO Celje 

PUTNIK CELJE sprejema pr i jave za graški 
ve leseje in do vkl jučno 51. marca 1955. Infor-
macije v poslovalnici . 

OSKRBNICO 
samostojno kuharico srednj ih let, pošteno, ener-
gično, kauci je zmožno moč, za Planinski doni 
na .Smohorju išče Planinsko društvo v Laškem. 
Nastop službe takoj! 

PilOD.VM njivo — stavbno parcelo ca. 20 ijrov, 
l)ri Joštoveni mlinu. 

PKODAM elektromotor 8 kw, nov. Naslov v 
upravi lista. 

PKODAM vel iko svet i lko na stojalu, črno mizo, 
Icstenec iii lepo hrastovo omaro, . \as lov v 
upravi lista. 

IZVKŽBA.NA STROJEPISKA dobi takoj privatno 
službo v ( e l ju . Pismene ponudbe na upravo 
lista pod Zaneslj iva in zdravac. 

KOV.\CI. POZOR! 
Kurivo Ce l j e ima na zalogi prvovrsten me-
talurški kovaški koks. 

V OPHLMLJENO SOBO sprejmem dva moška. 
Naslov v upravi lista. 

ZAMENJAM lepo sončno sobo in kuhinjo v 
Slov. K.onjicah za enako v Ce l ju ali bližini. 
Naslov v upravi lista. 

I'H l IvLK I JEN) neresnične besede, izrečene pro-
ti tov. Rozi Kos, o tov. Ani Roje. — Oberžan 
Marija. Cel je . 

Cater Alberta, ali kdor koli ki ga pozna, pro-
sim. naj javi svoj odnosno njegov naslov na 
upravo lista proti vrnitvi stroškov. 

NEDELJSKA ZDRAVNIŠKA DEŽURNA SLUŽBA 

Diie 27. III. 1955, dr. Eišer Jože, Ce l je , Gre-
gorčičeva ulica 7. — Nede l j ska dežurna služba 
traja od sobote od 18. ure da l je do ponede l jka 
do 8. ure zjutraj. 

M E S T N O G L E D A L I Š Č E C E L J E 

Petek. 25. III. 1955 ob 15 — Friedrich Forsterr 
SIVEC —I. šolski abonma 

Sobota. 26. HI. 1955 ob 20 - Friedrich Forster 
SIVEC-'— abonma red sobota (del.) in izven 

Nede l ja . 27. HI. 1955 ob 15,50 — Friedrich Forster: 
SIVEC — abonma red nedel ja in izven 

Torek. 29. III. 1955 ob 20 — Friedrich Forster: 
SIVEC — abonma red torek in izven 

Sreda. 50. HI. 1955 ob 15,50 — Shakespeare: 
HAMLET — za šole izven Cel ja 

Četrtek, 51. III. 1955 ob 15 — Friedrich Forster: 
SIVEC — zaključna predstava za I. g imnazi jo 

Petek. 1. IV. 1955 ob 15 — Friedrich Forster: 
SIVEC — H. šolski abonma 
ob 20 — Marijan Dolinar: 
VEČER UMETNIŠKE BESEDE - izven. 
Opozarjamo abonente, H. šo l skega abonmaja, 

da imajo predstavo v petek, 1. aprila in nc 
8. aprila, kakor je bilo prvotno objav l jeno . 

MIN O 

KIO UNION, CELJE 

Od 28. do 51. III. 1955 
»PRVA DAMA AMERIKE«, amer. f i lm 

Od 1. IV. do 5. 4IV. 1955 
»ALARM NA JUGU«, amer. barvni filn» 

Matineja 27. HI. 1955 
»DEČEK MITA«, jugosl . f i lm, ob 10. uri 

KINO DOM, CELJE 

Od 24. do 29. III. 1955 
»BANDITI KORZIKE«, amer, f i lm . 

Od 50. III. do 5. IV. 1955 
»AFERA MAURICIUS«, francoski f i lm 

2. lekcija 
Opazili s te novo besedo, ki s toj i na -

vadno pred samostalnikom. N. pr . la 
čambro, la sego. 

»La« je .določni člen, ki pove, da je 
s tvar znana. Člen la os tane neizpre-
m e n j e n v vseh sklonih, številih in spo-
lih. V slovenščini ga nimamo. Nedoloč-
nega člena esperanto nima. 

Kako je pa z množino? 
La čambro j estas granda j. La bildo j 

estas belaj . F ranca k a j angla lingvo j ne 
estas facila j. 

Pravi lo: Množino tvorimo s končnico 
-j. Dvojine esperanto nima. 

Na pr imer : 
be la j čambro j — lepe sobe 
nacia j l ingvo j — narodni jeziki 
g r a n d a j tabloj. — velike mize. 
Slovena, angla k a j f r anca l ingvoj 

estas nacia j l ingvoj. Esperanto estas 
in ternacia lingvo. 

Videli smo tudi besede, ki imajo 
končnico -as. To so glagoli v sedan jem 
času. N. pr.: estas — je, s taras — stoji, 
pendas — visi. 

Pravi lo: Vsi glagoli v sedanjiku ima-
jo končnico -as. 

Končnica -as je enaka v vseh osebah 
ednine in množine. 

Se n e k a j glagolov: 
mangas — je (jesti) 
t r inkas — pi je 
legaš — čita 
t rančas — reže 
kudras — šiva. 
Nauči te se nove besede, ker jih bomo 

v pr ihodnj i lekcij i rabdli za ses tav l j an je 
stavkov! 

Gis la revido! — Nasvidenje! 
Vsa pojasnila v zvezi s teča jem do-

bite v Esperantskem klubu, Celje, S lan-
drov trg 5T vsak ponedeljek, torek, 
sredo in četr tek od 18. u r e dal je . 

2RTVE, KI J I H ČLOVEK DOPRINESE KRATKEMU ŠTUDIJU 
ESPERANTA, SO ZELO MAJHNE PROTI USPEHOM, KATERE 
DOSEŽE. (Lev Tolstoj.) 

Valovna dolžina 202 metra 

Nede l ja . 27. marca 
10.00 Napoved časa. pregled sporeda 
10.05 D u n a j s k e melodi je v izvedbi orkestra 

,I larry Hoi l icka , vmes vest i , objave 
in reklame 

10.20 Oddaja za gospodinje 
10.50 Kar ste želel i — to bomo zavrtel i! 
11.00 Magnetofonski posnetki iz reklamno-

zabavne revi je trgovskih podj. Tka-
nina-galanterija in Ljudski magazin 
Ce l j e 

15.00 Zaključek 

Ponede l jek . 28. marca 
18.00 Športni pregled 
18,10 Zabavna glasba, vmes vesti , objave 

in reklame 
18.15 Na harmoniko igra Milena Vrtačnik, 

d i jak inja 8. razr. g imnazi je v Cel ju 
18,50—22.15 Prenos iz Ljubl jane 

Torek. 29. marca 
18,00 Vi vprašujete — mi odgovarjamo! 
18,10 Zabavna glasba, vmes vesti , objave in 

reklame 
18,15 S lovenske umetne pesmi 
18,50—22.15 Prenos iz Ljubl jane 

.Sreda. 50. marca 
18,00 Kulturna kronika 
18,10 Zabavna glasba, vmes vest i , objave in 

reklame 
18.15 Kar ste želel i — to bomo zavrtel i ! 
18.50—22.15 Prenos iz Ljubl jane 

Četrtek, 51. marca 
18.00 Gospodarska kronika 
18,10 Zabavna glasba, vmes vesti , objave in 

reklame 
18.15 Ob Schumannu in Mozartu 
18.50 22.15 Prenos iz Ljubljane 

Petek, 1. aprila 
18.00 Pregled Cel j skega tednika 
18,10 Zabavna glasba, vmes vesti , objave in 

reklame 
18,15 Kar ste želeli — to bomo zavrtel i ! 
18.50—22,15 Prenos iz Ljubl jane 

Sobota, 2. aprila 
18.00 Zunanje politični pregled 
18.10 Zabavna glasba, vmes vesti , objave in 

reklame 
18.15 Kar ste želel i — to bomo zavrtel i ! 
18,50—22.15 Prenos iz Ljubl jane 

Poslušalce opozarjamo, da smo uvrstil i 
v naš spored tudi oddajo z naslovom »Vi 
vprašujete — mi odgovarjamo«. V te j od-
daji žel imo odgovoriti poslušalcem na vpra-
šanja. ki j ih lahko oddajo pri vratarju 
LO!WO C e l j e ali pa po pošti na naš naslov: 
Radio Ce l je , Gregorčičeva 5. Vprašanja ob-
segajo lahko najraz l ičnejša področja druž-
benega ž iv l jenja . 


